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روزنامه صبح ایران
معاون حقوقی رئیس جمهور گفت: قانون اساسی ظرفیت هایی دارد که 
آن را اجرا نکرده ایم.  لعیا جنیدی در نشست "بازنگری در قانون اساسی" 
که از سوی حامیان جامعه مدنی )حجم( و انجمن حقوق شناسی در خانه 
اندیشمندان علوم انسانی برگزار شد، گفت: همه نظام های حقوقی دنیا 
و ما می گوییم که بازنگری ممکن است؛ گرچه اصل ۱۷۷ قانون اساسی 
سختگیرانه است. وی افزود: تا وقتی قانونی را تغییر ندادیم، باید به این 
قانون اساسی پایبند باشیم. برخی از اصول قانون اساسی پیچیده است، 

مثلا موازین اسلام در اصل چهارم قانون اساسی  امده که از آن هزار جور

 رئیس سازمان بازرسی کل کشور گفت: گاهی مدارس اجبار می کنند 
است.   غیرضروری  که  شود  تهیه  کمک آموزشی  وسایل  و  کتاب ها 
با  دیدار  در  دوشنبه  روز  درویشیان  حسن  المسلمین  و  حجت الاسلام  
محسن حاجی میرزایی وزیر آموزش  و پرورش که در سازمان بازرسی کل 
کشور صورت گرفت با بیان این مطلب افزود: مشکل دیگر آموزش  و پرورش 
بحث شهریه ها و دریافتی های مختلف مدارس است. وی افزود: در شرایطی 
که اقتصاد خانواده ها خوب نیست، باید روی این شهریه ها نظارت بیشتری 
صورت گیرد. گاهی مدارس اجبار می کنند کتاب ها و وسایل کمک آموزشی

معاون حقوقی رئیس جمهور:

 برخی ظرفیت های قانون اساسی را 
اجرا نکرده ایم

رئیس سازمان بازرسی کل کشور:

تهیه وسایل کمک آموزشی مدارس 
غیرضروری است
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سخنگوی دولت:

به هیچ عنوان بحث استعفای
 رئیس جمهور مطرح نیست 

اصولگرایانی که سودای ریاست مجلس را در سر دارند

اصولگرایان و رنگین کمان 
مدعیان بهارستان 

2
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7

 اصولگرایان مدتهاست خود را فاتح بهارستان می دانند اما باید منتظر ماند و دید چنین فرصت ظفری تا چه اندازه از سهم خواهی 
رنگین کمان مدعیان اصولگرا مصون خواهد ماند و پایداری ها و بهاری ها چگونه با نواصولگرایان و سنتی ها نسخه اتحاد منجر به 
پیروزی خواهند نوشت.  فهرست نام های اصولگرایی که برای حضور در انتخابات مجلس یازدهم داوطلب شدند نشان از مربعی 
جدید در طیف بندی این جناح دارد و تحلیلگران بر همین اساس منتظر تجربه ای جدید در صورت پیروزی اصولگرایان در مجلس 

یازدهم هستند. اظهارات، گفت وگوها و تحلیل های چهره های شاخص این جریان طی ماه های گذشته نشان می دهد که راست های

سخنگوی دولت سخنگوی دولت در پاسخ به سوالی درباره 
اظهارات مطرح شده برای استعفای رییس جمهوری گفت: به 
هیچ عنوان بحث استعفای رییس جمهوری و کناره گیری دولت 
مطرح نشده و طرفداری ندارد.  »علی ربیعی« روز دوشنبه در 
نشست خبری با خبرنگاران افزود: یکی از موضوعاتی که این 
روزها اذهان را به خود مشغول کرده استیضاح برخی وزرا در 

مجلس است. ما به تعبیر امام خمینی مبنی بر اینکه مجلس 
در راس امور است اعتقاد داریم و ایمان داریم. از این رو سوال از 
وزرا و استیضاح از وزرا حق قانونی نمایندگان مجلس می دانیم. 
اما لازم است چند نکته را در این ارتباط برای همه آنهایی که 
دولت  سخنگوی  کنیم.   بیان  گیرند،  می  تصمیم  دلسوزانه 

افزود: در مسئله استیضاح ها باید منافع ملی و مصالح کشور

۸۰ درصد پرونده های قضایی غیرقابل اثبات است
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احمد حکیمی پور:

نمی خواهند در این دولت اتفاقات مثبت بیفتد 

2

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم گفت: شهر قم حداقل به ۱۰ ایستگاه سنجش 
آلودگی هوا نیاز دارد تا بتوانیم درست، دقیق و به هنگام میزان آلودگی هوا را سنجش و برای 
مردم و مسئولان اطلاع رسانی کنیم. سید رضا موسوی مشکینی با ذکر این مطلب که تعداد 
اندک ایستگاه های سنجش آلودگی هوا، یکی از مهم ترین چالش هایی حال حاضر این دستگاه 
است، گفت: این کمبودها باعث ایجاد مشکلایت در زمینه سنجش میزان آلودگی هوای استان 
شود. وی افزود: در حال حاضر فقط یک ایستگاه سنجش آلودگی هوا در شهر قم فعال است؛ 
دو ایستگاه دیگر نیز به دلیل نبود امکانات و اعتبارات لازم از کار افتاده اند؛ البته خبر خوب آن 
که تا پایان شاهد شاهد راه اندازی یک ایستگاه مستقل سنجش ذرات خواهیم بود. مشکینی 
گفت: برای حل مشکلات مرتبط به ایستگاه های جدید نیازمند اعتبارات هستیم؛ که امیدواریم 

در این بخش اعتبارات لازم جهت پیشگیری، سنجش و مقابله با آلودگی های زیست محیطی

مدیرکل راهداری وحمل ونقل جاده ای استان قم با اشاره به اینکه 66 نقطه حادثه خیز را دراین 
استان شناسایی کردیم، گفت: تا کنون 45 نقطه را اصلاح و مشکلات آن را بر طرف کردیم و 2۱ 
نقطه دیگر باقی مانده که طبق برنامه در صدد هستیم تا پایان سال 99 این نقاط را نیز اصلاح 
کنیم. ابوالفضل جمالی ظهر دوشنبه در نشست خبری با اصحاب رسانه اظهار داشت: برای 
تکمیل سریع تر پروژه سلفچگان - ساوه و پل تاج خاتون مبلغ 9 میلیارد تومان اعتبار دریافت 
شده و مشاور انتخاب شده است و مناقصه نیز انجام شده و اکنون در حال تکمیل قرارداد 
هستیم تا به زودی اقدامات لازم برای تکمیل پروژه انجام شود. وی در خصوص تکمیل زیرگذر 
شاه جمال نیز افزود: این زیرگذر در زمان تکمیل شدن دارای روکش آسفالت مناسبی نبود که 
طبق آخرین پیگیری ها جهاد کشاورزی و شهرداری وارد شده است و برآورد لازم انجام گرفته 

و آماده برگزاری مناقصه است. مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان قم در خصوص

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم مطرح کرد

استان قم نیازمند 1۰ ایستگاه سنجش آلودگی هوا
مدیر کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان قم  خبرداد

اصلاح 45 نقطه حادثه خیز در جاده های استان قم

۸ ۸

اشکالی ندارد به مردم 
بگوییم اشتباه کردیم 

معاون اول رئیس جمهور :

وزیر اطلاعات خبرداد

ضربه به آشپزخانه های مواد مخدر صنعتی در ایران

بهره گیری ظریفانه ایران از 
»فروم قطر«

       
همچون بسیاری دیگر از تصمیمات عرصه سیاست 
خارجی عربستان، تحریم قطر و قطع ارتباط با آن 
نیز نتایجی فاجعه بار برای مقامات سعودی در پی 

داشت. عربستان سعودی به همراه مصر، بحرین و امارات متحده عربی دو سال 
و نیم پیش )ژوئن 2017( با متهم کردن قطر به »حمایت از تروریسم« و »کوتاه 
آمدن« در برابر تهران، روابط شان را با این کشور قطع کردند به این امید که این 
کشور کوچک حاشیه خلیج فارس از انزوا بهراسد و به خیل کشورهای عربی 
مطیع بازگردد. با این وجود، محاسبات مقامات متوهم سعودی در این مورد نیز 
غلط از کار درآمد و قطر ضمن حفظ استقلال خود و نپذیرفتن شروط ذلت بار 
کشورهای تحریم کننده، به دو رقیب جدی عربستان یعنی ایران و ترکیه نزدیک 
شد. امیر قطر نه تنها دعوت رسمی پادشاه عربستان برای حضور در نشست اخیر 
کشورهای عضو شورای همکاری خلیج فارس را نپذیرفت و نخست وزیر خود را 
راهی این نشست کرد، بلکه مقامات این کشور در مجمع بین المللی فروم قطر نیز 
تلویحا اعلام کردند برای بهبود روابط با عربستان عجله ای ندارند و مذاکرات در این 

زمینه مسیر آرامی را طی می کند.   
اما این تنها شکست دیپلماتیک عربستان سعودی در عرصه منطقه ای نبود، 
حضور پررنگ و سخنرانی قاطع محمد جواد ظریف، وزیر امورخارجه کشورمان در 
فروم قطر از دیگر مسائلی بود که قطعا باب میل سران سعودی و شیوخ عرب نبود 
و اگر کار به دست آنها سپرده می شد، ترجیح می دادند هیچ تریبونی در اختیار 
ایران قرار ندهند تا بتوانند سیاست های دروغین و ایران هراسانه خود را علیه 
کشورمان پیش ببرند. اما قطر این فرصت را در اختیار وزیر امور خارجه کشورمان 
قرار داد تا نه تنها در سخنرانی خود بر ابتکارات ایران برای بازگشت صلح و آشتی 
به منطقه و لزوم جدی گرفتن طرح صلح هرمز )که شهریور امسال توسط رئییس 
جمهور در مجمع عمومی سازمان ملل مطرح شد(، تأکید کند، بلکه بتواند رایزنی 
هایی نیز با سایر کشورهای شرکت کننده داشته و دیپلماسی منطقه ای و جهانی 

کشورمان را به پیش ببرد. 
وزیر امور خارجه ایران در سخنرانی  خود که همچون همیشه بر مبنای اصول 
آکادمیک و مهارت های دیپلماتیک تنظیم شده بود، ریشه اصلی بحران های 
چندگانه و مزمن منطقه را در نوعی اختلال شناختی دانست که از اتخاذ دیدگاه 
حاصل جمع صفر در قبال تحولات جهانی و سوء استفاده برخی از بازیگران 
منطقه ای از نابرابری ها به عنوان فرصتی برای استیلای منطقه ای ناشی می 
شود و برندگان آن نیز کسی جز کشورهای فروشنده سلاح به ویژه آمریکا نیستند. 
وزیر امور خارجه کشورمان تأکید کرد که منطقه خلیج فارس و غرب آسیا نیازمند 
یک تغییر اساسی در پارادایم حاکم از طریق اصلاح شناخت ها و توجه به لزوم 
ایجاد یک ترتیبات همکاری و امنیت منطقه ای تحت لوای سازمان ملل است. 
به این ترتیب نماینده جمهوری اسلامی ایران در این نشست کوشید بار دیگر بر 
نقش پیشروی ایران در ایجاد سیستم امنیتی بومی تأکید کند و کشورهای منطقه 
را از پیگیری استراتژی های غیرواقع بینانه، بی هدف و شکست خورده بر حذر 
دارد. البته محمد جواد ظریف در اعلام  دیدگاه ها و رویکردهای کشورمان در 
این نشست بین المللی تنها نبود و موضوع مخالفت با تحریم های ایران و غیر 
قانونی دانستن آنها در سخنرانی برخی دیگر از سران شرکت کننده نیز مطرح 
شد. چنانکه ماهاتیر محمد، نخست وزیر مالزی هم در سخنرانی خود اعلام کرد 
که مالزی از تحریم های آمریکا علیه ایران پشتیبانی نمی کند و آن را »نقض کننده 
منشور سازمان ملل« می داند. او تاکید کرد که مالزی و دیگر کشورها نیز به خاطر 
این تحریم ها متضرر شده اند و بازار بزرگی را از دست داده اند. وی در ابراز نظری 
جسورانه که نمونه آن را کمتر از سوی سایر رهبران کشورهای اسلامی می توان 
دید، تحریم کشورها توسط قدرت های بزرگ را نوعی دیکتاتوری بین المللی 

دانست که قابل قبول نیست. 
در مجموع به نظر می رسد در شرایط پر مخاطره و تنش آلود منطقه، نشستهایی 
همچون فروم قطر می توانند با فراهم کردن امکان ملاقات و گفت و گوی رودرروی 
مقامات کشورها و اعلام نظر آنها در قالب سخنرانی، امکان ترمیم شناخت و درک 
متقابل کشورها از یکدیگر را فراهم آورند و زمینه کاهش تنش های منطقه ای و 
حساسیت نسبت به تحریم ها و زورگویی هایی جهانی را فراهم کنند. جمهوری 
اسلامی ایران نیز به یمن بهبود و تقویت مناسباتش با قطر توانست از این مجمع 
بین المللی نهایت استفاده را ببرد و از این فرصت برای ایجاد روند صلح سازی، 
مقابله با رقابت های تسلیحاتی و تقبیح تحریم های ظالمانه و نقض برجام از سوی 

استاد دانشگاهآمریکا استفاده کند. 

محمد مهدی مظاهری*

سخنگوی وزارت امور خارجه :

اروپایی ها به تعهدات خود جدی تر فکر کنند
فرصت  در  اروپایی ها  کشور های  کرد:  امیدواری  ابراز  خارجه  امور  وزارت  سخنگوی 

باقیمانده جدی تر به تعهدات خود فکر کنند.
سید عباس موسوی  درنشست خبری خود با خبرنگاران در خصوص زمان باقیمانده 
به ضرب الاجل ایران به کشور های اروپایی طرف برجام در گام پنجم کاهش تعهدات 
برجامی اظهار داشت: در خصوص گام بعدی در حال بررسی هستیم و امیدوارم در این 
فرصت باقیمانده اروپایی ها جدی تر به تعهدات خود فکر کنند. وی  همچنین در خصوص 
چراغ سبز آمریکا به ژاپن برای سفر رئیس جمهور کشورمان به توکیو، گفت: برای روابط مان 
با کشور های دیگر اجازه نقش آفرینی کشور ثالث را نمی دهیم و می خواهیم دیگر کشور ها 
هم در روابطشان با ایران نقشی برای کشور ثالث قائل نباشند. موسوی در پاسخ به سوالی، 
تامین اعتبار برای اجرای پروژه ها در کشور از سوی روسیه را تایید کرد. وی درباره تحولات 
کنونی عراق هم گفت: امیدواریم با تحولات اداری و تمهیدات مسئولان عراقی، مراجع 
و گروه های سیاسی، ثبات و آرامش به کشور دوست و همسایه برگردد. سخنگوی وزارت 
امور خارجه درباره پیوستن ایران به fatf افزود: پیوستن به کنوانسیون هایی که FATF ملزم 
کرده را به نفع کشور می دانیم و نه به ضرر. امیدوارم مصلحت کشور را دوستان در مجمع 
تشخیص و بقیه ارگان ها تشخیص دهند و مواردی که گفته می شود به نفع کشور است.  
موسوی خاطر نشان کرد: کشور های دوست اعلام می کنند اگر این اتفاق نیفتد، نمی توانند 
با بانک های ایران کار کنند. سخنگوی وزارت خارجه درباره تحریم هواپیمایی ماهان از سوی 
ایتالیا هم گفت: انتظار داریم کشور های دوست، تحریم های یکجانبه و غیرقانونی آمریکا را 
نپذیرند و در تصمیمات خود تجدیدنظر کنند. موسوی در خصوص امکان تبادل زندانیان با 
سایر کشور ها هم گفت: کمتر از ۳000 نفر از اتباع ایرانی در کشور های دیگر زندانی هستند 
و تعدادی از اتباع کشور های دیگر هم با جرائم مختلف در زندان های ایران هستند و هرجا 
ببینیم می توانیم در چارچوب انسانی تبادل زندانی داشته باشیم این آمادگی را اعلام کرده 
ایم. سخنگوی وزارت امور خارجه تصریح کرد: اخیرا تبادل زندانی با همسایگان شمالی 
خود داشتیم و در خصوص گروگان هایمان در آمریکا هم امروز توپ در زمین آمریکا است و 
آمادگی داریم در چارچوب مسائل انساندوستانه و با حضور کشور هایی مانند سوئیس این 

اقدام را تکرار کنیم.
کشور های عربی از ادعا های واهی دست بردارند 

وی  افزود: کشور های عربی می دانند جزایر سه گانه، ایرانی است، اگر ما از گفتگو 
صحبت می کنیم، انتظار داریم این کشور ها دست از حمایت ها و ادعا های واهی بردارند، 
این موضوعی نیست که ما آن را در قالب مذاکرات بحث کنیم، بلکه موضوعی مسلم و ثابت 

است و ادعا های دیگران، واقعیت ها را عوض نمی کند.
سعودی ها از رفتار های دوگانه دست بردارند

سخنگوی وزارت امور خارجه، گفت: امیدواریم سعودی ها از رفتار های دوگانه دست 
بردارند و دست دوستی که ایران به سمت این کشور و دیگر کشور های منطقه دراز کرده 
است را بفشارند. سید عباس موسوی درباره اعزام هیئت هایی از ایران به عربستان برای 
مذاکره، افزود: گفتگو های رسمی ایران با عربستان درباره حج عمره بود که اخیرا انجام شد، 
از گفتگو های دیگر خبری ندارم، کشور هایی تلاش می کنند که این گفتگو و تنش زدایی 
میان ایران و عربستان انجام شود که فکر می کنیم با حسن نیت همراه است. سخنگوی 
وزارت امور خارجه تصریح کرد: ایران از این تلاش ها استقبال می کند، ولی گاهی اظهارات 
دوگانه از سوی مقام های عربستانی شاهدیم که با روح روند تلاش های ایران و تلاش های 
کشور های دیگر تناقض دارد. وی اضافه کرد: امیدواریم این اظهارات از سوی عربستان 
متوقف شود و دست دوستی ایران را بفشارد و یقین بداند در دعوت بیگانگان و انباشت 

سلاح، امنیتی ایجاد نمی شود و حتی وضعیت بدتر هم می شود.

نباید اجازه دهیم ملت احساس کند آینده ای وجود ندارد
هیچ توسعه ای بالاتر از توسعه علم و فناوری نیست

شهردار قم با صدور پیامی فرا رسیدن 26 آذر ماه روز ملی حمل و نقل را 
به تلاشگران این عرصه تبریك گفت.

دکتر سقائیان نژاد شهردار قم به مناسبت 26 آذر روز ملی حمل و نقل، 
پیامی به شرح زیر صادر کرد.

بسمه تعالی
ناوگان حمل و نقل نماد پویایی، حرکت و برکت است

حمل و نقل در یک نگاه کلی به عنوان زنجیره تعاملی کالبد جامعه به 
شمار می رود و در صورتی که دچار اختلال شود همه حلقه ها با مشکل 
روبرو خواهد شد و ارتباط متوازن وقتی دستخوش تغییر شود؛ تاثیرش 
محسوس  جامعه  بخش های  تمام  بر  غیرمستقیم  و  مستقیم  بصورت 
خواهد بود و در زندگی آحاد جامعه تاثیرگذار است و نقشی زیربنائی بر 
فرآیند توسعه داشته و حلقه وصل تولید، توزیع و مصرف کالا و خدمات 
است و می توان گفت؛ ناوگان حمل و نقل نماد پویایی، حرکت و برکت است.
نقل  و  حمل  و  است  مقصد  به  رسیدن  و  سفر  برای  بهانه ای  مسیر 

سیاسی  فرهنگی،  اقتصادی،  مبادلات  تداوم  و  پیوند  برای  واسطه ای 
و اجتماعی محسوب گردیده و آثار کوتاه مدت، میان مدت و بلند مدت 
موثری بر توسعه و اشتغال زایی است و از شاخص های مهم توسعه یافتگی 
محسوب و نقش مهمی در توسعه پایدار دارد. این صنعت نه تنها در داخل 
ارائه خدمات  کشور بلکه در تعاملات بین المللی اهمیت خاص دارد و 
ترانزیتی مستلزم برخورداری از امکانات بالقوه و بالفعل متعددی می باشد 
که نهایتاً منجر به برجسته گشتن نقش کشور در عرصه تجارت بین الملل 

می گردد.
با توجه به شرایط راهبردی کشور، دامنه فعالیت صنعت حمل و نقل 
گسترده بوده و فراز و فرودهایی را تجربه کرده که همواره هدف آن تلاش 
برای رسیدن به جایگاهی مطلوب و فردایی بهتر بوده و این پویایی نشان 

می دهد که افق موفقیت صنعت حمل و نقل روشن است.
این صنعت همگام با گسترش تکنولوژی های مختلف در دنیا، نیازمند 
توسعه و نوآوری است. بازنگری و تحول جدی در بخش ناوگان حمل و 
نقل درون شهری و برون شهری، امکانات، تسهیلات و قوانین سرمایه 

محسوب شده و نمی توان به آن به عنوان هزینه نگاه کرد.
بی شک ارمغان برنامه ریزی و اهتمام در نوسازی و بازسازی  صنعت حمل 
و نقل، توسعه و رونق تولید خواهد بود که از تأکیدات مقام معظم رهبری 

در شعار سال جاری است.
26 آذرماه به عنوان روز حمل و نقل و رانندگان، نقطه عطفی در توجه و 
اهتمام به این صنعت مهم و فرصتی برای قدردانی از تلاش ها و خدمات 
فعالان عرصه توسعه است. اینجانب ضمن تبریک این روز به پیشگامان 
و فعالان این بخش مهم، برایشان از درگاه احدیت سلامتی، تندرستی، 
موفقیت و خیر و برکت و مجاهدت برای نیل به توسعه پایدار و خدمت 
به جامعه اسلامی در ظل توجهات خاصه حضرت بقیه الله الاعظم امام 

زمان)عجل الله تعالی فرجه الشریف( آرزومندم.
دکتر سید مرتضی سقائیان نژاد
شهردار قم- 25 آذر ماه 

پیام تبریک شهردار قم به مناسبت روز حمل و نقل

 باستناد مجوز هیأت مدیره سازمان در نظر دارد تأمین نیروی کار خدماتی و اداری و نگهبانی خود را طبق بودجه مصوب از طریق 
مناقصه عمومی به بخش خصوصی واگذار نماید. 

لذا متقاضیان واجد الشرایط می توانند در صورت تمایل از تاریخ نشر آگهی نوبت دوم به مدت ده روز به استثنای روزهای تعطیل جهت 
درشیافت شرایط و کسب اطلاعات بیشتر از ساعت 8 صبح لغایت ۱4 به امور قراردادها به نشانی قم – کیلومتر ۳ جاده قدیم قم – تهران 
سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم )ترمینال( مراجعه نمایند و در صورت نیاز با شماره  تلفن ۳6642۳49-025 تماس حاصل 

نمایند.
شرایط عمومی :

- جهت خرید اسناد مناقصه مبلغ 5۰۰.۰۰۰ ریال به شماره حساب ۷۰۰۷8۷9۱3۱2۱ )درآمد سازمان( بانک شهر بنام سازمان 
پایانه های مسافربری شهرداری قم واریز نموده و به همراه اصل فیش واریزی وکارت شناسایی معتبر جهت تحویل اسناد مراجعه فرمایید.
- واریز مبلغ ۱۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰ریال)یک میلیاردریال( به حساب سپرده سازمان بحساب ۷۰۰۷8۷3۰۷3۱6 و یا ارائه ضمانت نامه 

بانکی با اعتبار حداقل ۳ ماهه جهت شرکت در مناقصه.
- درصورتی که برندگان اول و دوم مناقصه حاضر به انعقاد قرارداد نشوند سپرده آنان به نفع سازمان ضبط خواهد شد.

- سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم در رد یا قبول هریک از پیشنهادات مختار است.
- شرکت کنندگان باید مجوز فعالیت از اداره کل کار، رفاه و تأمین اجتماعی استان قم و ... را د اشته باشند.

- هزینه درج آگهی بعهده برنده مناقصه می باشد.
» تلفن تماس: 36642349-۰25 - سایراطلاعات مربوط به مناقصه در شرایط مناقصه مندرج می باشد.

سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم
آگهي مناقصه عمومي تأمین نیروي انساني)نوبت اول(

سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم
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اخبار

پیامدهای نپذیرفتن
 FATF لوایح 

و تصمیم گیری  طی دهه های اخیر نظام تصمیم سازی 
بین المللی در قالب نهادهای مختلف قوانین جهانی را به 
سمتی سوق داده است که تقریبا اکثر کشورها پذیرای این 

قوانین هستند؛ لوایح و مفاد مربوط به گروه ویژه اقدام مالی FATF نیز یکی از مواردی 
است که اکثر کشورهای جهان آن را پذیرفته اند. اما تحریم های گاه و بی گاهِ همه جانبه یا 
تک جانبه ی آمریکا ایران را در موقعیتی خاص قرار داده که کمتر کشوری اکنون شرایط 
مشابه آن را دارد. بدین جهت در شرایط کنونی پذیرش صرف مفاد FATF راهگشا نیست، 
بلکه نیاز به مکمل های دیگری دارد. چراکه جزء به جزء اقتصاد ایران اکنون در شرایط 
تحریمی است و روزی نیست که دولت و ملت ایران نگران وضع تحریمی جدید نباشند و این 
امر منجر به بروز نااطمینانی بین المللی شده است. در شرایط فعلی، پذیرفتن یا نپذیرفتن 
لوایح مربوط به FATF تفاوت چندانی در ساختارهای اقتصاد ایران به وجود نمی آورد. 
پذیرش این لوایح فقط بار جدیدی روی دوش دولت ایران می گذارد و مسئولیت جدیدی را 
به وجود می آورد که طبق آن باید اطلاعاتی را در اختیار نهاد های بین المللی بگذاریم. البته 
 FATF این سخن به معنای حمایت از نپذیرفتن قوانین بین المللی نیست؛ زیرا مخالفت با
نیز هیچ مشکلی را حل نمی کند. نباید فراموش کرد که نظام بانکی ایران سابقه بیش از 12 
سال تحریم را در کارنامه دارد و اخیرا شدت تحریم ها افزایش یافته است. بر همین اساس در 
حال حاضر هم امکان انجام مراوده پولی و مالی از سوی ایران وجود ندارد؛ نه  تنها بانک ها، 
بلکه در حوزه بازارهای مالی هم شرایط به همین منوال است. بیمه ها هم در شرایط بهتری 
قرار ندارند و این بدان معناست که مجموعه بازارهای مالی ایران مورد تحریم قرار دارند که در 
راس آنها بحث نقل و انتقال وجوه مطرح است. بحثی که به دنبال آن بانک های ما نمی توانند 
با بانک های خارجی نقل و انتقال پول انجام دهند و صادرکنندگان نیز در قبال فروش کالا 
به مشتری خارجی وجهی دریافت نمی کنند. با توجه به شرایط مطرح شده، این پرسش 
مطرح می شود که اگر در مورد FATF تصمیم گیری نشود اقتصاد کشور در چه مسیری قرار 
می گیرد؟ به هر حال مسئولان هم باید تمام این شرایط را در نظر بگیرند و تصمیمی صحیح 
و بنا به منافع عمومی اتخاذکنند. به هر حال ممکن است پس از موافقت با FATF هم 
اقتصاد در شرایط بهتری قرار نگیرد. چنان که اروپایی ها هم بارها وعده گشایش اعتباری را 
دادند، اما هنوز یک یورو هم در اینستکس که همان اروپایی ها معرفی کرده اند جابه جا نشده 
است. بدین ترتیب به نظر می رسد کسی با کلیت این موضوع مخالفت جدی ندارد؛ چراکه 
کارگروه FATF موضوعاتی نظیر مبارزه با تروریسم و پولشویی را دنبال می کند که ایران خود 
قربانی این معضلات است. اگر هم گاه مخالفتی صورت می گیرد شاید به اقتضای زمان 
است و موارد خاصی را شامل می شود. به همین دلیل مقام های تصمیم گیر هر دو روی 
ماجرا را پیش بینی می کنند و بنا به آن اقدام به تصمیم گیری می کنند. اما باید این هشدار 
را داد در صورتی که ایران لوایح مربوط به FATF را نپذیرد، فشار تحریمی افزایش می یابد 
و امکان مراودات پولی، مالی و ارزی به صورت کامل حتی با کشورهای دوست و همسایه 
از بین می رود. اما باید این را هم در نظر داشت که اکنون ایران در شرایط تحریم قرار دارد 
و این مراودات در کمترین حد خود انجام می گیرد؛ بنابراین در شرایط تحریم پذیرش این 
قوانین بین المللی هم تغییر محسوسی در شرایط اقتصادی کشور به وجود نمی آورد. البته 
در خارج از کشور هم هیچ سازمان و نهادی ابایی از پذیرش مفاد FATF از سوی ایران ندارد. 
از این رو در کنار تصمیم گیری درباره FATF باید موضوع حل و فصل تحریم را هم در نظر 
داشت. مطمئنا اگر تحریم ها برداشته شود، مسئولان کشور هم پذیرش FATF را در دستور 

کار قرار می دهند.
تحلیلگر مسائل اقتصادی

اهداف سفر روحانی به ژاپن 
 رئیس جمهور تصمیم دارد در اواخر آذرماه جاری به ژاپن 
سفر کند. تحلیل درباره این سفر کار دشواری است؛ چرا که 
هنوز مشخص نیست و به طور رسمی اعلام نشده سفر آقای 
روحانی به ژاپن و دیدار او با »شینزو آبه« با چه هدفی صورت 

می گیرد. از یک سو در ابتدا گفته شد به درخواست طرف ایرانی و برای ادامه صحبت هایی 
که نخست وزیر ژاپن در راستای راهکارهای کاهش تنش میان تهران و واشنگتن و به تبع 
آن ایجاد گشایش اقتصادی مطرح کرده بود، این سفر انجام خواهد شد. از سوی دیگر 
رئیس دفتر رئیس جمهور طی مصاحبه ای اعلام کرد که سفر آقای روحانی به ژاپن پیرامون 
موضوعات دوجانبه است و چندان ارتباطی به موضوع میانجیگری ندارد. اگر واقعا موضوع 
روابط دو جانبه محور اصلی گفت وگوهای رئیس جمهور ایران و نخست وزیر ژاپن باشد، 
و روابط  اقتصادی  زیادی نظیر همکاری های  اینکه موضوعات  به رغم  باید تصریح کرد 
تجاری میان تهران و توکیو مطرح است، اما در شرایط تحریمی بعید به نظر می رسد که کار 
بخصوصی بتوان در این زمینه صورت داد؛ زیرا ژاپنی ها در این زمینه خود را متعهد به اجرای 
تحریم ها می دانند و حاضر نیستند ریسکی در این حوزه داشته باشند. حال با این شرایط 
اگر بگوییم این سفر در راستای اقدامات قبلی آقای آبه پیرامون میانجیگری و کاهش تنش 
است، باید این سؤال را مطرح کنیم که آیا نظر نظام مبنی بر »عدم مذاکره در سطوح بالا تا 
زمان پایان تصدی گری ترامپ در کاخ سفید« تغییر کرده است؟ با توجه به تجارب پیشین 
بعید می دانم تغییری جدی در نظر نظام به وجود آمده باشد. شواهدی نیز در خصوص این 
تغییر نظر وجود ندارد. بنابراین بعید به نظر می رسد که سفر ژاپن نیز بتواند تغییری جدی 
در مسأله ایران و آمریکا ایجاد کند. در این میان اما یک احتمال دیگر نیز وجود دارد و آن 
به همکاری اخیر در موضوع تبادل زندانیان بازمی گردد. یک ایرانی به نام دکتر سلیمانی 
و یک آمریکایی چینی تبار به نام »وانگ« در یک همکاری آزاد شدند و این می تواند چراغ 
سبزی برای آغاز یک روند جدید در گفت وگوهای ایران و آمریکا باشد. اگر نیازی نباشد که 
این روند به ملاقات دو رئیس جمهور یعنی حسن روحانی و دونالد ترامپ منجر شود، آنگاه 
می توان امید داشت که در سطوح پایین تر گفت وگوهایی با تلاش میانجی ها صورت بگیرد 
و در نهایت گشایش هایی در این زمینه حاصل شود. آنچه مسلم است و از ظواهر امر بر 
می آید این است که تحول خاصی ایجاد نشده و تلاش ها برای یافتن یک راه میانه ادامه 

دارد، گشایشی حاصل نشده و طرح ابتکارات باید ادامه داشته باشد.
سفیر اسبق ایران در مجارستان

احمد حکیمی پور:

نمی خواهند در این دولت اتفاقات مثبت بیفتد 
یک فعال سیاسی اصلاح طلب گفت:  گفت نمی خواهند در این دولت اتفاقات مثبت 
بیفتد. روزشماری می کنند که دولت زود و تا پیش از پایان مهلت قانونی اش کنار بکشد یا 
اینکه در مهلت قانونی خود نتواند کار مثبتی انجام دهد تا به مردم بگویند رای دادن شما 

فایده ای ندارد یعنی رای را بی اثر کنند که این کار متاسفانه آثار زیان بار بسیاری دارد
احمد حکیمی پور درباره به درازا کشیده شدن بررسی پالرمو و CFT در مجمع تشخیص 
مصلحت نظام گفت: در این امورات بحث هزینه فرصت مطرح است درنتیجه باید به 
تصمیمی واحد برسند و کار را از این دستگاه به آن دستگاه محول نکنند. خیلی وقت است 
که این موضوع در مجلس و مجمع تشخیص مطرح است. این مسائل را به خوبی برای مردم 

توضیح نمی دهند اما اما آثار و تبعات آن را مردم باید تحمل کنند.
 FATF این فعال سیاسی در پاسخ به این سوال که چرا مباحث کارشناسی از جمله
در کشور ما دچار سیاست زدگی می شود و برخی گروه ها برای اهداف خود بر نهادهای 
کشوری اعمال فشار می کنند، گفت: اشکال این است که در کشور ما سیاست شفاف 
نیست و عرصه قدرت و سیاست متاسفانه در ید گروه های ذی نفوذ است و این ها تابلو 
ندارند و پاسخگو نیستند اما کاملا تعیین کننده هستند. تبعات و آثار آن را به لحاظ 
اقتصادی و روانی باید مردم تحمل کنند اما این که چه کسی این کار را انجام می دهد 

معلوم نیست.
دبیرکل حزب اراده ملت تصریح کرد: دستگاه های حقوقی و قانونی در ظاهر وجود دارند 
اما کار عملا از دست شان خارج شده است. این گروه های ذی نفوذ و قدرت هایی که در 
مناسبات پنهان عمل می کنند کشور را به این سو و آن سو می کشانند و در نهایت هم معلوم 
نیست که چه کسی باید پاسخگو باشد. سیاست ایران شفاف نیست. مثل همه جای دنیا 
معلوم نیست که این چرخه قدرت به چه شکلی اتفاق می افتد و کسانی که قدرت در دست 

دارند باید پاسخگو باشند اما این ها هم معلوم نیستند.
برخی برای استعفای دولت روزشماری می کنند

وی با بیان اینکه این گونه مشکلات باید در کشور حل شود، اظهار داشت: بنده بارها 
گفته ام که تنها راه این است که احزاب و انتخابات با هم پیوند بخورند تا از این طریق 
مناسبات و چرخه قدرت شکل بگیرد. الان اینگونه نیست. الان پارلمان داریم و کارکرد 
واقعی آن معلوم نیست. حزب داریم و کارکرد واقعی آن معلوم نیست. بیش از صد سال است 

که دو درخت بی ثمر در کشور داریم. 
این ها وقتی با هم پیوند بخورند می توانند گره های ما را باز کنند. نهادهایی ذی نفوذ و غیر 
پاسخگو هستند که کارکردشان حرفه ای و حزبی است اما تابلو ندارند و پاسخگو نیستند و 

شفافیت در کارشان نیست.
حکیمی پور در گفت وگو با ایلنا، در پاسخ به این سوال که چرا پیوستن به FATF در زمان 
دولت قبل با انتقاد همراه نبود و در این دولت اینچنین در برابر آن مقاومت می شود، گفت: 
نمی خواهند در این دولت اتفاقات مثبت بیفتد. روزشماری می کنند که دولت زود و تا پیش 
از پایان مهلت قانونی اش کنار بکشد یا اینکه در مهلت قانونی خود نتواند کار مثبتی انجام 
دهد تا به مردم بگویند رای دادن شما فایده ای ندارد یعنی رای را بی اثر کنند که این کار 

متاسفانه آثار زیان بار بسیاری دارد.
وی افزود: سنگ اندازی ها و کارشکنی هایی که می شود مقابله با اراده و رای مردم است 
و فشار می آورند تا دولت هم بالاخره جایی کم آورد و استعفا دهد و میدان را خالی کند و 
بگویند دیدید گفتیم نمی تواند، یا بگویند دیدید نتوانست و کار را به زمین گذاشت و فرار 
کرد. این ها متاسفانه به مناسبات پنهان قدرت و سیاست در ایران برمی گردد که نمی دانم 

چه زمانی باید این مسائل روشن شود. راه حل آن پیوند تحزب و انتخابات است.

معاون حقوقی رئیس جمهور:

 برخی ظرفیت های قانون اساسی را 
اجرا نکرده ایم

معاون حقوقی رئیس جمهور گفت: قانون اساسی ظرفیت هایی دارد که آن را اجرا نکرده ایم. 
لعیا جنیدی در نشست "بازنگری در قانون اساسی" که از سوی حامیان جامعه مدنی 
)حجم( و انجمن حقوق شناسی در خانه اندیشمندان علوم انسانی برگزار شد، گفت: همه 
نظام های حقوقی دنیا و ما می گوییم که بازنگری ممکن است؛ گرچه اصل 177 قانون 
اساسی سختگیرانه است. وی افزود: تا وقتی قانونی را تغییر ندادیم، باید به این قانون اساسی 
پایبند باشیم. برخی از اصول قانون اساسی پیچیده است، مثلا موازین اسلام در اصل چهارم 
قانون اساسی  امده که از آن هزار جور تفسیر شده است. جنیدی گفت: جا دارد قانون 
اساسی اصلاح شود و اصول مربوط به حقوق و آزادی های مردم و همه پرسی تقویت شود. 
اخیرا هم لایحه ای در مورد تضمین حقوق اجتماعات و راهپیمایی ها ارایه دادیم و طرحی 
هم قبلا داده بودیم که در دیوان عدالت ابطال شد. وی با بیان اینکه با قوانین عادی می شود 
قدم هایی برداریم، گفت: باید جلسه ای در مورد پیش نیاز قانون اساسی بگذاریم. یک جامعۀ 
در آرامش می تواند این کار را انجام دهد و جامعۀ در التهاب نمی تواند آن را انجام دهد. وقتی 
جامعه در وضعیت تعادل نیست، نمی توانید قانون متعادل از آن انتظار داشته باشید. اگر 
نباشد سخن از بازنگری سخن پخته ای نیست. معاون حقوقی رئیس جمهور افزود: امروز دو 
گروه هستند که یکی می گوید جمهوریت را تقویت کنیم و یکی می گوید حکومت را تقویت 
کنیم و جهت ها متفاوت است و باید در جهت هم همسو شویم و برای این کار باید نخبگان 
مسیر را به سوی هدف نشان دهند و دیگر اینکه این مسیر بلوغ می خواهد و آن پایه ای ترین 
شرط است. وی تاکید کرد: قانون اساسی ظرفیت هایی دارد که آن را اجرا نکردیم. روشن ترین 
معیارهای قانون اساسی در فصل سوم آمده است. تمام اصول قانون اساسی در شکل برابرند 
ولی فصل سوم متفاوت است و باید جهت  دستگاه عریض و طویل حکومتی فصل سوم باشد. 
جنیدی با طرح این پرسش که چرا نمی توانیم امروز همین قانون اساسی را درست اجرا کنیم؟ 
گفت: جهت گیری قانون اساسی باید به حقوق مردم باشد و بازنگری هم ایرادی ندارد ولی 

باید پیش نیازهایش فراهم باشد.
  

رئیس سازمان بازرسی کل کشور:

تهیه وسایل کمک آموزشی مدارس 
غیرضروری است

 رئیس سازمان بازرسی کل کشور گفت: گاهی مدارس اجبار می کنند کتاب ها و وسایل 
کمک آموزشی تهیه شود که غیرضروری است.  حجت الاسلام  و المسلمین حسن درویشیان 
روز دوشنبه در دیدار با محسن حاجی میرزایی وزیر آموزش  و پرورش که در سازمان بازرسی کل 
کشور صورت گرفت با بیان این مطلب افزود: مشکل دیگر آموزش  و پرورش بحث شهریه ها 
و دریافتی های مختلف مدارس است. وی افزود: در شرایطی که اقتصاد خانواده ها خوب 
نیست، باید روی این شهریه ها نظارت بیشتری صورت گیرد. گاهی مدارس اجبار می کنند 
کتاب ها و وسایل کمک آموزشی تهیه شود که غیرضروری است. این موارد باید نظارت و 
مشکلات آن رفع شود. رئیس سازمان بازرسی کل کشور با تأکید بر اینکه »نظارت به معنای 
انتخاب می شود، حتماً  نیست«، خاطرنشان کرد: هنگامی که یک مسئول  اعتماد  عدم 
اعتمادی به وی وجود دارد که منجر به این انتصاب شده است؛ اما نظارت نسبت به این 
شخص، لازمه تداوم اعتماد است؛ بنابراین هر کس در هر جایگاهی نیازمند نظارت است. از 
سوی دیگر طبق قانون برای قوای سه گانه و تمام دستگاه هایی که کار اجرایی می کنند و حتی 
برای دستگاه های نظارتی و قانون گذاری، واحدهایی نظارتی درون دستگاهی پیش بینی شده 
است. لذا نظارت یک امر تشریفاتی نبوده بلکه یک امر ضروری است. وی با بیان اینکه »یکی از 
رویکردهای ثابت سازمان از گذشته تاکنون و همچنین در دوره جدید، اعمال نظارت و بازرسی 
باهدف اصلاح است«، تصریح کرد: قانون تشکیل سازمان بازرسی کل کشور، هدف از نظارت 
را حسن جریان امور ذکر کرده است؛ یعنی سازمان بازرسی نظارت می کند تا حسن جریان 
امور باشد. لذا اکثر پیشنهادهای گزارش سازمان بازرسی درباره دستگاه ها، با رویکرد اصلاحی 
است. درویشیان در تشریح برخی از رویکردهای جدید سازمان بازرسی اظهار داشت: رویکرد 
دیگر سازمان بازرسی که در دوره جدید بیشتر به آن خواهیم پرداخت، تقدم نظارت بر بازرسی 
و به عبارتی اهمیت بیشتری برای نظارت قائل شدن است. درحالی که ما معتقدیم باید حتی 
قبل و حین امور، نظارت انجام شود تا تخلفی و سوء جریانی واقع نشود، نه اینکه تخلف و سوء 
جریان واقع شود و بعد ما برسیم به اینکه مثلًا 5 سال قبل چه کسی مسئول بوده و پرونده او به 
مراجع قضایی ارسال شود. این در حالی است که چه بسا خسارت آن تخلف و سوء جریان قابل 
جبران هم نباشد. لذا در برنامه های سال آینده سازمان نیز این موضوع را پررنگ تر خواهیم 
دید. البته تأکید می کنم که راهبرد سازمان بازرسی کل کشور، دخالت در امور اجرایی نیست.

علی لاریجانی:

 قانون هوای پاک باید اجرا شود
 رئیس مجلس شورای اسلامی در واکنش به تذکر نمایندگان مجلس درباره آلودگی هوای 
کلان شهرها گفت: مجلس پیش از این قانون مهمی درباره هوای پاک تصویب کرده است و 
باید اجرا شود.  در جلسه علنی دیروز مجلس شورای اسلامی محمدرضا صباغیان بافقی، 
نماینده مردم ابرکوه و علیرضا سلیمی، نماینده مردم محلات در تذکرهایی جداگانه به مساله 
آلودگی هوای کلان شهرها پرداختند. علیرضا سلیمی  در تذکر شفاهی خود گفت: در مورد 
آلودگی هوا باید تذکر دهید چرا که با تعطیل کردن کشور مشکل حل نمی شود، ضمن اینکه 
شهرداری و شورای شهر به مردم قول داده بودند که این معضل را برطرف کنند. نماینده مردم 
محلات و دلیجان تاکید کرد: قرار بود با برجام، محیط زیست و آلودگی هم برطرف شود 
بنابراین لازم است دستور دهید شهردار و دولت در خصوص رفع این معضل قانون را اجرا 
کنند. همچنین محمدرضا صباغیان نیز در تذکر خود گفت: آلودگی هوای تهران و شهرهای 
بزرگ برای مردم کشنده شده و تعداد زیادی از مردم گرفتار آن هستند و انتظار دارند مجلس 
توجهی به این موضوع داشته باشد. وی خطاب به رییس مجلس شورای اسلامی گفت: 
لازم است در این مورد تذکری بدهید ظاهرا شورای شهر و شهرداری تهران  منتظر وزیدن باد 
هستند. علی لاریجانی رییس مجلس شورای اسلامی نیز در واکنش به این تذکرات اظهار 
کرد: مجلس پیش از این قانون مهمی درباره هوای پاک تصویب کرده است و باید اجرا شود.

عضو جامعه روحانیت مبارز استان تهران:

 جامعه روحانیت برای انتخابات نامزدی 
معرفی نمی کند 

 عضو جامعه روحانیت مبارز استان تهران گفت: در انتخابات یازدهمین دوره مجلس شورای 
نامزد و لیستی را معرفی نمی کند.  حجت الاسلام  اسلامی، جامعه روحانیت مبارز هیچ 
»سیدمحسن محمودی« شامگاه دوشنبه در نخستین جلسه اعضای جامعه روحانیت مبارز 
شهرستان قرچک در دفتر امام جمعه این شهرستان،  اظهار کرد: جامعه روحانیت مبارزه به 
مدت دو سال است که فعالیت خود را در سراسر کشور آغاز کرده که این امر باعث انسجام طلاب 
و روحانیون شده است. وی گفت: همه صنوف از اتحادیه ای برخوردارند و مطالبات خود را از 
مجاری قانونی پیگیری می کردند ولی طلاب و روحانیون به دلیل نداشتن جامعه فعال، مظلوم 
واقع شده بودند و از این خلاء رنج می بردند. عضو جامعه روحانیت مبارز استان تهران تصریح 
کرد: طلاب و روحانیون همیشه فکر جامعه بودند و در اصل کسی به فکر آنان نبود ولی راه 
اندازی این تشکل باعث شد تا فعالیت های آنان از سامان بیشتری برخوردار شود. رئیس شورای 
هماهنگی تبلیغات اسلامی استان تهران افزود: شهرستانی هایی که تعداد ۳0 روحانی در آن 
شهر داشته باشد می توانند این جامعه را تشکیل دهند. وی اظهار کرد: پرچمداری در انقلاب 
و نظام در تمامی حوزه های دینی، انقلابی، سیاسی، فرهنگی و... بر عهده روحانیت است، 
با تمام انتقادهایی که به برخی مسائل داریم اما روحانیت و طلاب افتخار می کنند که از این 
انقلاب مهدوی حمایت می کنند. محمودی با اشاره به در پیش بودن انتخابات مجلس شورای 

اسلامی گفت: جامعه روحانیت مبارز، در انتخابات پیش رو، نامزدی را معرفی نمی کند.
 

معاون وزیر کشور  اعلام کرد

فرسودگی ۸۰ درصد اتوبوس های کشور 
معاون وزیر کشور، از کمک نقدی ۳ هزار میلیارد تومانی دولت برای نوسازی ناوگان حمل و 
نقل عمومی شهرداری ها خبر داد و گفت: وام 2 هزار میلیارد تومانی برای بازسازی اتوبوس ها 
اختصاص داده می شود. به گزارش فارس، مهدی جمالی نژاد درباره نوسازی ناوگان حمل ونقل 
عمومی کشور اظهارداشت: 79 درصد از درصد ناوگان اتوبوسرانی کشور فرسوده است و بر 
اساس قانون نباید در سطح شهرها تردد کنند. علاوه بر این، 12 هزار اتوبوس در کشور در 
اختیار بخش خصوصی است و قرارداد 10 ساله آن ها با شهرداری ها تمام شده است. این در 
شرایطی است که در دستور العملی پیش بینی شده که بعد از اتمام قرارداد، باید ناوگان جدید به 
آن ها تحویل داده شود. معاون وزیر کشور از پرداخت 6 هزار و 500 میلیارد تومان وام بلاعوض 
برای دوگانه سوز کردن 1.4 دهم میلیون دستگاه وانت خبر داد و افزود: در مصوبه دیگری 
قرار شد، در طرح جایگزین و نوسازی ناوگان حمل و نقل درون شهری چهار هزار دستگاه 
اتوبوس متوقف که نیاز به تعمیرات اساسی از سوی شهرداری های کشور دارند، نوسازی شوند. 
جمالی نژاد گفت: همچنین قرار است بانک مرکزی سه هزار میلیارد تومان به صورت نقدی در 
قالب طرح دولت برای نوسازی ناوگان حمل و نقل عمومی در سه قسط پرداخت کند. از این 
مبلغ، 50 درصد مختص اتوبوس های شهر تهران و 50 درصد باقی مانده برای سایر شهرهاست.

مصطفی کواکبیان:

اصلاح طلبان با انتخابات قهر نکرده اند
عضو فراکسیون امید مجلس معتقد است که اصلاح طلبان به هیچ وجه سر قهر با انتخابات را 
ندارند.  مصطفی کواکبیان د، به طرح  مساله احتمال تحریم انتخابات از سوی اصلاح طلبان 
اشاره کرد و گفت: بحث در این جا 2 مورد است، یکی اینکه ما در انتخابات اساسا شرکت نکنیم 
که اتفاقا باید گفت ما هیچ وقت با انتخابات سر قهر نداریم. وی در ادامه افزود: مسئله دیگر 
این بوده که ما می خواهیم لیست ارئه بدهیم یا اینکه نه، این کار را انجام ندهیم که این مسئله 
یک موضوع جداگانه دیگری است. عضو فراکسیون امید مجلس تصریح کرد: اگر افراد واجد 
شرایطی را برای قرار دادن در لیست نداشته باشیم؛ پس باید از کجا  لیست  ارائه بدهیم؟ 
نماینده مردم تهران، ری و شمیرانات اظهار کرد:  اگر ما 200نفر واجد شرایط در کشور داشته 

باشیم و افرادی مقبول و مورد پسند مردم و اصلاح طلبان باشند حتما لیست ارئه می دهیم.

متحیر می شوند  مردم  رئیس جمهور گفت:  اول  معاون 
وقتی این دعواهای سیاسی را می بینند و می گویند آیا این 
آ قایان ما را فراموش کردند، اشکالی ندارد که به مردم صادقانه 

بگوییم که اشتباه کردیم. 
از  تقدیر  مراسم  در  دیروز  عصر  جهانگیری  اسحاق 
فعالیت های محسن خلیلی عراقی با تشکر از اتاق بازرگانی 
را  مراسم ها  قبیل  این  صنعت،  این  بزرگان  از  تقدیر  بابت 
باعث امیدواری صنعتگران دانست.  وی با اشاره به وضعیت 
دو  شاهد  ما  اخیر  سال  چهل  در  گفت:  ایران  اقتصادی 
شوک بزرگ اقتصادی ایران بودیم که هر کدام از آنها باعث 
شد قدرت خرید مردم چند سال عقب برود. یکی در سال 
90 که تحریم ها باعث شد ما یک تورم 40 درصدی را تجربه 
کنیم، هر چند در آن زمان ما اجازه فروش یک میلیون بشکه 
نفت را داشتیم به طوری که در سال 90 از محل فروش نفت 
درآمد  میلیارد دلار   86 ، و در سال 91  میلیارد دلار   118
سال 97  در  شوک  دومین  داد:  ادامه  وی  داشتیم.  ارزی 
بود که یکی از اهداف اصلی تحریم ها صفر کردن صادرات 
نفت بود که اکنون به خاطر گوش های نامحرم نمی توانم 
عدد دقیق صادرات نفت را بیان کنم. اما صادرات نسبت 
به آن سال ها کاهش چشمگیری داشته است اینها تاثیرات 
زیادی بر روی زندگی مردم گذاشته است با این شرایط باید 
اما  ما در تمام سطوح مدیریتی کشور یک صدا بشنویم، 
می بینیم که برخی اوقات همین عوامل دستمایه حمله به 
یکدیگر می شود، مردم متحیر می شوند وقتی این چیزها را 
و دعواهای سیاسی را می بینند و می گویند آیا این آ قایان ما 
را فراموش کردند، اشکالی ندارد که به مردم صادقانه بگوییم 

که اشتباه کردیم.
نباید اجازه دهیم ملت احساس کند

 آینده ای وجود ندارد
نخبگان،  دولتمردان،  کرد:  خاطرنشان  جهانگیری   

برای  گشایی  افق  فکر  در  بخش خصوصی  دانشگاهیان، 
کشور باشند. دشمن می خواهد آینده را مبهم نشان دهند و 
ما نباید اجازه دهیم ملت ایران احساس کند آینده ای وجود 
ندارد و باید از فرسایش سرمایه های مادی و معنوی کشور 

جلوگیری کنیم، امید اجتماعی را تقویت کنیم.
جهانگیری همچنین اظهار کرد: راهی جز صنعتی کردن 
ایران نداریم. من از بخش خصوصی همیشه دفاع می کنم. 
من بخش خصوصی را به عنوان محور اصلی توسعه ایران 
قبول دارم و تاکید دارم از نظرات بخش خصوصی در تصمیم 

سازی استفاده شود.
هیچ توسعه ای بالاتر از توسعه

 علم و فناوری نیست 
معاون اول رییس جمهوری  همچنین روز دوشنبه در جلسه 
شورای عالی علوم، تحقیقات و فناوری )عتف(  با بیان اینکه 
علم و فناوری آینده کشور را رقم می زند، گفت: در شرایطی 
که عده ای به دنبال سیاه نمایی و فضاسازی های منفی در 
کشور هستند،  اطلاع رسانی درخصوص دستاوردهای حوزه 
پژوهش و فناوری می تواند به افزایش امید مردم به آینده 
کشور کمک کند.  »اسحاق جهانگیری« با تاکید بر اینکه 
علم و فناوری آینده کشور را رقم می زند، اظهار داشت: اگر 
به توسعه همه جانبه کشور می اندیشیم باید بدانیم که هیچ 
توسعه ای بالاتر از توسعه علم و فناوری نیست چرا که این 
توسعه به جای اتکا به منابع طبیعی، به نیروی انسانی، مراکز 

علم و فناوری و شرکت های دانش بنیان متکی است.
وی در ادامه با تبریک هفته پژوهش، به گزارش عملکرد 
ارائه شد اشاره کرد  فناوری که در جلسه  و  پژوهش  حوزه 
و  سیاه نمایی  دنبال  به  عده ای  که  شرایطی  در  افزود:  و 
اطلاع رسانی  هستند،  کشور  در  منفی  فضاسازی های 
درخصوص دستاوردهای حوزه پژوهش و فناوری می تواند به 

افزایش امید مردم به آینده کشور کمک کند.

تعداد  افزایش  کرد:  بیان  جمهوری  رییس  اول  معاون 
قراردادهای همکاری صنعت با دانشگاه ها و مراکز علمی، بالا 
رفتن میزان اشتغال در پارک های علم و فناوری و مراکز رشد، 
افزایش تعداد واحدهای مستقر در پارک های علم و فناوری 
و ارتقاء رتبه جهانی کمیت علم ایران که در گزارش عملکرد 
حوزه پژوهش و فناوری به آن اشاره شد، از جمله افتخارات 
جمهوری اسلامی ایران است که اطلاع رسانی درخصوص 

این دستاوردها می تواند مردم کشور را شاد کند.
جهانگیری با بیان اینکه مقام معظم رهبری در سال های 
تاکید  فناوری  و  علم  توسعه  ضرورت  بر  مکرر  بطور  اخیر 
و  علم  توسعه  برای  جدی  اراده  کرد:  تصریح  کرده اند، 
فناوری در رأس نظام باعث شد که همه مسئولین کشور 
پای این موضوع ایستاده اند و خوشبختانه به دستاوردهای 
خوبی در بخش علم و فناوری نائل آمده ایم. وی ادامه داد: 
گاهی برخی افراد این انتقاد را مطرح می کنند که افزایش 
تولید مقالات علمی به معنای تولید علم نیست اما گزارش 
وزارت  سوی  از  امروز  که  فناوری  و  پژوهش  حوزه  عملکرد 
علوم، تحقیقات و فناوری مطرح شد نشان داد که با وجود 
آنکه مراکز علمی کشور در شرایط تحریم هستند و حتی از 
تحصیل برخی دانشجویان ایرانی در دانشگاه های خارجی 
جلوگیری می شود، اما دستاوردهای افتخارآمیزی در حوزه 
رییس  اول  معاون  است.  شده  حاصل  فناوری  و  پژوهش 
جمهوری با تاکید بر اینکه دانشگاه ها و مراکز علمی کشور 
باید دستاوردهای خود را به نحو مناسبی اطلاع رسانی کنند 
و این افتخارات را به اطلاع مردم برسانند، خاطر نشان کرد: 
به دلیل تحریم ها و محدودیت های ارزی کشور امروز فرصت 
بخش های  نیاز  مورد  قطعات  تا  شده  فراهم  خوبی  بسیار 
ظرفیت  و  داخلی  توان  از  استفاده  با  صنعت  مختلف 

دانشگاه های کشور تامین شود.
باید بر موضوع ساخت داخل اصرار داشته باشیم 

جهانگیری به دستگیری مسعود سلیمانی دانشمند ایرانی 
در آمریکا نیز اشاره و تصریح کرد: آمریکایی ها مکرراً از آقای 
سلیمانی خواسته اند که در آمریکا بماند و مهمترین سوال 
آنها از این دانشمند ایرانی در دوران 14 ماه بازداشت این 
بوده که جمهوری اسلامی ایران چگونه موفق شده است 
روند توسعه علمی را با این سرعت ادامه دهد. جهانگیری 
تقویت ارتباط صنعت و دانشگاه را نماد اتکا به ظرفیت داخلی 
و اقتصاد مقاومتی توصیف کرد و افزود: باید با جدیت بر 
موضوع ساخت داخل اصرار داشته باشیم و زمینه افزایش 
مختلف  های  بخش  با  کشور  دانشگاه های  قراردادهای 
صنعتی را فراهم کنیم. جهانگیری از وزارت علوم، تحقیقات 
و فناوری خواست همانگونه که در جشنواره های مختلف 
از بخش های  تجلیل می شود،  پژوهشگران  و  از محققین 
مختلف صنعتی که ارتباط بیشتری با دانشگاه ها و مراکز 
علمی برقرار کرده اند نیز قدردانی شود تا انگیزه ای برای سایر 

بخش های صنعتی کشور نیز ایجاد شود.

معاون اول رئیس جمهور :

اشکالی ندارد به مردم بگوییم اشتباه کردیم 

 رئیس قوه قضائیه، جلوگیری آمریکا از ورود دارو به کشور را مصداق بارز تروریسم 
اقتصادی و جنایت علیه بشریت دانست و خواستار اقدام واقعی جامعه جهانی در مقابل 

اقدامات ضدبشری ایالات متحده آمریکا شد.
 آیت الله سیدابراهیم رئیسی در جلسه شورای عالی قوه قضائیه ضمن قدردانی از 
تلاش های رئیس و اعضای کارگروه پیگیری مسائل قضایی و وضعیت بازداشت شدگان 
اغتشاشات آبان، بر ضرورت تداوم پیگیری ها تا حصول نتیجه نهایی و تعیین تکلیف 

تمامی بازداشت شدگان این حوادث در کوتاه ترین زمان ممکن تاکید کرد.
وی در ادامه با اشاره به آلودگی هوای تهران و برخی کلانشهرهای دیگر طی روزهای 
اخیر، هوا و محیط زیست سالم را از محوری ترین حقوق عامه دانست و با بیان اینکه 
حقوق عامه یک مساله شعاری نیست، اظهار کرد: همه بخشها باید احیای حقوق عامه 
را نکته محوری مسئولیت خود بدانند و ما به عنوان دستگاه قضایی نیز طبق قانون 
اساسی و سیاست های ابلاغی مقام معظم رهبری، موظف به صیانت و پاسداری از 
حقوق عامه هستیم. بر این اساس، دادستانها و بخشهای نظارتی قوه قضاییه باید 

موضوع حقوق عامه را با جدیت دنبال کنند.
رئیسی ادامه داد: در خصوص آلودگی هوا، سخن از مچ گیری نیست بلکه ضرورت 
پاسخگویی دستگاه های مسئول مورد تاکید است. هر کس در هر بخش مسئول این 
موضوع است باید پاسخگو باشد، دادستانی کل کشور و سازمان بازرسی نیز در بعد 
نظارتی باید پیگیری کنند. این بحث تنها در مورد هوا مطرح نیست بلکه مشکلات دیگر 
در حوزه محیط زیست نیز باید مورد توجه باشد. به عنوان مثال، امروز وضعیت زیست 

محیطی منطقه کوت عبدالله در استان خوزستان از موضوعات بسیار مهمی است که 
باید مورد توجه و پیگیری باشد.

رئیس قوه قضائیه همچنین با قدردانی از تلاشهای صورت گرفته از سوی دستگاههای 
امدادی و دولت در رابطه با زلزله زدگان آذربایجان شرقی، بر ضرورت تداوم خدمات 

رسانی بویژه با توجه به سرمای این منطقه، تاکید کرد.
رئیسی در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به شکست آمریکا در برابر مقاومت 
ملت ایران در جریان حوادث اخیر در کشور، به موضوع جلوگیری آمریکا از ورود دارو 
به کشور پرداخت و خاطرنشان کرد: آمریکا به دلیل اینکه در همه عرصه ها میدان را از 
دست داده و در قضایای اخیر نیز فتنه و توطئه اش نقش بر آب شده است، به اقدامات 

دیگری روی آورده که از جمله آنها جلوگیری از ورود دارو به کشور است.
وی افزود: این اقدام با هیچ مبنای حقوقی و انسانی سازگاری ندارد و مصداق بارز 
تروریسم اقتصادی و جنایت علیه بشریت است. جامعه جهانی باید هوشیار باشد و بداند 
که آمریکا هر جا برایش مقدور باشد، به حقوق ملتها دست اندازی می کند و بر این 

اساس، یک اقدام واقعی در برابر گستاخی آمریکا نیاز است.
رئیس قوه قضائیه در بخش دیگری از این جلسه، به موضوع زندان ها اشاره کرد و با 
بیان اینکه من روی موضوع زندان و وضعیت زندانیان بسیار حساسیت دارم، دستور 
داد که ظرف مدت 20 روز در سراسر کشور، وضعیت تمام کسانی که به هر دلیلی 
در بازداشت به سر می برند بررسی شود تا افرادی که امکان آزادی آنان وجود دارد و 

بازداشتشان غیر ضروری است، آزاد شوند.

اینکه  بر  اعتقاد  با  اصلاح طلب  سیاسی  فعال  یک 
با FATF جناحی است، گفت: اگر مخالفان  مخالفت ها 
لوایح  تصویب  به  بگیرند،  اختیار  در  را  یازدهم  مجلس 
از FATF کمک می کنند.  عبدالله ناصری با  باقی مانده 
اشاره به اینکه کنوانسیون های بین المللی به منزله ضوابط 
بین المللی هستند که همه کشورها باید از آن تبعیت کنند، 
اظهار کرد:  اجماع جهانی درباره لایحه مبارزه با تامین مالی 
تروریسم در دنیا شکل گرفته است واین کنوانسیون ها جزء 
لاینفکی از زیست جهانی شده اند و مخالفت با آنها به هیچ 

وجه معنا ندارد. وی درباره دلایل مخالفت با CFT و پالرمو 
در کشور ادامه داد: مخالفت ها  جناحی، غیرکارشناسی و 
ایدئولوژیک است. پیش بینی من این است که اگر مخالفان 
بتوانند مجلس یازدهم را در اختیار بگیرند، به تصویب این 
لوایح کمک می کنند. مخالفت در برابر این لوایح یک نوع 
مقاومت در برابر اقدامات دولت است. مخالفان دولت ممکن 
است اظهارنظرهایی کنند که خود را موجه جلوه دهند اما 
اظهارات آنها وجاهتی ندارد. این فعال سیاسی با اشاره به 
مشکلات فروش نفت و دریافت ارز حاصل از آن خاطرنشان 

جامعه  بپیوندد،  پالرمو  و   CFT لوایح  به  ایران  اگر  کرد: 
بین المللی می پذیرد که ایران می خواهد وارد گردونه جهانی 
شده و با دنیا تعامل کند. من معتقدم ایران دو راه بیشتر 
ندارد یا اینکه مناسبات بین المللی را بپذیرد یا سرنوشت 
کره شمالی را دنبال کند. ناصری در پایان گفت: آنگونه که 
 FATF کارشناسان اقتصادی می گویند، عایدات پذیرش
خیلی بیشتر از نپذیرفتن آن است زیرا در صورت نپذیرفتن 
آن شاهد استهلاک و هدررفتن بیشتر از پیش منابع کشور 

خواهیم بود.

رئیس قوه قضائیه تاکید کرد
تعیین تکلیف تمامی بازداشت شدگان حوادث اخیر 

عبدالله ناصری:

 مخالفت ها با FATF جناحی است

 وزیر اطلاعات گفت: امروز ۸0 نوع مواد روان گردان در 
ایران تولید می شود و سربازان گمنام امام زمان به آشپزخانه 

های تولید شیشه و موادمخدر صنعتی ضربه بزرگی زدند.
در  دوشنبه  صبح  علوی  محمود  سید  الاسلام  حجت 
سومین نشست تخصصی دبیران شوراهای هماهنگی مبارزه 
با موادمخدر استان های سراسر کشور، اظهار کرد: آن چیزی 
که ما می توانیم به آن بپردازیم ضرورت این مبارزه است، از 
نظر منطق قرآن کریم وقتی آتشی دامن جامعه را می گیرد 
همه انسان ها مسئولیت دارند در خاموش کردن این آتش 
به ویژه آتشی که جان و خانمان انسان ها را  اقدام کنند؛ 
تهدید کند. وی افزود: بی تفاوتی در برابر آتشی که یک گوشه 
خرمن افتاده سبب می شود که آن آتش گریبان گیر خودمان 
شود، بنابراین ضرورت مبارزه با موادمخدر را می توان در قرآن 

هم جستجو کرد.
وزیر اطلاعات گفت: بنابراین باید تجربیات را با روش های 
علمی درهم بیامیزیم تا موفقیت را برای ما راحت تر کند. 
کاری کنیم شهید، جانباز و مجروح کمتر داشته باشیم ولی 
نتیجه بهتری بگیریم که این موضوع هم با علمی کردن 

مبارزه با موادمخدر حاصل می شود.
علوی ادامه داد: در قانون تاسیس وزارت اطلاعات هیچ 
اشاره ای به مبارزه با اعتیاد و موادمخدر نشده است، اما با 
پایش های مختلف به مواردی برمی خوریم که این بلای 
خانمان سوز در حال گسترش در جامعه است، آنجا است که 
ما ضرورت می بینیم که در زمینه مبارزه با موادمخدر هم ورود 
کنیم. وی خاطرنشان کرد: مساله مواد مخدر باید ریشه یابی 
شود و اگر بخواهیم مبارزه ریشه ای با تروریسم کنیم باید به 

صورت جدی و نگاه تروریسمی به آن نگاه کنیم.
وزارت اطلاعات باید سراغ دانه درشت های مواد 

مخدر برود 
وزیر اطلاعات گفت: وزارت اطلاعات باید کاری کند که در 
مبدا به دانه درشت های مواد مخدر ضربه بزند تا کمک حال 

ناجا باشد و مبارزه با موادمخدر نتیجه بهتری داشته باشد.
علوی تصریح کرد: مساله موادمخدر یک مساله ای هست 
که استمرار دارد و در زمینه مبارزه با موادمخدر به اراده ای 

فراتر از اراده حاکمیتی نیاز داریم و باید به اراده ملی برسیم.
وی یادآور شد: مبارزه با موادمخدر باید تبدیل به فرهنگ 
شود و مردم هرجایی که استعمال و خرید و فروش موادمخدر 

را می بینند بلافاصله به نهادهای انتظامی گزارش کنند.
وزیر اطلاعات بیان کرد: نهادهای بین المللی در مبارزه 
با موادمخدر رفتار دوگانه دارند، اگر موادمخدر به آنها آسیب 
برساند اعلام نگرانی می کنند ولی اگر آسیبی به آنها نرسد 
عقب نشینی می کنند. علوی گفت: جامعه ایران هیچ وقت 
در برابر سلامت بشری بی تفاوت نیست و همیشه در مواجهه 

با مواد مخدر دفاعی رفتار کردیم.
وی ادامه داد: امروز ۸0 نوع مواد روان گردان در ایران تولید 
می شود و سربازان گمنام امام زمان به آشپزخانه های تولید 

شیشه و موادمخدر صنعتی ضربه بزرگی زدند.
موادمخدر  که  هست  پهپادهایی  گفت:  اطلاعات  وزیر 
حمل می کند و باید به قدری دانشمان را افزایش دهیم تا 

بتوانیم با این تجهیزات مقابله کنیم.
علوی تصریح کرد: ما در مبارزه با موادمخدر تنها نیستیم 
و برخی کشورها هستند که مانند ایران هم با خرید و فروش 
موادمخدر مبارزه می کنند. خیلی از کشورها هم هستند 
که نه ترانزیت مواد دارند نه با آن مبارزه می کنند و نه معتاد 
دارند و توانسته اند از خودشان صیانت کنند و باید برویم و از 

تجربیات آنها بهره مند شویم.

وزیر اطلاعات خبرداد

ضربه به آشپزخانه های مواد مخدر صنعتی در ایران

عبدالرضا فرجی راد*

حیدرمستخدمین حسینی*

فرمانده کل سپاه با بیان اینکه در عرصه هایی که تحت فشارهای جهانی قرار می گیریم 
بیشتر پیشرفت می کنیم، گفت: ما متعهد هستیم که کشور را در همه زمینه ها از بیگانه 

بی نیاز کنیم.
سرلشکر حسین سلامی فرمانده کل سپاه در حاشیه بازدید از نمایشگاه پیشگامان گام 
دوم انقلاب که صبح دیروز در دانشگاه علوم پزشکی بقیةالله الاعظم )عج( برگزار شد، در 
جمع خبرنگاران اظهار کرد: دانشگاه بقیةالله الاعظم )عج( یکی از دانشگاه های ممتاز علوم 

پزشکی کشور است که از اعضای هیئت علمی بسیار برجسته ای برخوردار است.
وی افزود: بعضی از اعضای هیئت علمی دانشگاه علوم پزشکی بقیةالله )عج( در سطح 

کشور یا منطقه و حتی جهان جزو برجستگان این شاخه از علوم بشری هستند.
فرمانده کل سپاه با بیان اینکه این دانشگاه با مسیر و چشم اندازی که برای خود طراحی 
کرده، در حال حرکت به سمت تبدیل شدن به یکی از برترین دانشگاه های علوم پزشکی 
جهان هم در حوزه شکستن مرزهای نوین دانش پزشکی و هم در سطح فناوری های 
پیشرفته علوم پزشکی است، گفت: ما حتما این مسیر را تقویت می کنیم و معتقدیم که همه 

گام های اولیه برای رسیدن به قله های بزرگ  برای ما فراهم شده است.
سردار سلامی با بیان اینکه تحریم جهانی علیه کشور ما تنها در عرصه اقتصادی نیست 
بلکه تحریم های علمی، صنعتی و فناوری نیز علیه ما وجود دارد عنوان کرد: ما یک تجربه  
ارزشمندی داریم و آن تجربه این است که در عرصه هایی که تحت فشارهای جهانی قرار 
می گیریم بیشتر پیشرفت می کنیم. دلیل آن هم این است که ما مجبور شویم به ظرفیت های 
داخلی خودمان رجوع کنیم و استعدادهای نهفته در ذهن جوانانمان را شکوفا کنیم و الگوها 
و مدل های پیشرفت را خودمان طراحی کنید. وی افزود: آنچه که ما امروز در این نمایشگاه 
دیدیم قدم های بسیار مثبت و درخشانی بود هرچند این ها گام های اولیه ما هستند ولی 
هیچ مسیر طولانی بدون برداشتن اولین گام ها تعیین نمی شود. فرمانده کل سپاه با بان 
اینکه اولین قدم ما باید آزاد کردن انرژی های موجود در درون قلب ها و ذهن ها باشد، 
گفت: ما متعهد هستیم که کشور را در همه زمینه ها از بیگانه بی نیاز کنیم و در این مسیر 
دانشگاه بقیةالله )عج( باید نیروی پیشران و موتور محرک و لکوموتیو حرکت ما در مرزهای 

دانش پزشکی و فناوری های وابسته به آن باشد.

 فرمانده کل سپاه: 

کشور را در همه زمینه ها از بیگانه بی نیاز می کنیم
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هنر مدیریت خشم

1۰ پیشنهاد برای اینکه خشمتان را کنترل کنید
تقریباً می شود گفت همه ما انسان ها در یک مرحله از زندگی عصبانیت را تجربه کرده ایم 
و کنترلمان را از دست  داده و مشکلات بیشتری را برای خود و اطرافیانمان به وجود آورده ایم 
و پس از فروکش کردن آن پشیمان شده و افسوس خورده ایم که  ای کاش می توانستیم 
به موقع خشم مان را کنترل کنیم. یادگیری نحوه کنترل هیجانات می تواند ابزار قدرتمندی 
برای ما باشد. مدیریت عصبانیت نیاز به تمرین دارد و هر چه تمرین بیشتر شود کنترل آن 
آسان تر خواهد شد. با یادگیری هنر کنترل خشم به خود کمک می کنیم تا زندگی سالم و 
رضایت بخشی داشته باشیم و با انسان ها و محیط اطرافمان روابط بهتری برقرار کنیم. چند 

پیشنهاد ساده که با عمل به آن راحت تر می توان خشم و عصبانیت را کنترل کرد:
۱. اعتراف کنید 

اولین قدم برای کنترل خشم، اعتراف به آن است. اگر اعتراف کردید که برای کنترل 
خشمتان مشکل دارید در واقع قدمی مثبت و رو به  جلو برداشته اید. برای این کار 
ابتدا باید علت عصبانیت مشخص شود و سپس با آگاهی از عوامل عصبانیت به دنبال 

راه حل هایی برای آرام کردن خودتان باشید.
2. توقعتان را پایین بیاورید

زمانی که توقع مان از شخصی زیاد است و مرتب در فکرمان چرا، چطور، درست و 
نادرست می کنیم پس به کوچک ترین رفتار و صحبت ها هم حساس می شویم و افکاری 

بی صدا در ذهنمان شکل می گیرد که با مسموم کردن ذهن باعث خشم ما خواهد شد.
3. در زمان حال متمرکز باشید

معمولًا همه ما زمانی  که در موقعیت بحث  و جدل قرار می گیرم شروع به پیش  کشیدن 
نارضایتی های گذشته می کنیم و همین باعث خشم و عصبانیت بیشتر می شود. به جای 
اینکه نگاهمان به گذشته باشد باید روی مشکلی که در زمان حال برایمان پیش آمده 
تمرکز کنیم و فقط و فقط درصدد حل آن باشیم نه اینکه آن را با نارضایتی های گذشته 

ادغام کنیم. 
4. خوب بخوابید

افزایش خشم کمک می کند. کسانی که در طول شبانه روز کم  به  کاهش خواب 
می خوابند بیشتر به خشم و عصبانیت گرایش پیدا می کنند و بالعکس افرادی که خواب 

خوبی دارند توانایی زیادی برای مقابله با شرایط ناامیدکننده دارند.
5. پرهیز از اغراق 

بعد از اینکه از موضوعی عصبانی شدید قبل از اینکه واکنشی نشان دهید و به بدترین 
وضعیت آن فکر کرده و سریع نتیجه گیری کنید، منطقی فکر کنید و از دراماتیک و 
اغراق آمیز کردن آن بپرهیزید. از خود بپرسید که آیا واقعاً ارزش ناراحتی دارد؟ آیا این 

موضوع در یک هفته، ماه یا سال بعد هم برایتان اهمیتی خواهد داشت؟
6. خودتان را به آرامش دعوت کنید

ناامیدی و استرس محصول خشم و عصبانیت شما است. در چنین شرایطی لازم 
است ذهن و بدن خود را به آرامش دعوت کرده و حواس خود را به حالت عادی برسانید. 
برای این کار از محیط دور شوید، موسیقی مورد علاقه تان را گوش کنید، یک فنجان 
چای با شکلات میل کنید، کودکتان را نوازش کنید، از رایحه های آرامش بخش استفاده 
کنید، به تابلوی ارزشمندی که در اتاقتان است نگاه کنید و یا حتی می توانید از ماساژ و 
ورزش هایی مثل یوگا، بوکس، پیاده روی و ... بهره ببرید تا خود را از وضعیت منفی دور 

کرده و به ذهنیت مثبت برسید.
۷. در مواقع عصبانیت شوخ طبعی تان گل کند

شوخ طبعی و بازیگوشی به شما کمک می کند که ذهنتان را آرام تر کنید و اختلافات را 
از بین ببرید. به جای عصبانی شدن و دعوا کردن سعی کنید در مورد آن موضوع شوخی 
کنید. زمانی که از شوخ طبعی برای کاهش تنش و عصبانیت استفاده می کنید می توانید 

فرصتی برای ارتباط و صمیمیت ایجاد کنید.
8. تا می توانید بنویسید

با  یکی دیگر از کارآمدترین کارها برای کنترل خشم نوشتن است فرقی نمی کند 
یک قلم، لپ تاپ یا تلفن همراه، شروع به نوشتن کنید. درباره هر چیزی که روح و روانتان 
را می آزارد و عصبانیتان می کند بنویسید. نوشتن در مواقع عصبانیت تأثیراتی شگرفی در 

فروکش کردن آن دارد. 
9. نفس عمیق بکشید

نفس عمیق به  دلیل اینکه باعث کاهش ضربان قلب می شود و در نتیجه می تواند 
به کاهش فشارخون و کنترل خشم منجر شود و این یکی از قوی ترین مکانیسم های 

خوددرمانی بدن است. 
۱۰. عادت های بد را ترک کنید

فرقی نمی کند از کشیدن سیگار و اعتیاد به انواع مخدر گرفته تا تغذیه ناسالم و تمایل 
به مصرف گوشت های قرمز و غذاهای تند و روغنی و ... این عادات نه تنها تأثیر بدی بر 
سلامتی دارد بلکه باعث به هم ریختگی روانی هم می شوند و زودرنجی و عصبانیت را به 

دنبال دارند. با ترک این عادات قطعاً عصبانیت و پرخاشگری نیز کاهش می یابد.

عادات های غلطی که خطرناک تر از 
مصرف شکر است

اگر در چای و قھوه خود شکر نریزیم و به نوشابه و شیرینی هم لب نزنیم، باز هم ممکن 
است که در حال مصرف مقدار زیادی شکر باشیم.

در اینجا 9 رفتار غلطی که بعد از ترک شکر و محصولات حاوی قند باید از آنها اجتناب 
کنید، معرفی شده است:

ترس از چربی: تحقیقات نشان میدهند که محصولات کم چرب یا بدون چربی در 
واقع حاوی شکر بیشتری هستند زیرا برای جبران طعم از دست رفته به آنها شکر اضافه 
میکنند تا خوش طعمتر و قابل خوردن باشند. پس این اشتباه را نکنید که در مصرف این 

محصولات زیادهروی کنید چون در واقع، مقدار زیادی شکر مصرف میکنید.
زیاده روی در مصرف میوه: افراط در خوردن میوه باعث تحمیل مقدار زیادی فروکتوز 
به کبد و تبدیل آن به تری گلیسیرید میشود و سایز دور کمر شما را افزایش میدهد. 
فروکتوز موجود در برخی از میوهھا به قدری زیاد است که اگر در تعداد زیاد مصرف شوند، 

مقاومت به انسولین را در بدن افزایش میدهند.
فریب خوردن از شکرهای پنهان: بعضی از منابع شکر، آبزیر کاه هستند! از جمله 
این منابع میتوان به سرکه بالزامیک، سس مارینارا، ماست میوهای، اشاره کرد. پس هر 

خوراکی که شیرین نباشد، لزوما کم شکر یا بی شکر نیست.
مصرف نوشابه رژیمی: اکثر ما نوشابه رژیمی را به تنھایی نمینوشیم بلکه آن را به 
عنوان نوشیدنی در کنار فست فود و سیب زمینی سرخ کرده، مصرف میکنیم و عجیب 
اینجاست که فست فود و سیب زمینی سرخ کرده بیشتری هم میخوریم چون فکر 
میکنیم که به دلیل مصرف نوشابه رژیمی، این امکان را داریم که غذای بیشتری بخوریم.
مصرف شیرین کننده های مصنوعی: به دلیل ماهیت شیرین این محصولات، این 
تصور برای بدن پیش میآید که شیرینی واقعی مصرف کرده است. یکی از عواقب مصرف 
شیرینی این است که بعد از مدت کوتاهی دوباره هوس خوردن شیرینی به سراغ ما 
میآید. وقتی که از شیرین کننده مصنوعی استفاده میکنیم هم بدن دقیقا همین واکنش 
را نشان میدهد و دوباره طلب شیرینی میکند. محصولاتی هم که برچسب »بدون قند« 

دارند از همین نوع شیرینی کنندهھا استفاده میکنند.
خوردن خوراکیھایی که شاخص گلایسمیک پایینی دارند: شاخص گلایسمیک 
نشان دهنده این است که یک ماده غذایی با چه سرعتی میتواند قند خون را بالا ببرد. 
شاخص گلایسمیک شکر بالا است و قند خون را به سرعت افزایش میدهد. مشکل 
اینجاست که ما فکر میکنیم که چون شاخص گلایسمیک یک غذا پایین است، میتوانیم 
بدون نگرانی، هر قدر که میخواهیم از آن غذا مصرف کنیم. پس، علاوه بر شاخص 

گلایسمیک، حجم غذای مصرفی هم اهمیت زیادی دارد.

۳ توصیه کلیدی درباره پوکی استخوان
و  به گونه ای هستند که استخوان های ضعیف  سلول های موجود در استخوان ها 

فرسوده را از بین برده و استخوان های جدید و قوی را جایگزین می کنند.
به گزارش ایسنا، این فرایند به طور طبیعی رخ می دهد. هرچند، گاهی اوقات سیستم 
از بین رفتن و جایگزین شدن به درستی عمل نمی کند و بافت استخوانی سریع تر از آنچه 
بازتولید شود تجزیه می شود. به طور طبیعی در استخوان ها فضای خالی وجود دارد 
اما زمانیکه میزان استخوان بیشتری از بین برود و فرایند استخوان سازی کُند شود، این 
فضاهای خالی گسترده تر می شود. در این شرایط استخوان ها ضعیف شده و مستعد 
شکستگی می شوند و احتمال پوکی استخوان وجود دارد. عوامل متعددی موجب ضعیف 
شدن استخوان ها و عدم جایگزینی بافت استخوانی تازه می شوند که از آن جمله می توان 
به سن، مصرف برخی داروها، بیماری های التهابی و تغییرات هورمونی اشاره کرد. به 
گزارش شبکه خبری سی ان ان،  علاوه بر مصرف دارو رعایت نکات ساده ای می تواند به 

بهبود کیفیت زندگی مبتلایان به پوکی استخوان کمک کند که شامل موارد زیر است:
کمک  استخوان ها  شدن  مستحکم  به  کلسیم  غذایی:  رژیم  به  کلسیم  افزودن 
می کند بنابراین دریافت میزان کافی از این ماده معدنیِ ضروری برای افراد مبتلا به پوکی 
استخوان ضروری است. به گفته محققان بهتر است کلسیم مورد نیاز بدن را از طریق 
مواد غذایی حاوی آن از جمله محصولات لبنی، گیاهان دارای برگ های سبز و غذاهای 

دریایی تامین کرد.
تحرک داشتن: در کنار رعایت رژیم غذایی، ورزش کردن در کنترل بیماری پوکی 
استخوان ضروری است. هرچه فرد میزان تحرک کمتری داشته باشد بیشتر احتمال دارد 

دچار بیماری پوکی استخوان شود.
خودداری از استعمال سیگار و مواد الکلی: استعمال سیگار فاکتور خطرزای اصلی 
در بروز پوکی استخوان و شکستگی های استخوانی است بنابراین برای پیشگیری از 
ضعیف شدن استخوان ها لازم است مصرف سیگار ترک شود. همچنین مصرف مواد 

الکلی می تواند به سلامت استخوان ها آسیب وارد کند.
در عین حال توصیه می شود که از چکاپ های پزشکی در این خصوص در سنین توصیه 

شده غافل نشوید و حتما به توصیه های پزشک معالج خود با اطمینان کامل عمل نمایید.

سلامت 

آدامس شرایطی مشابه با غذای گوارش شده را تجربه نمی کند. 
آدامس تجزیه نمی شود و آنچه وارد روده می شود دقیقا از قوامی 

مشابه با آنچه از مری عبور کرده برخوردار است.
شاید شما نیز شنیده باشید که در صورت بلعیدن آدامس، این 
محصول برای سال ها در دستگاه گوارش شما باقی می ماند. اگر 
فرزند دارید، بهتر است آرامش خود را حفظ کنید زیرا این باوری 
اشتباه است، اما باید به این نکته اشاره داشت که آدامس پس از 

بلعیده شدن گوارش نمی شود.
بلعیدن یک آدامس به صورت تصادفی نباید موجب بروز مساله 
خاصی شود اما بلعیدن مزمن آدامس می تواند مشکل ساز باشد.

لاستیک غیر قابل گوارش است
در ابتدا، آدامس از چیکل )Chicle(، یک شیره یا صمغ که از 
درخت ساپودیلا )Sapodilla( به دست می آید، تهیه می شد. 
مواد دیگری مانند موم پارافین نیز وجود داشتند که می شد در 
تهیه آدامس از آنها استفاده کرد، اما چیکل بهترین گزینه بود. 
چیکل اساسا چیزی مشابه لاستیک طبیعی است و حتی با 

جویدن زیاد نیز تجزیه نمی شود.
که  دریافتند  دانشمندان  دوم،  جهانی  جنگ  از  پس  مدتی 
چگونه می توانند آدامس را بر پایه مواد مصنوعی تولید کنند. این 
در اصل نوعی لاستیک مصنوعی است. همانند چیکل، این ماده 
نیز با جویدن تجزیه نمی شود. همچنین، افزودن طعم و رنگ به 

مواد مصنوعی ساده تر است.
اگر نتوانید ماده ای را با جویدن خرد کنید، قطعا نمی توانید آن 
را با مقداری اسید گوارشی و به هم فشرده شدن در معده تجزیه 
کنید. در صورت بلعیدن آدامس - چه از چیکل تهیه شده باشد 
یا ماده مصنوعی - این محصول از ابتدا تا انتهای سفر خود در 

دستگاه گوارش تغییر چندانی را تجربه نخواهد کرد.
در صورت بلعیدن اتفاقی یک آدامس مشکلی برای شما پیش 
نخواهد آمد، اما داستان بلعیدن مقدار زیادی آدامس می تواند 

متفاوت باشد.
سفر آدامس در دستگاه گوارش

دستگاه گوارش از بخش های مختلفی تشکیل شده که از 
لب ها آغاز شده و به مقعد منتهی می شود. این سفری است که 

آدامس در صورت بلعیده شدن پشت سر می گذارد.
به طور معمول، غذا با ورود به دستگاه گوارش تجزیه می شود 

و این دستگاه برای انجام این کار شکل گرفته است. مری چیزی 
را جذب نمی کند و در واقع لوله ای است که انتقال آنچه بلعیده 

شده را به معده بر عهده دارد.
معده انجام بخشی از کارهای سخت دستگاه گوارش را بر عهده 
دارد. غذا در معده با اسیدها ترکیب شده و تحت فشار قرار می 
گیرد تا زمانی که غذا به ترکیبی نرم و آبکی تبدیل می شود. این 
ترکیب به کمک باکتری های روده روند تجزیه را دنبال می کند. 
مواد مغذی مختلف از طریق روده کوچک جذب می شوند، اما 
بیشتر محتوای آب غذای گوارش شده در آن باقی می ماند تا 

حرکت آن در دستگاه گوارش راحت تر صورت بگیرد.
در انتهای روده کوچک، آنچه باقی مانده است و در این نقطه به 
آن مدفوع می گوییم وارد روده بزرگ می شود که به نام کولون نیز 

شناخته می شود. آب از طریق دیواره های روده بزرگ جذب می 
شود تا زمانی که مدفوع به قوام مناسب برای دفع برسد. در انتها 

نیز مدفوع از بدن دفع می شود.
آدامس شرایطی مشابه با غذای گوارش شده را تجربه نمی کند. 
آدامس تجزیه نمی شود و آنچه وارد روده می شود دقیقا از قوامی 

مشابه با آنچه از مری عبور کرده برخوردار است.
مقدار بیش از حد از یک چیز خوب

شواهد بسیاری وجود ندارند که نشان دهند بلعیدن چه میزان 
آدامس بیش از حد محسوب می شود، اما مطالعات موردی نشان 
می دهند که بلعیدن مزمن آدامس می تواند به بروز مشکل منجر 

شود.
در مقاله ای که در سال 199۸ در نشریه Pediatrics منتشر 

شد، متخصصان کودکان سه مورد از کودکانی که آدامس بلعیده 
بوده و به انسدادهای روده مبتلا شده بودند را معرفی کردند. هر 
سه کودک به آدامس جویدن عادت داشتند. کوچک ترین آنها 
دختری یک و نیم ساله بود. این کودک نه تنها آدامس می بلعید، 
بلکه آدامس مسئول به هم چسبیدن چهار سکه ای بود که وی 
بلعیده بود. این ترکیب مخرب در مری وی گرفتار شده و پایین تر 

نرفته بود.
دو کودک دیگر چهار و نیم سال سن داشتند و به طور منظم 
همدیگر  به  ها  آدامس  مورد،  دو  هر  در  بلعیدند.  می  آدامس 
چسبیده و موجب انسداد روده شده بودند. پزشکان یکی از این 

انسدادها را به عنوان ترکیبی چند رنگ توصیف کرده بودند.
آدامس بلعیده شده چه مدت در دستگاه گوارش

 باقی می ماند؟
بنابر برخی باورهای عامه، آدامس بلعیده شده برای هفت سال 
در دستگاه گوارش فرد باقی می ماند اما این درست نیست. هر 
فردی ممکن است در زندگی خود بلعیدن آدامس را تجربه کرده 
باشد و اگر این محصول چنین قدرت بالایی در باقی ماندن در 
دستگاه گوارش را داشت، پزشکان باید در دستگاه گوارش بیشتر 

افراد آدامس پیدا می کردند.
آدامس بلعیده شده معمولا طی کمتر از یک هفته از بدن دفع 
می شود. در شرایطی که عطر و طعم، رنگ و قند آدامس ممکن 

است از بین رفته باشد اما پایه آدامس دست نخورده خواهد بود.
آدامس جویدن می تواند آثار منفی دیگری نیز به همراه داشته 
باشد. همان گونه که عمل جویدن آدامس به تولید بزاق بیشتر 
منجر می شود، هوای بیشتری نیز می تواند وارد بدن شود. این 

شرایط ممکن است بر تولید گاز و نفخ در بدن تاثیرگذار باشد.
از سوی دیگر، آدامس جویدن ممکن است پس از عمل جراحی 
روده به تسریع روند بهبودی کمک کند. نتایج پژوهش ها در این 
زمینه مخلوط هستند، اما حتی مطالعاتی که فایده ای در این 
زمینه نیافته اند نیز به این نکته اشاره دارند که آدامس جویدن 

پس از عمل جراحی خطری ایجاد نمی کند.
پس اگر به آدامس جویدن علاقه دارید، همچنان می توانید از 
این کار لذت ببرید، اما در انتها آدامس را قورت نداده و در سطل 

زباله بیندازید.  

خونریزی مزمن دستگاه گوارش می تواند موجب کم خونی یا آنمی در بیمار شود. بر 
همین اساس، آشنایی با علائم کم خونی نیز اهمیت دارد.

خونریزی دستگاه گوارش در بسیاری موارد، مانند زمان ابتلا به هموروئید، مساله ای 
جدی نیست. با این وجود، گاهی اوقات برخی موارد خونریزی به ویژه آنهایی که در 
قسمت بالایی دستگاه گوارش رخ می دهند می توانند حتی زندگی فرد را در معرض 

خطر قرار دهند.
خونریزی مزمن دستگاه گوارش معمولا شامل یک خونریزی آرام شده و می تواند 
برای مدتی طولانی ادامه داشته باشد. علائم خونریزی مزمن دستگاه گوارش به مکانی 
در دستگاه گوارش که خونریزی در آن اتفاق افتاده است، بستگی دارد. خونریزی 
مزمن در دستگاه گوارش ممکن است به راحتی خونریزی حاد تشخیص داده نشود، 
زیرا نشانه های آن کمتر مشهود هستند. هر زمان که با نشانه ها و علائم خونریزی 

دستگاه گوارش مواجه هستید، دریافت کمک پزشکی اهمیت دارد.
خونریزی مزمن دستگاه گوارش می تواند موجب کم خونی یا آنمی در بیمار شود. بر 
همین اساس، آشنایی با علائم کم خونی نیز اهمیت دارد که از آن جمله می توان به 

موارد زیر اشاره کرد:
- خستگی، فقدان انرژی - ضعف - سرگیجه یا سبکی سر - پوست رنگ پریده - 
تنگی نفس به ویژه هنگام ورزش - دشواری در تمرکز - تپش قلب )احساس ضربان 

سریع و نامنظم قلب( - سینه درد - سردی دست ها و پاها - سردرد
پزشک می تواند برای تشخیص کم خونی تست های آزمایشگاهی را تجویز کند. 
گام بعدی تجویز کولونوسکوپی و اوسوفاژوگاسترودوداندوسکوپی برای تعیین منبع 

خونریزی است.
خونریزی در دستگاه گوارش یک بیماری نیست، اما علامتی از بیماری است. دلیل 
خونریزی ممکن است با یک بیماری که می تواند قابل درمان باشد مرتبط بوده یا 

ممکن است علامتی از شرایطی جدی تر باشد.
دلیل خونریزی به این بستگی دارد که خونریزی در کدام بخش از دستگاه گوارش 

رخ داده است.
دلایل شایع خونریزی در دستگاه گوارش

در مری:
- التهاب مری: 

بازگشت اسید معده به مری می تواند موجب التهاب شود و این التهاب ممکن است 
به خونریزی منجر شود.

- واریس:
 این شرایط به واسطه بزرگ شدن غیر طبیعی سیاهرگ هایی که در قسمت پایینی 

مری قرار دارند، رخ می دهد.
- پارگی ها:

 یک پارگی در دیواره داخلی مری معمولا به دلیل استفراغ و همچنین سرفه و سکسکه 
طولانی مدت شکل می گیرد. گاهی اوقات، این شرایط به نام سندرم مالوری-ویس 
شناخته می شود که اختلالی در قسمت پایینی مری است. این سندرم به واسطه اوغ 

زدن و استفراغ شدید شکل می گیرد و با خونریزی همراه است.
- اولسرها - سرطان

در معده: 
- اولسرها: اولسرها ممکن است رگ های خونی را تحت تاثیر قرار داده و موجب 

خونریزی شود.
- گاستریت یا التهاب معده

- سرطان
در روده کوچک:

- اولسر اثنی عشر
- بیماری التهابی روده: بروز التهاب می تواند به خونریزی منجر شود.  

- سرطان
در روده بزرگ و رکتوم:

- هموروئید: این شایع ترین دلیل خونریزی مشهود در قسمت پایینی دستگاه گوارش 
است و خون معمولا به رنگ قرمز روشن است. هموروئید به واسطه بزرگ شدن سیاهرگ 

ها در ناحیه مقعد شکل می گیرد که می توانند دچاره پارگی و خونریزی شوند.
- کولیت اولسراتیو: التهاب و زخم های کوچک می توانند موجب خونریزی شوند.

- بیماری کرون: این یک بیماری مزمن است که می تواند موجب التهاب شده و 
ممکن است به خونریزی رکتومی منجر شود.

- سرطان کولورکتال
علائم

علائمی که به واسطه خونریزی دستگاه گوارش تجربه می کنید به مکان خونریزی و 
حاد یا مزمن بودن آن بستگی دارد.

علائم خونریزی در قسمت بالایی دستگاه گوارش:
- خون قرمز روشن، لخته های خون تیره، یا مواد شبیه پودر قهوه در استفراغ

- مدفوع سیاه یا قیر مانند
علائم خونریزی در قسمت پایینی دستگاه گوارش:

- دفع تنها خون قرمز روشن یا ترکیب خون در مدفوع )رنگ مدفوع را سیاه یا قیری 
می سازد(

- خون قرمز روشن یا بلوطی در مدفوع
علائم خونریزی حاد:

- ضعف
- تنگی نفس - سرگیجه - نبض سریع - کاهش جریان ادرار - شکم درد منقبض 
کننده - سردی دست ها و پاها   - غش - اسهال - سردرگمی - ناهماهنگی - خواب 
آلودگی - خون قرمز روشن که مدفوع را پوشش داده است - خون تیره در ترکیب با 
مدفوع - مدفوع سیاه یا قیری - خون قرمز روشن در استفراغ - مواد شبیه پودر قهوه 

در استفراغ
علائم خونریزی مزمن:

 - ضعف - خستگی - تنگی نفس - رنگ پریدگی - سینه درد - سرگیجه - بی حالی 
- غش - خون قرمز روشن که مدفوع را پوشش داده است

- خون تیره در ترکیب با مدفوع - مدفوع سیاه یا قیری - مواد شبیه پودر قهوه در 
استفراغ

تشخیص
پزشک معمولا روند تشخیص را با ثبت سابقه پزشکی بیمار آغاز کرده و یک معاینه 
بدنی کامل انجام می دهد. طی معاینه، پزشک پرسش هایی درباره عادات اجابت 

مزاج، رنگ مدفوع، و قوام آن مطرح خواهد کرد.
همچنین، پزشک درباره تجربه درد یا حساسیت به لمس و این که در کدام قسمت 
وجود دارند، پرسش خواهد کرد. اگر معاینه بدنی برای تشخیص دقیق کافی نباشد، 
پزشک آزمایش های دیگر را برای بررسی دلیل یا دلایل خونریزی تجویز خواهد کرد. از 

جمله این آزمایش ها می توان به موارد زیر اشاره کرد:
- آندوسکوپی - اوسوفاژوگاسترودوداندوسکوپی - کولونوسکوپی - سیگموئیدوسکوپی  

- آنوسکوپی - تصویربرداری پرتو اکس با کمک باریم - بافت برداری
درمان

درمان خونریزی در دستگاه گوارش به دلیل بروز خونریزی و این که خونریزی حاد یا 
مزمن است، بستگی دارد. به عنوان مثال، اگر آسپرین مسئول خونریزی باشد، بیمار 
احتمالا با توقف مصرف این دارو بهبود خونریزی را تجربه خواهد کرد. اگر سرطان دلیل 
خونریزی باشد، درمان این بیماری معمولا شامل خارج کردن تومور از بدن می شود. 
اگر یک اولسر پپتیک دلیل خونریزی باشد، پزشک ممکن است دارویی برای درمان 
باکتری هلیکوباکتر پیلوری تجویز کند، تغییراتی در رژیم غذایی یا سبک زندگی را 

توصیه کند.
گام نخست در درمان خونریزی دستگاه گوارش، توقف خونریزی است. این کار 
معمولا با تزریق مستقیم مواد شیمیایی در محل خونریزی یا سوزاندن محل خونریزی 

انجام می شود.
گام بعدی درمان دلیل خونریزی است. این می تواند شامل تجویز داروها برای 
درمان اولسرها، التهاب مری، هلیکوباکتر پیلوری، و عفونت های دیگر باشد. از جمله 
داروهای تجویزی می توان به مهارکننده های پمپ پروتون، مسدودکننده های H2، و 
آنتی بیوتیک ها اشاره کرد. همچنین، ممکن است به عمل جراحی نیاز باشد، به ویژه 

اگر دلیل خونریزی یک تومور یا پولیپ بوده یا درمان با آندوسکوپ موفق نباشد.  

آیا بلعیدن آدامس مساله ساز است؟

خونریزی دستگاه گوارش؛ از دلایل تا درمان

بدون درمان مناسب، اشکال شدید کم کاری یا پرکاری تیروئید می تواند حتی زندگی فرد را 
در معرض خطر قرار دهد.

تیروئید اندامی کوچک و پروانه ای شکل است که در جلوی گردن بالای استخوان ترقوه 
قرار گرفته است.

تیروئید به صورت مستقیم و غیر مستقیم تقریبا تمام عملکردهای بدن را کنترل می کند که 
از آن جمله می توان به ضربان قلب، تنفس، و سوخت و ساز اشاره کرد. بر همن اساس نباید 

شرایط این غده کوچک نادیده گرفته شود.
غده تیروئید چه کاری انجام می دهد

تیروئید هورمون هایی که به نام های T4 و T۳ شناخته می شوند را تولید می کند که در تمام 
سلول های بدن استفاده می شوند. این هورمون ها برای ادامه زندگی انسان ضروری هستند. 
میزان بسیار زیاد یا کم از آنها می تواند موجب بروز مشکلاتی در بدن شود. به عنوان مثال، 
میزان بسیار زیاد هورمون تیروئید می تواند فشار کاری قلب را افزایش داده و موجب تپش 
قلب و اضطراب شود. میزان بسیار کم هورمون تیروئید نیز می تواند موجب افزایش وزن شود و 
همچنین به دلیل این که مغز وابستگی بسیاری به تیروئید دارد سطوح پایین هورمون تیروئید 

می تواند موجب افسردگی شود.
مشکلات تیروئید می تواند بر سلامت کلی انسان تاثیرگذار باشد

قدرت زیاد، مسئولیت بیشتر را به همراه دارد و غده تیروئید نیز از این شرایط مستثنی نیست. 
فعالیت تیروئید به روش های متفاوتی می تواند از کنترل خارج شود و شرایط مختلفی وجود 
دارند که می توانند در گروه بیماری تیروئید قرار بگیرند. کم کاری تیروئید، پرکاری تیروئید، 
بیماری هاشیموتو )یک اختلال خودایمنی که به تیروئید حمله می کند و موجب کم کاری 
تیروئید می شود(، و بیماری گریوز )یک اختلال خودایمنی که موجب پرکاری تیروئید می 
شود( از شناخته شده ترین نمونه ها در این زمینه هستند. افزون بر این، فرد ممکن است با 
شکل گیری توده ها یا حتی سرطان تیروئید مواجه شود. پنج نوع سرطان تیروئید شامل 

پاپیلاری، فولیکولار، مدولاری، آناپلاستیک و لنفوم وجود دارند.
معاینه تیروئید به راحتی انجام می شود

چه به عنوان بخشی از یک معاینه سالانه یا به دلیل نگرانی از بروز یک مشکل، آزمایش خون 
می تواند بروز مشکل در تیروئید را نشان دهد. در ابتدا، یک آزمایش خون دقیق به نام تی اس اچ 
)هورمون محرک تیروئید( می تواند عملکرد غیرعادی تیروئید را نشان دهد. تی اس اچ هورمون 

پیامرسانی از مغز به غده تیروئید است که دستور سخت تر کار کردن را به آن می دهد. زمانی که 
تیروئید در انجام این کار ناموفق است، پیام قوی تر شده که افزایش میزان تی اس اچ را به همراه 
دارد. زمانی که تیروئید به سختی در حال کار کردن است، مغز نیازی به ارسال پیام ها ندارد، از 
این رو، میزان تی اس اچ کم است. اگر نتایج آزمایش تی اس اچ عادی نباشد، حداقل به انجام 
یک آزمایش خون دیگر شامل T۳ ،T4، یا آزمایش های پادتن تیروئید برای کمک به تشخیص 

دلیل مشکل نیاز خواهد بود.
مشکلات تیروئید در هر سنی می توانند شکل بگیرند

مطالعه ای که در نشریه Journal of Clinical & Diagnostic Research منتشر شد، نشان 
داد که برخی باورهای اشتباه درباره بیماری تیروئید وجود دارند. به عنوان مثال، تقریبا 40 
درصد شرکت کنندگان در این مطالعه فکر می کردند که افراد چاق احتمال بیشتری دارد به 
کم کاری تیروئید مبتلا باشند؛ حدود 27 درصد شرکت کنندگان بر این باور بودند که افراد پیر 
بیشتر تحت تاثیر این بیماری قرار می گیرند، و حدود 1۳ درصد باور داشتند که زنان بیشتر 
تحت تاثیر کم کاری تیروئید قرار می گیرند. تنها 9 درصد شرکت کنندگان اطلاع داشتند که 

کم کاری تیروئید می تواند تمام گروه های سنی را تحت تاثیر قرار دهد.
علائم پرکاری تیروئید متفاوت هستند

زمانی که غده تیروئید بیش از حد هورمون تیروئید تولید می کند، این شرایط می تواند 
به پرکاری تیروئید منجر شود. از علائم پرکاری تیروئید می توان به اضطراب، عصبی بودن، 
تحریک پذیری، افزایش تعریق، دشواری در به خواب رفتن، نازک شدن پوست، شکنندگی 

ناخن ها، و ضعف عضلانی اشاره کرد.
کم کاری تیروئید بر سطوح انرژی و موارد دیگر تاثیرگذار است

کم کاری تیروئید زمانی رخ می دهد که غده تیروئید به میزان کافی هورمون تیروئید تولید 
نمی کند. از علائم کم کاری تیروئید می توان به احساس خستگی و خواب آلودگی، نفخ و 
یبوست، احساس سرما، تغییرات در شرایط مو و ناخن، کند شدن ذهن، و ضربان آرام قلب 

اشاره کرد.
کیفیت زندگی فرد می تواند تحت تاثیر قرار بگیرد

بدون درمان مناسب، اشکال شدید کم کاری یا پرکاری تیروئید می تواند حتی زندگی فرد را در 
معرض خطر قرار دهد. این در شرایطی است که موارد خفیف تر نیز می توانند در زندگی روزانه 
انسان اختلال ایجاد کنند. افرادی که به کم کاری تیروئید مبتلا هستند و اقدامی در جهت 

درمان آن انجام نمی دهند ممکن است با کمبود انرژی و هوشیاری ذهنی مواجه شوند. این 
شرایط می تواند به ویژه در زمان کار مشکل ساز باشد. افزون بر این، زنان مبتلا به کم کاری یا 

پرکاری تیروئید می توانند ناباروری را تجربه کنند.
ایجاد تعادل عامل کلیدی است

اگر کم کاری تیروئید در شما تشخیص داده شده است، پزشک احتمالا داروهایی را برای 
بهبود تعادل هورمونی تجویز خواهد کرد. درمان دیگری برای کم کاری تیروئید نیاز نیست. 
همچنین، تغییرات غذایی خاصی برای مقابله با این شرایط وجود ندارد. برخی افراد با مصرف 
لووتیروکسین )T4( بهبود شرایط خود را تجربه می کنند، در شرایطی که برخی دیگر ممکن 

است به مصرف ترکیبی از T4 و T۳ نیاز داشته باشند.
رژیم غذای در سلامت تیروئید نقش دارد

مطالعه ای که در نشریه Journal of Medical Nutrition and Nutraceuticals منتشر 
شد، نشان می دهد که ریزمغذی هایی مانند ید، سلنیم و روی نقش مهمی در حفظ سلامت 
تیروئید ایفا می کنند. بهترین توصیه برای بیماران مصرف یک رژیم غذایی سالم و متعادل و 

دریافت ید به میزان کافی در روز است.
سلنیم برای عملکرد تیروئید ضروری است

سلنیم یک عنصر کلیدی در سلامت تیروئید است زیرا این اندام بالاترین مقدار سلنیم در 
هر گرم از بافت را دارد. این ریزمغذی به دفاع در برابر بیماری کمک می کند و همچنین از 
متابولیسم هورمون های تیروئید پشتیبانی می کند. از مواد غذایی سرشار از سلنیم می توان 
به آجیل برزیلی، ماهی های تن باله زرد، هالیبوت، و ساردین، میگوی کنسروی، بوقلمون، و 

جگر اشاره کرد.
رویکردهای درمان سرطان تیروئید در حال تغییر هستند

تشخیص سرطان تیروئید طی دهه های گذشته روندی افزایشی را شاهد بوده است. مطالعه 
ای که در نشریه JAMA Otolaryngology: Head & Neck Surgery منتشر شد، نشان 
داد رویکردهای جدیدی برای پرهیز از زیاده روی در درمان تومورهایی که به کندی رشد می 
کنند نیاز است. پزشکان اکنون در حال امتحان کردن درمان های کمتر تهاجمی هستند و بر 
همین اساس، برداشتن کامل غده تیروئید برای همه بیماران تجویز نمی شود.  برای تومورهای 
کوچک ممکن است رویکرد نظارت و انتظار در نظر گرفته شود تا مشخص شود آیا تومور به 

اندازه ای بزرگ می شود که به انجام عمل جراحی نیاز باشد یا خیر.

آنچه باید درباره غده تیروئید بدانید
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 سردار فدوی:

 سپاه براساس مدیریت انقلاب پیش می رود
جانشین فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی گفت: سپاه براساس مدیریت انقلاب، 
امام راحل و فرمانده کل قوا پیش می رود و همین مساله موجب موفقیت این نهاد شده است.

سردار علی فدوی روز دوشنبه در آیین رونمایی از مجموعه روایت داستانی زندگی شهدای 
روحانی در قم افزود: متاسفانه در شرایطی قرار داریم که بعد از 40سال از پیروزی انقلاب 

اسلامی، هنوز شاهد بعضی از تفکرات و سیستم جبهه استکباری هستیم.
وی گفت: اگر در کشور مشکلاتی وجود دارد، چون طبق تفکر و سیستم دشمن و عوامل 

آن ها عمل می شود. ازجمله در مسائل اقتصادی، آموزشی و غیره.
وی اضافه کرد: برخی هم که لباس روحانیت بر تن دارند، گوش و فکرشان به مبانی غربی 

است و حاضر نشدند به مبانی انقلاب توجه و عمل کنند.
فدوی تصریح کرد: دراین بین بعضی نهادها و موضوع ها هست که انقلاب در آن مدیریت 
امام  پژوهشگاه  داشت:  اظهار  ادامه  در  وی  است.  بوده  سپاه  راه اندازی  یکی  که  داشته 
صادق)ع( می تواند در حل بسیاری از مسائل مهم در کشور و نظام همکاری کند. یکی از 

رسالت های مهم این پژوهشگاه بررسی نیازهای روز جامعه، کشور و انقلاب است.
وی بیان کرد: از دیگر رسالت های این پژوهشگاه حل بسیاری از مسائلی است که در درون 
نیروهای مسلح وجود دارد و هنوز بعضا برای آن پاسخی نیافته اند، ازجمله موضوع های دفاعی 

و نظامی است. برای حل این مسائل باید برنامه داشت.
جانشین فرمانده کل سپاه به موضوع حجاب نیز اشاره کرد و گفت: برای این مساله فطری 

که در حال تبدیل شدن به چالش در کشور است، باید راه حلی ارائه داد.
به گزارش مرکز خبر حوزه، وی بیان کرد: از دیگر موضوع ها اقتصاد است. آیا اسلام در مورد 
بحث اقتصاد اسلامی دستورالعملی ندارد. اگر دستورالعمل ندارد، پس چگونه دین کاملی 

است؟ کار پژوهشگاه حل این نوع موضوع ها است.
فدوی با تاکید بر این که رسالت پژوهشگاه حل مسائل ضروری انقلاب و کشور است، اظهار 
داشت: امروز یکی از رسالت های این پژوهشگاه بررسی نظریه ولایت فقیه و مبانی فکری امام 
راحل و رهبر معظم انقلاب است. جانشین فرمانده کل سپاه افزود: در شرایطی قرار داریم که 
بعضی افراد در نظریه ولایت فقیه مطلقه مشکک اند، قبول ندارند. باید بر روی این نظریه کار 

شود، تحقیقاتی عمیقی صورت گیرد.
وی بیان کرد: بعضی ها وقتی مسئولیتی در کشور می گیرند، بعضی از ضروریات کشور را 
قبول ندارند و به آن التزام  ندارند. الآن شرایط این است؛ این مسائل و مسائل دیگر نشان 
می دهد اگر انتخابات و رای آگاهانه نباشد، هشت سال کشور در بدترین شرایط قرار می گیرد.

مجموعه روایت داستانی زندگی شهدای روحانی با حضور مدیر حوزه های علمیه و سردار 
فدوی، جانشین فرمانده سپاه در پژوهشگاه علوم اسلامی امام صادق)ع( قم رونمایی شد.
در پایان  این آیین از پژوهشگران برتر پژوهشگاه علوم اسلامی امام صادق)ع( تجلیل شد.

رییس شورای اسلامی شهرقم:

مدیریت شهری با دفن اموات درخارج از 
آرامستان ها مخالف است

رییس شورای اسلامی شهر قم، بااشاره به دفن یکی از اموات در مسجد طی روزهای گذشته 
گفت: به طور قطع مدیریت شهری با دفن اموات در خارج از آرامستان ها مخالف است. 

عبدالله جلالی روز دوشنبه دریکصد و بیست و دومین جلسه رسمی و علنی شورای اسلامی 
شهر قم درساختمان شهید باکری این شورا، افزود: دفن اموات درمساجد قم باید متوقف و باید 

در این زمینه فکر اساسی شود.
وی ادامه داد: دفن صورت گرفته دریکی از مساجد قم باید دغدغه ای برای همه کسانی باشد 

که درقم مسئولیت دارند.
رییس شورای اسلامی شهر قم، تاکید کرد: مراجع عظام تقلید، مدیران سیاسی و شورای 
تامین نسبت به این مسایل حساسیت بیشتری داشته باشند که این موضوع به یک رویه تبدیل 
نشود. جلالی درادامه با اشاره به حل مشکل اجرای طرح سنگفرش خیابان چهارمردان قم، 
گفت: هفته گذشته بستری فراهم شد تا استاندار، شهردار و تعدادی از اعضای شورای اسلامی 

شهر قم، از این طرح بازدید و با تعامل ایجاد شده عملیات اجرایی این طرح آغاز گردید.
وی افزود: مدیریت شهری قم برتعامل و هم فکری با سایر دستگاه ها برای اجرای طرح های 
شهری تاکید دارد و خوشحال هستیم که با تعامل ایجاد شده میان مسئولان استان روند آغاز 

یکی دیگر از طرح های شهری هفته گذشته درقم اجرایی شد.
وی درادامه با تشکر از اقدامهای صورت گرفته دربزرگداشت روز قم گفت: با وجود اینکه 
شهرداری قم برای بزرگداشت این روز تنها بود ولی موفق شد که اقدام های موثری برای 
معرفی روز قم انجام دهد. جلالی اظهار داشت:کارهای بسیار خوب و موثری درروز قم انجام 
شده است که امیدواریم درسال های آینده مشارکت سایر دستگاه های استان برای معرفی 
بیشتر ظرفیت های قم را شاهد باشیم. رییس کمیسیون فرهنگی و اجتماعی شورای اسلامی 
شهر قم نیز دراین جلسه با تاکید برضرورت حمایت ازفعالیت های موسسه های فرهنگی 
گفت: مدیریت شهری، به منظور کمک به توسعه فعالیت های فرهنگی درقم زمین رایگان 
دراختیار موسسه های فرهنگی قرار می دهد. حسن مالکی نژاد، گفت: اعمال تخفیف پروانه 
و عوارض، با توجه به نیاز مناطق قم به توسعه زیرساخت های فرهنگی، کمک به به توسعه 
فضای فرهنگی دراین شهر است. وی ادامه داد: کمک به توسعه فعالیت موسسه های قرآنی 
با تخفیف و کاهش عوارض صدور پروانه ساخت حداقل کاری است که مدیریت شهری قم 
در راستای افزایش زیرساخت های فرهنگی می تواند انجام دهد. رییس کمیسیون حقوقی 
و نظارت شورای شهر قم، نیز دراین جلسه با اشاره به استفساریه شهردار درخصوص تعرفه 
سازمان آرامستانها و شفاف نمودن لایحه این شورا درتعریف محدوده شهری گفت: سازمان 
آرامستان ها استفساریه ای برای تعریف محدوده شهری، که درمتن تعرفه سازمان آرامستان ها 
درسال 1۳9۸ آمده ،درخواست شفاف نمودن لفظ داخل شهری در این لایحه شده است. 
پیرامون قبرستان بقیع شکایتی در دادگاه علیه مدیرعامل  افزود:  محمدمهدی اسلامی 
آرامستان مطرح شده است که بر اساس آن  استدلال شده که با توجه به اینکه این آرامستان 
خارج از محدوده شهر است نباید عوارضی دراین زمینه گرفته شود. وی با بیان اینکه قبرستان 
بقیع با روستای جمکران دو مقوله متفاوت است و قبرستان داخل حریم شهر است، گفت: 
بر اساس پیگیری های انجام شده ، همه آرامستان هایی قم در محدود شهر و حریم قانونی 

شهر قرار دارند.
 

مدیرکل روابط عمومی و تبلیغات آستان مقدس حضرت معصومه )س(  خبرداد

برگزاری برنامه پیام حرم در حرم بانوی کرامت
مدیرکل روابط عمومی و تبلیغات آستان مقدس حضرت معصومه )س( گفت: ویژه برنامه 

»پیام حرم« یک ساعت قبل از اذان ظهر در حرم کریمه اهل بیت )ع( برگزار خواهد شد.
حجت الاسلام جواد بهشتی پورمدیرکل روابط عمومی و تبلیغات آستان مقدس حضرت 
معصومه )س( گفت: مراسم سخنرانی حرم مطهر در هفته پایانی آذرماه هر شب بعد از نماز 
مغرب و عشاء با سخنرانی حجج اسلام حسینی قمی، ماندگاری، فرحزاد، مؤمنی، رفیعی، 
نظری منفرد و میرباقری برگزار می شود. مدیرکل روابط عمومی و تبلیغات آستان مقدس 
حضرت معصومه )س( با بیان اینکه ویژه برنامه پیام حرم نیز یک ساعت مانده به اذان ظهر با 
حضور سخنرانان برگزار می شود، افزود: قرائت دعای توسل این هفته حرم مطهر با همکاری 
هیأت جانباران استان قم روز سه شنبه بعد از نماز مغرب و عشاء برگزار خواهد شد. حجت 
الاسلام بهشتی پور گفت: برنامه نیایش صبحگاهی حرم مطهر کریمه اهل بیت )س( شامل 
ادعیه و زیارات وارده نیز هر روز از ساعت 6 صبح در شبستان امام خمینی )ره( و با حضور 
خادمان آستان مقدس بانوی کرامت برگزار خواهد شد. او از اجرای مراسم زیارت عاشورا با نوای 
علی پیله وران در پنجشنبه بعد از نماز صبح خبر داد و گفت: روز پنجشنبه بعد از نماز مغرب و 
عشاء دعای کمیل با قرائت سید مهدی میرداماد و سخنرانی حجت الاسلام نظری منفرد برپا 
می شود. حجت الاسلام بهشتی پور با بیان اینکه مراسم زیارت جامعه کبیره این هفته حرم 
مطهر ساعت 21 پنجشنبه توسط حجت الاسلام شهیدی قرائت می شود، گفت: مراسم دعای 
ندبه آستان مقدس حضرت معصومه )س( روز جمعه 29 آذرماه همزمان با طلوع آفتاب و با 

سخنرانی حجت الاسلام میرباقری و قرائت دعا توسط اسلام میرزایی برپا خواهد شد.

معاون امور مشترکین شرکت برق قم خبر داد؛

صرفه جویی 1۰۰ میلیونی حذف قبض برق در قم
معاون امور مشترکین شرکت برق قم از صرفه جویی 100 میلیونی با اجرایی شدن طرح 

حذف قبوض کاغذی برق در دوماه پیش خبر داد.
موسوی افزود: پیش بینی می شود با حذف قبوض کاغذی طی یکسال 600 میلیون تومان 
صرفه جویی شود. معاون امور مشترکین شرکت برق استان قم با اشاره به پانصدو هفتاد و 
دو هزار مشترک برق در استان افزود: با همکاری خوب مردم، در حال حاضر اطلاعات 97 
درصد از مشترکان را جمع آوری کردیم.  موسوی تصریح کرد: با توجه به توسعه روز افزون قم 
و محدودیت برای تامین نیروی انسانی، از نیرو هایی که آزاد می شوند در حذف قبوض برق در 
بهره وری و خدمات رسانی بهتر به مردم استفاده خواهد شد. معاون امور مشترکین شرکت 
برق استان قم افزود: از اول مهر بررسی هایی که انجام شده حدود 25 هزار مشترک برق به 
علت ارسال نشدن شماره تلفن همرا یا اشتباه بودن شماره همراه، پیامک دریافت نمی کنند 
که می توانند با مراجعه به سایت شرکت برق استان به آدرس www.qepd.co.ir و یا با سرشماره 
1000100121 و سامانه ... حضوری ۳121 نسبت به ثبت شماره تلفن خود برای ارسال 

قبض مصرفی برق اقدام کنند.
 

سرعت غیر مجاز حادثه آفرید

2 کشته در واژگونی خودرو دربلوار
 پیامبر اعظم)ص(

سخنگوی مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی قم گفت: در حادثه واژگونی یک 
دستگاه خودرو در بلوار پیامبر اعظم)ص( شهر قم، 2 تن جان باختند و چهار تن نیز مجروح 

شدند.
به گزارش ایرنا از روابط عمومی اورژانس 115 قم، مهدی فراهانی روز دوشنبه افزود: ساعت 
1 بامداد دیروز، واژگونی خودروی سواری در اواسط بلوار پیامبر اعظم)ص( منجر به فوت 
درصحنه 2تن آقا حدودا 20 و 25 ساله و مجروح شدن 4 تن دیگر با حدود سن 20 تا 25 
سال شد. وی بیان کرد:  پس از دریافت اطلاعات اولیه خبر، ۳ دستگاه آمبولانس اورژانس 
115 به محل حادثه اعزام شد و مجروحان پس از دریافت خدمات اولیه درمانی به نزدیک ترین 

بیمارستان منتقل شدند.
وی ادامه داد: براساس اطلاعات دریافتی از کارکنان اورژانس 115 حاضر در محل، حال 

یکی از مجروحان وخیم گزارش شده است.

اجتماعی

مدیر اجرایی آستان مقدس امام زاده موسی مبرقع)ع( :

اجرای طرح توسعه امام زاده موسی مبرقع )ع( 
عزم جدی مسئولان استانی و شهری را می طلبد

مدیر اجرایی آستان مقدس امام زاده موسی مبرقع)ع( گفت:  تملکات طرح توسعه حرم 
امام زاده موسی مبرقع )ع( در قم با تملک 10 پلاک باقی مانده،به اتمام می رسد وآغاز عملیات 

احداث صحن و پارکینگ و غیره این عزم مسئولان استانی وشهری را می طلبد.
 حجت الاسلام  والمسلمین سید محمدرضا صدر ظهر دیروز در جمع خبرنگاران در نشست 
خبری به مناسبت برگزاری همایش شب شعر و سوگواره حضرت موسی مبرقع اظهار داشت: 
بیست و دوم ربیع الثانی برابر با سالروز وفات این امام زاده و فرزند بلافصل امام جواد)ع( و برادر 

امام هادی)ع( است.
سال  سی  حدود  ایشان  افزود:  مبرقع)ع(  موسی  امام زاده  مقدس  آستان  اجرایی  مدیر 
در مدینه زندگی کرد و بعد از هجرت از مدینه به درخواست شیعیان قم به این شهر آمد و 
کرسی های تفسیری را برگزار کرد و در مدت حیات خویش در این شهر، پیوندی ناگسستنی 
با مردم شیعه قم داشت. وی تصریح کرد: بارگاه این امام زاده مورد توجه بسیاری از شیعیان و 
حتی برخی از زائران اهل تسنن است و کرامات زیادی در این حرم اتفاق افتاده و باید گفت 
زائران شیعه خارج از کشور بیش از مردم قم، این امام زاده را می شناسند و زیارت آن را در رأس 

امور خود در سفر به قم قرار می دهند.
صدر با بیان اینکه طرح های زیادی را در جهت گسترش شناخت و معرفت اهل قم با این 
امام زاده در اطعام نیازمندان و تحقق طرح های معیشتی و خدماتی و اجتماعی از جمله ویزیت 
رایگان بیماران زمینه شناخت مردم نسبت به امام زاده مبرقع را فراهم می کند، افزود: باید 
بپذیریم از نظر فرهنگی، کوتاهی هایی درباره معرفی این امامزاده واجب التعظیم صورت گرفته 
است، هر چند در تورهای قم گردی سازمان فرهنگی شهرداری، یکی از مکان های مذهبی و 

موردتوجه قم همین بقعه است و تا حدی در معرفی آن موفق بوده ایم.
جزییات مراسمات سالروز رحلت امام زاده موسی مبرقع )ع(

وی در ادامه خاطرنشان کرد: در سالروز رحلت این امام زاده برنامه هایی را در نظر گرفته ایم 
که آئین غبارروبی یکی از این برنامه هاست که روز چهارشنبه ساعت 20 با حضور خادمان حرم 

مطهر حضرت معصومه)س(، مسجد مقدس جمکران و اماکن مذهبی قم برگزار می شود.
مدیر اجرایی آستان مقدس امام زاده موسی مبرقع)ع(گفت: آئین شام رحلت نیز 5 شنبه با 
سخنرانی شخصیت های مذهبی و مرثیه سرایی مداحان برگزار می شود و آخرین برنامه آئین 

بزرگداشت رحلت این امام زاده دعای ندبه است.
شاعران  حضور  با  مبرقع)ع(  موسی  حضرت  سوگواره  و  شب شعر  همایش  برگزاری  وی 

برجسته ملی را یکی از برنامه های آئینی در سالروز رحلت این امام زاده دانست.
صدر در مورد طرح توسعه این حرم نیز توضیح داد: طرح توسعه این حرم، طرحی ملی بود 
که از زمان سفر رهبر انقلاب به قم آغاز شد، سفر معظم له به قم خیر و برکات زیادی برای این 
شهر به همراه داشت و بودجه ای را برای گسترش و نوسازی بافت های فرسوده قم تخصیص 
دادند. وی بیان کرد: بعدازاین سفر وزیر راه و شهرسازی وقت بازدید میدانی از این مکان 
داشتند و دستور تملک خانه های اطراف را در سال 91 صادر کردند، در آن زمان دو نهاد 

شهرداری قم و اداره کل مسکن و شهرسازی قم مسئول خرید خانه ها شدند.
در  خوبی  کرد:اتفاقات  مبرقع)ع(تصریح  موسی  امام زاده  مقدس  آستان  اجرایی  مدیر 
سال های اولیه روی داد و تملکات خوبی در توسعه ده هکتاری حرم انجام شد، اما به دلیل 
مشکلات مالی در سال های اخیر و با وجود تملک 1000 خانه،این پروژه در قم تنها با تملک 

10 پلاک باقی مانده متوقف شده است.
وی اظهار داشت:اگر این پلاک ها به موقع تملک شود، طرح توسعه در صحن و شبستان و 

پارکینگ و زائر سرا اتفاق می افتد و فضای خوبی برای زائران و مسافران مهیا می شود.
صدر عنوان کرد: ما نیاز به همراهی و هم فکری مسئولان و اصحاب رسانه در طرح توسعه 

حرم و رسیدگی به اطراف داریم و امیدواریم زمینه لازم برای این تعامل فراهم شود.
 

برای نخستین باردرقم برگزار می شود
شب شعر و سوگواره امامزاده موسی مبرقع)ع( 
شب شعر و سوگواره امامزاده موسی مبرقع)ع( سه شنبه شب و پنجشنبه شب  همزمان با  ایام 

سالروز رحلت این امامزاده واجب التعظیم در قم برگزار می شود.
 جواد اشعری مدیر اجرایی نخستین همایش ملی شب شعر و سوگواره حضرت موسی 
مبرقع)ع( در جمع خبرنگاران با اعلام این خبر اظهار داشت: 15 روز قبل فراخوان این 
سوگواره اعلام شد و در این مدت محدود،50 اثر از شاعران برجسته ملی پیرامون شخصیت 

امام زاده مبرقع)ع( به دبیرخانه ارسال شد.
وی تصریح کرد: شب شعر و سوگواره حضرت موسی مبرقع)ع(همزمان با سالروز رحلت 
برگزار سه شنبه شب و پنجشنبه شب برگزار می شود و مداحان برجسته استانی و کشور و 

شاعران آیینی کشورمان به مداحی و شعرخوانی می پردازند.
مدیر اجرایی نخستین همایش ملی شب شعر و سوگواره حضرت موسی مبرقع)ع( با بیان 
اینکه این امام زاده فرزند بلافصل امام جواد)ع( و برادر امام هادی)ع( است، ابراز کرد: جا داشته 

در معرفی شخصیت ایشان، گام های فرهنگی بزرگی برداشته شود.
وی خاطرنشان کرد: اشعار توسط کمیته داوران بررسی، نقد و بهترین آثار انتخاب شد که در 

شب شعر و سوگواره حضرت موسی مبرقع)ع(، این اشعار تجلیل می شود.
مدیر اجرایی نخستین همایش ملی شب شعر و سوگواره حضرت موسی مبرقع)ع( بیان کرد: 
بنیاد دعبل خزائی، مجمع هیئت مذهبی، مداحان آذری زبان و عاشقان محسن)ع(، سازمان 

بسیج مداحان، سپاه علی ابن ابیطالب از جمله برگزارکنندگان این سوگواره هستند.
در ادامه رئیس نخستین شب شعر و سوگواره حضرت موسی مبرقع)ع( گفت: این آثار از 
استان های قم، تهران، خراسان، زنجان، فارس، کرمانشاه و آذربایجان به دبیرخانه ارسال شده 
است. غلام رضا فلاح عنوان کرد: اشعار آئینی، نقش مهمی در تبیین فرهنگ اهل بیت)ع( 

دارند و باید در این مسیر سرمایه گذاری کرد.
همچنین دبیر اجرایی این همایش از رونمایی یک فیلم کوتاه در خصوص کرامات امام زاده 
مبرقع خبر داد و افزود: هدف از برگزاری این همایش،شناخت جایگاه و کرامات امام زاده و 

ایجاد پیوند معنوی میان مردم و ایشان است.
سید مجید رضوی اضافه کرد: هشت شعرخوانی، تجلیل از برترین آثار و مداحی یک نونهال 

و چهره ملی و حضور شاعران برجسته کشور در این همایش از ویژگی های این برنامه است.

مدیرکل ادارۀ اطلاعات استـان اصفهان :

رشد تولید فولاد مبارکه موجب تأمین امنیت 
بیشتر جامعه خواهد شد

 مدیرکل ادارۀ اطلاعات استان اصفهان، ضمن بازدید از فولاد مبارکه و دیدار با مدیرعامل و 
معاونان این شرکت در جمع کارکنان گفت: حاصل تلاش کارکنان فولاد مبارکه مایۀ افتخار و 
عزت کشور است و تداوم رشد تولید در این شرکت موجب تامین امنیت بیشتر جامعه خواهد 

شد. 
به  اصفهان  استان  اطلاعات  ادارۀ  مدیرکل  بازدید،  این  ابتدای  در  حق پرست  دکتر 
معراج الشهدای فولاد مبارکه رفت و ضمن قرائت فاتحه بر مزار شهدای آرمیده در این شرکت، با 
آرمان های شهدا و امام شهدا تجدید بیعت کرد و در ادامه، با حضور در سالن شاهد این شرکت، 

در جمع معاونان، مدیران و کارکنان آن ایراد سخن کرد.
وی ضمن ابراز خرسندی از حضور در فولاد مبارکه تصریح کرد: خوشحالم که امروز در میان 

جمعی از فعالان عرصۀ تولید و امنیت اقتصادی کشور حاضر شده ام.
ظروف  مثل  همگی  و...  سیاست  فرهنگ،  امنیت،  اقتصاد،  این که  بر  تأکید  با  وی 
مرتبطه اند، تصریح کرد: آرامش مردم ما متأثر از کارکردهای مطلوب این ظروف مرتبطه 
است؛ بنابراین تفاوتی ندارد که هر فرد در چه حوزه ای کار می کند، بلکه همه در این امر 
سهیم اند و باید برای ارتقای کارکردهای خود تلاش کنند. هرکس خودش باید سهمش را 

در کارکردها ایجاد کند.
وی در ادامه امنیت را یکی از نیازهای اساسی انسان دانست و تصریح کرد: همان گونه که در 
محیط کارخانه و صنعت، ایمنی را رکن اساسی می دانند و بر این باورند که »اول ایمنی، بعد 

کار«، در امنیت عمومی نیز ضرورت دارد همۀ بخش ها در حوزۀ امنیت با هم همکاری کنند.
حق پرست تأکید کرد: مقام معظم رهبری دو شاخصه را برای مدیران ترسیم می کنند: اول 
وظیفه شناسی و دوم شناخت از وضعیت؛ و در ادامه تأکید می کنند علم و تقوا و شجاعت نیز 
زمانی مؤثر است که به این دو واقف باشیم؛ بنابراین ما باید وظایف خود را بشناسیم و درک و 

شناخت درستی از خود، مسئله های پیش رو و موقعیتمان داشته باشیم.

برای اولین بار در استان قم انجام شد

تشکیل هسته های توانمندسازی و محرومیت زدایی
مدیر برنامه ریزی و فنآوری اطلاعات کمیته امداد امام خمینی)ره( استان قم از تشکیل 

هسته های توانمندسازی و محرومیت زدایی برای اولین بار در استان قم خبر داد
، علی قیداری اظهار داشت: هدف از تشکیل هسته های توانمندسازی و محرومیت زدایی 
در قم استفاده از ظرفیت های علمی و بهره گیری از این فرصت ها برای رفع مشکلات محرومین 

است.
وی توسعه تعاملات کمیته امداد با مراکز دانشگاهی و پژوهشی و دانش بنیان را در محرومیت 
زدایی لازم دانست و افزود: این نهاد با کمک مراکز علمی و پژوهشی می تواند خدماتی مؤثرتر 

و کارآمدتر با ایده های نو به محرومان ارائه کند.
مدیر برنامه ریزی و فنآوری اطلاعات کمیته امداد استان قم با تأکید بر اینکه هم افزایی 
ظرفیت نخبگان استان بستر شتاب دهنده و تخصصی مناسبی برای ارتقاء کیفیت فعالیت های 
محرومیت زدایی در استان است تصریح کرد: از دانشگاه ها، مراکز پژوهشی، پارک های علم و 
فناوری، شرکت های دانش بنیان، مراکز رشد، دانشجویان توانمند و اساتید دانشگاه ها دعوت 

می شود تا کمیته امداد را در این هدف مهم یاری کنند.
وی شبکه سازی جهادی و داوطلبانه اساتید، دانشجویان و فعالان حوزه محرومیت زدایی را 
خاطر نشان و اضافه کرد: پایش وضعیت فقر، شناسایی علل مولد آن در استان و ایجاد یک 
منبع اطلاعاتی جامع و مدون با موضوع فقر از جمله برنامه های این شبکه برای تهیه نقشه راه 

کاهش و حذف فقر در استان خواهد بود.
وی از شناسایی حداقل 200 خانوار آسیب دیده از فقر به عنوان نمونه آزمایشی یاد کرد 
و گفت: در نخستین جلسه شورای مرکزی هسته محرومیت زدایی مصوب شد که با بررسی 
کارشناسی و همفکری اعضا، مشکلات اساسی خانوارهای شناسایی شده طی چند ماه 

گذشته مرتفع شود.
قیداری از یک پژوهش و ایجاد یک مدل شبکه ای برای توانمندسازی نیازمندان خبر داد 
و گفت: این مدل که هدف آن خروج محرومان از چرخه فقر است در مرحله آزمون و خطا 

است.

که  کیک هایی  تصویر  پخش  از  هفته  یک  حدود   
داخل شان یک یا چند قرص قرار گرفته، می گذرد. در 
میان همه تصاویر و ویدئوهای منتشره یک ابهام وجود 
دارد و آن اینکه همه اینها باز شده بودند؛ یعنی به نظر 
می رسید پس از بسته بندی در کارخانه این اتفاق افتاده 
است. اما معلوم نیست که آیا با یک شوخی طرف هستیم 
یا اقدامی علیه صنایع خوراکی؟ از دیگر سو این سوال 
مطرح است که چقدر امکان دارد این اتفاق در فرآیند 

تولید افتاده باشد؟
»تسنیم«  آن  از  پس  و  آمد  بندرعباس  از  ابتدا  خبر 
در  سراوان  و  کنارک  چابهار،  ساکنان  از  نقل  به 
سیستان وبلوچستان، از پیداشدن قرص  در شکلات، 
صورت  به  که  ویدئوها  این  در  داد.  خبر  کیک  و  ویفر 
و  نگرانی  از  موجی  و  است  بازنشر  حال  در  گسترده 
نشان  کیک هایی  کرده،  ایجاد  مردم  میان  را  تشویش 
کپسول های  یا  و  قرص  آنها  درون  که  می شود  داده 
مشکوک جاسازی شده است. برخی  در این ویدئوها 
مدعی هستند که این کیک ها را به صورت کاملا پلمپ 
خریداری کرده اند، اما پس از بازکردنش متوجه وجود 

قرص در لایه های میانی کیک شده اند.
در برخی دیگر از کلیپ ها ادعا می شود که قرص های 
داخل کیک ترامادول هستند! حتی برخی آمارها نیز 
از مسمومیت با خوردن کیک در برخی از شهرستان ها 
ابلاغ  از  هم  خبرها  برخی  است.  شده  منتشر 
بخشنامه هایی به مدارس در خصوص منع فروش این 
کیک ها در بوفه مدارس حکایت دارد. در مجموع این 
موضوع اذهان عمومی را با نگرانی های زیادی همراه 
از  دارو  و  غذا  سازمان  مسئولان  حالا  و  است  کرده 

دست های پشت پرده این کار می گویند.
حالا با گذشت نزدیک به یک هفته از انتشار اخباری 
از جاسازی قرص در کیک ها و بیسکویت ها، کم کم این 
موضوع از حالت شایعه خارج شده و رنگ و بوی واقعیت 
به خود گرفته است؛ این ماجرا که تایید و تکذیب های 
عجیب مسئولان در رابطه با آن سبب شده است تا بازار 
داغ گمانه زنی ها داغ تر شود، تا جایی ادامه پیدا کرده 
نظر  به  آن جدی  با  رابطه  در  نگرانی ها  است که حالا 

می رسد.
وزارت بهداشت: شناسایی انبارهای مشکوک 

صحت ندارد
بهداشت  وزارت  به  دارو  و  غذا  سازمان  از  واکنش ها 
امروز کیانوش  فتا رسید. صبح  پلیس  به  آن  از  و پس 
جهانپور در کسوت ریاست روابط عمومی وزارت بهداشت 
و سخنگوی سازمان غذا و دارو در پاسخ به این سوال که 
چگونه می توان جلوی این اتفاق را گرفت و آیا خبر پلمب 
انبارها درست است، به رادیو گفت وگو توضیح داده است 
که شناسایی انبارهای مشکوک صحت ندارد. این اقدام 
پیچیده تر از این است که ما تصور می کنیم و با شناسایی 
یک انبار نمی شود موضوع را رفع کرد. این اقدام از نظر 
ما یک حرکت خرابکارانه و تعمدی است و افراد خاصی 
در جای خاصی مبادرت به این کار کرده اند. این اتفاق 
بعد از خط تولید افتاده است و هیچ ارتباطی با خطوط 
رسمی تولید ما و شبکه رسمی مواد غذایی کشور ندارد. 
به این صورت که محصولات را باز کرده و مجددا بسته اند. 
آنچه اتفاق افتاده، از مجاری شبکه غیررسمی بوده است 
و طبیعتا برخی از فروشگاه ها ممکن است از آنها تغذیه 
کنند. بسیاری از کالاهای قاچاق و تقلبی هم از همین 

مسیر وارد فروشگاه ها خواهند شد.
موضوع فراتر صنایع غذایی و نظام سلامت است

سخنگوی سازمان غذا و دارو گفته است: 29 اکتبر 
فیلمی در فضای مجازی علیه یک برند ترکیه ای منتشر 
می شود که دقیقا نشان دهنده این است که این کیک 
ساخت شرکت ترکیه ای وقتی باز می شود دو قرص داخل 
آن است. این ویدئو در کشورهای اروپایی غربی از جمله 
فرانسه و ایتالیا، اقلیم کردستان عراق، فلسطین اشغالی 
محصول  این  هدف  کشورهای  که  آمریکا  در  حتی  و 
هستند، منتشر شد و به شدت هم التهاب ایجاد کرد. نکته 
جالب این است که حدود یک ماه بعد از پخش این فیلم 
در فضای مجازی، همین فیلم در شبکه های اجتماعی 
فارسی منتشر و ادعا می شود که این قرص ها در مواد 
غذایی تولید ایران مشاهده شده است. در صورتی که 
این همان فیلمی است که 29 اکتبر برای کشور ترکیه 
منتشر شد. جهانپور در ادامه می گوید: پروژه جاگذاری 

اجسام خارجی در تعدادی از محصولات، منسوب به 
بیش از 12 شرکت مختلف است که در نواحی خاصی 
از نوار ساحلی جنوب کشور مشاهده شده و ارتباطی به 
خطوط تولید و کارخانجات صنایع غذایی ندارد. یعنی 

موضوع فراتر صنایع غذایی و نظام سلامت است.
به گزارش ایرنا ،وی اضافه می کند: در همه این موارد 
که در آزمایشگاه مرجع سازمان غذا و دارو بررسی شده 
مخدر  یا  روانگردان  خطرناک،  داروی  اساسا  است، 
مشاهده نشده است و هیچ گزارش مستندی که نشان 
دهد فردی از مصرف این کیک ها مسموم شده است، در 
سطح کشور نداشته ایم. هدف ایجاد رعب و وحشت بوده 
تا مسمومیت. سابقه این موضوع را باید در آن ویدئوی 
عرضه  سطح  در  مشکوکی  موارد  کرد.  دنبال  روز   40
مشاهده یا گزارش شده و به نظر می رسد موضوع فراتر 
از حوزه سلامت بوده و حتی ابعاد انتظامی، سیاسی و 

امنیتی داشته باشد. ما این را یک پروژه می دانیم.
وی تأکید کرد: تمام فروشگاه های مواد غذایی موظف 
هستند محصولات و فرآورده های غذایی را از شرکت های 
پخش مجاز و رسمی تحویل گرفته و در صورت تحویل 
اقلام از پخش کننده های غیرمجاز، در مقابل پیامدهای 
آن مسئول خواهند بود. اگر مردم مورد مشکوک دیدند به 

شماره 190 گزارش دهند.
عده ای از التهاب در جامعه و ناامیدی

 مردم سود می برند
صنایع  صنفی  انجمن  دبیر  مغازه ای،  جمشید 
بیسکویت و شیرینی و شکلات ایران هم در این مورد 
گفته است: همواره در جامعه افراد مغرضی هستند که 
می خواهند جامعه را ناامید کنند. کسانی که اطلاع واثق 
از خط تولید دارند می دانند که در این پروسه به ویژه در 
امکان پذیر  اساسا  تولید، چنین چیزی  چنان حرارت 
و ماشین آلات  با حضور دستگاه ها  نیست. مخصوصا 
فنی و تکنیکی، رد شدن مواد خارجی از سنسورها بسیار 
محال است. یک عده ای از التهاب در جامعه و ناامیدی 
مردم سود می برند. خوشبختانه همکاران ما زود متوجه 

شدند و قضیه را فیصله دادند.
تخریب وجهه کل صنعت غذا و شکلات کشور؟

تندرستی  و  سلامت  مدیرکل  ضیاءالدینی،  حسن 
وزارت آموزش و پرورش هم به این خبر واکنش نشان 
هرمزگان،  استان های  از  گزارش هایی  گفت:  و  داد 
سیستان وبلوچستان و آذربایجان غربی به ما رسیده که 
در داخل خوراکی ها قرص هایی از جمله استامینوفن، 
آنتی هیستامین و رانیتیدین بوده و ما این گزارش ها را 
در نامه ای به وزارت بهداشت اعلام کردیم، ضمن اینکه 
حراست آموزش و پرورش نیز برای پیگیری و هماهنگی 

در جریان قرار گرفت.
وی همچنین گفته وجود قرص و کپسول کاملا سالم 
و دست نخورده و بدون تغییر رنگ یا تغییر در قوام آن 
در محصولات مورد اشاره نشان می دهد که این موارد به 
طور عمدی در برخی بسته ها قرار گرفته و شرکت تولیدی 
خاصی هم هدف این اقدام خرابکارانه قرار نگرفته، بلکه 
تخریب وجهه کل صنعت غذا و شکلات کشور به عنوان 

یک صنعت پیشرو هدف گذاری شده است.
مسمومیت هفت کودک در استان کرمان

دارو  و  غذا  سازمان  سخنگوی  صحبت های  اما 
اورژانس  رئیس  صابری،  محمد  که  است  حالی  در 
فوریت های  و  حوادث  مرکز  مدیر  و  پیش بیمارستانی 

استان  در  از مسمومیت هفت کودک  کرمان  پزشکی 
کرمان به دلیل مصرف کیک و کلوچه حاوی نوعی قرص 
خبر داد. آن طور که صابری گفته، سه کودک مسموم 
شده در شهرستان بافت و چهار کودک در شهر کرمان 
به بیمارستان مراجعه کرده و علایم این افراد بیشتر با 
خواب آلودگی و مسمومیت خفیف بوده که به صورت 

سرپایی درمان و مرخص شده اند.
جاسازی قرص نمی تواند در خط تولید اتفاق 

افتاده باشد
عمومی  روابط  مدیر  نوروزیان،  فاطمه  میان  این  در 
نمونه  گفته ۳0  هم  هرمزگان  پزشکی  علوم  دانشگاه 
قرص یافت شده از 12 شرکت مواد غذایی توسط مردم 
برای ما ارسال شده که هیچ کدام مشابه هم نیستند. وی 
توضیح داد: نمونه های ارسالی به این دانشگاه همگی 
باز بوده و نمی توان تأیید کرد که وجود قرص یا کپسول 
در محصول از محل تولید کالا بوده یا خیر. او گفته: 
به  هم  مختلف  محصولات  از  عددی  کارتن های 100 
صورت موردی بررسی شدند اما هیچ یک حاوی جسم 
خارجی نبودند. نوروزیان مسئله را رفتاری غیراخلاقی 

دانسته که موجب ناامنی روانی افراد جامعه می شود.
نوع قرص ها از سوی پلیس اعلام شد

رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر نیز روز درباره ماجرای 
کرد.  ارائه  توضیحاتی  خوراکی  کیک  در  قرص  وجود 
بررسی ها  کرد:  اظهار  زاهدیان،  محمدمسعود  سردار 
از  بهره مندی  با  قاچاقچیان  که  است  این  از  حاکی 
جاسازی های مختلف، مواد مخدر را قاچاق می کنند. 
زاهدیان درباره کیک های کشف شده، گفت: بر اساس 
گزارش واصله از پلیس مبارزه با مواد مخدر هرمزگان از 
یک دستگاه خودرو نیسان چند عدد کیک که حاوی 
تعداد معدودی قرص بود، کشف شد که برای تعیین 
ماهیت به آزمایشگاه پلیس مبارزه با موادمخدر ارسال 
شده است و تحقیقات در این رابطه از سوی پلیس ادامه 

دارد.
از سوی  امروز شنبه  براساس گزارشی که  همچنین 
پایگاه خبری پلیس منتشر شده است زاهدیان اعلام 
کرده است که پس از بررسی و آزمایشات پلیس مبارزه 
در  موجود  قرص های  که  شد  مشخص  مخدر  مواد  با 
کیک های خوراکی ماده مخدر نبوده و قرص »هیوسین« 

بوده است.
تشکیل گروه گشت و بازرسی ویژه برای نظارت بر بازار

در  همچنان  آلوده  کیک های  ماجرای  حال  این  با 
استان های جنوبی کشور مشاهده شده و سایر استان ها 
خبری در این باره نداده اند. آرش نجیمی، مدیر روابط 
عمومی دانشگاه علوم پزشکی اصفهان از تشکیل گروه 
گشت و بازرسی ویژه برای نظارت بر بازار خبر داده و 
این باره  در  استان  بهداشت  مرکز  بازرسان  کرده  اعلام 
از  موردی  هیچ  اما  داده اند،  انجام  میدانی  تحقیقات 
جاسازی در مواد غذایی گزارش نشده و این مورد درباره 

سایر استان ها هم وجود نداشته است.
با همه این اوصاف منشا تولید کیک های آلوده چه در 
دل واحدهای تولیدی باشد و چه در انبارهای متروکه 
گوشه و کنار کشور نیاز به توجه دارد؛ عملیاتی یا تخلفی 
با گستره نسبتا زیاد در سطح کشور صورت گرفته است و 
نیاز به توجه ویژه و همکاری همه مسئولان ذیربط دارد؛ 
این در حالی است که لحظه به لحظه نگرانی ها بیشتر 

می شود.

تشکیل گروه گشت و بازرسی ویژه برای نظارت بر بازار
داستان قرص  و کیک ؛ شوخی یا پروژه ای علیه صنایع غذایی؟!

آزاده سهرابی

احساس می کنید در یک رابطه نادیده گرفته شده اید؟ احساس می کنید میل زیادی 
به گریز از اجتماعی دارید که عضوی از آن شناخته می شوید؟ دچار وضعیتی شده اید که 
دیگر کارکردتان مانند سابق نیست و دچار رنجی عیان هستید؟ برای هر چیز کوچک و بزرگ 
دچار اضطراب می شوید؟ میل شدیدی به پرت کردن اشیا و کوبیدن به در و دیوار پیدا کرده 
اید؟ دچار خمودگی و افسردگی شده اید؟ افکاری در سرتان می چرخد که از آنها رهایی 

ندارید و.....
آنچه بیان شد تنها شکل هایی از مشکلاتی است که افراد ممکن است در طول زندگی در 
دوره هایی با آن درگیر باشند و با خود فکر کنند: به کمک نیاز دارند. اینجاست که عناوین 
متخصصانی چون روان شناس، روانپزشک، روانکاو و... به میان می آید. حتی در این 
میان ممکن است عده ای به شما توصیه هایی بکنند: هیپنوتیزم درمانی را امتحان کن! 
نوروفیدبک حتما به کارت می آید! فلان درمانگر معجزه می کند! حتما نیاز به خوردن قرص 
داری! پیش این دکترها نرو به تو دارو می دهند، معتاد می شوی! به این مسائل فکر نکن 
خودش درست می شود! و ده ها جمله دیگری که بدتر آدم را سردرگم می کند و اینها در 
حالی است که روزها می گذرد و مشکلات پابرجاست. گرچه در یک سیستم صحیح درمان 
ابتدا باید مشکل فرد تشخیص داده شود و بعد به متخصص مورد نظر ارجاع داده شود اما 
در کشور ما سیستم ارجاع چندان در حوزه مشاوره و روان شناسی و روانپزشکی رایج نیست 
و بارها پیش آمده که یک نفر برای درمان مشکل خود به متخصصانی مراجعه کرده و چون 
نتیجه ای نگرفته، مشکل خود را به نزد متخصص دیگری برده است. اینجاست که باید گفت 
شناخت افراد از حوزه های تخصصی که صرفا با یک عنوان نزد عموم شناخته می شود، 
می تواند به آنها کمک کند تا با شناخت نسبی از حوزه مشکل خود یک متخصص درست را 

انتخاب کنند و از اتلاف وقت و انرژی و هزینه شان کاسته شود.
چه زمان به روان شناس مراجعه کنیم؟

همواره در کنار مشاوران نام روان شناسان هم به میان می آید و این دو تخصص به نوعی با 
هم عجین شده اند در حالیکه حوزه کاری آنها تفاوت های عمیقی دارد.

روان شناسان متخصصانی هستند که در شاخه های متعددی تحصیل کرده اند از جمله 
روان شناسی بالینی، عمومی، کودکان استثنایی، تربیتی، صنعتی سازمانی و... روان 
شناسان به طور کلی تخصصشان واکاوی اختلالات و مشکلات فردی به صورت عمیق 
است)روان شناسی بالینی(؛ هر چند در حوزه هایی مانند روان شناسی تربیتی تمرکز 
متخصصان تربیت کودکان و سازگاری آنها و مشکلات حیطه کودکان است و یا متخصصان 
روان شناسی کودکان استثنایی روی دو طیف کودکان دارای اختلالات عصبی رشدی مانند 
اوتیسم یا بیش فعالی و...و یا افراد با هوش بالا و اصطلاحا تیزهوشی کار می کنند و یا روان 
شناسان صنعتی سازمانی بیشتر در مراکز صنعتی و اداره های بزرگ برای کمک به کارکنان و 
کارمندان آن سازمان و بالا بردن رضایت شغلی افراد و سلامت روان آنها در ارتباط با مشکلات 
خاص شغلی کار می کنند و یا روان شناسان سلامت عمده تخصصشان در حوزه پیشگیری 
و یا کمک به افرادی است که دچار بیماری مزمنی چون سرطان، دیابت و... هستند و به 
سلامت روان این افراد کمک می کنند. اما واقعیت این است که شما عموما وقتی به یک 
روان شناس مراجعه می کنید، نمی توانید تشخیص دهید او دقیقا در کدام یک از این شاخه 
ها تحصیل کرده و کافی است دوره های تکمیلی خارج از دانشگاه را در حوزه یک اختلال 
مانند افسردگی، اضطراب، تروما و... یا حتی یک سبک درمانی مانند اکت، فراشناخت، 
شناختی درمانی و... گذرانده باشد تا بتواند به حوزه مشکلات بالینی افراد ورود کند. در 
واقع به دلایل متعدد این تقسیم بندی رشته های تحصیلی قطعی نیست و ما مجموعه روان 
شناسی را زیر مجموعه متخصصانی که کار تشخیصی اختلالات بالینی را انجام می دهند، 
قرار می دهیم. در هر حال کسانی که به روان شناسان مراجعه می کنند کسانی هستند که 

کارکرد زندگی روزمره اشان به دلیل ایجاد اختلالی، دچار مشکل شده است و یا به طور خاص 
سطحی از اضطراب و افسردگی را در خود تشخیص می دهند. همچنین مراجعین ممکن 
است متوجه این شوند که در فرایند روابط بین فردی دچار مشکل هستند، افکار پریشان 
دارند، خوابهایشان آشفته است و.... شاید بد نباشد این آگاهی را داشته باشید که در حوزه 
روان شناسی گفته می شود که یک دسته از اختلالات روانی نوروتیک هستند و دسته ای 
دیگر اختلالات سایکوتیک. نوروتیک را اختلال های روان رنجور و سایکوتیک را اختلال های 
روان پریش می خوانند. یک روان شناس بالینی عموما به اختلالات سایکوتیک ورود نمی 
کنند چرا که این افراد دارای اختلالاتی هستند که عمده تفاوتشان از اختلالات نوروتیک، 
قطع ارتباط فرد با دنیای واقعی است. این افراد سطح عمیقی از اختلال را دارند، همه آنها به 
دارو درمانی نیاز دارند و در دوره هایی به بستری شدن. افرادی که به یک اختلال سایکوتیک 
دچار هستند عموما خودشان به پزشک و روان شناس مراجعه نمی کنند چون بینش آنها کم 
است و اگر فردی بخواهد یکی از نزدیکانش را که حدس می زند دچار مشکلی جدی است 
نزد یک درمانگر ببرد بهتر است انتخاب او روان شناس نباشد. البته روان شناسان با تشخیص 

گذاری این افراد را به روانپزشک ارجاع می دهند.
چه زمان به روانپزشک مراجعه کنیم؟

یک زمان هایی هست که مشکلات روانی فرد که عموم افراد جامعه با عناوینی چون 
اضطراب و افسردگی و وسواس آنها را می شناسند، در سطحی است که نیاز است فرد حتما 
در قدم نخست دارو دریافت کند. دریافت دارو به هیچ عنوان به معنای این نیست که فرد 
تا آخر عمر خود نیاز به مصرف آن دارو را دارد. طول درمان دارویی با توجه به مشکل فرد و 
شدت و میزان پاسخ دهی به دارو درمانی تشخیص داده می شود و روانپزشکان ممکن است 
درمان های غیر روان درمانی و دارویی دیگری را نیز پیشنهاد دهند. در هر صورت وقتی 
فردی برای درمان مشکل خود به دارو نیاز دارد عموما بعد از مصرف دارو طی یک دوره درمان 
و کاهش علائم به روان درمانی نیاز پیدا می کند که در این صورت برخی روانپزشکان با توجه 
به دوره هایی که گذرانده اند، خودشان آن را ارائه می دهند و گاه به روان شناسان ارجاع 
داده می شود. اما روان شناسان حق تجویز دارو را ندارند. روانپزشکان در واقع پزشکانی 
هستند که تخصص اعصاب و روان را در ادامه مسیر کاری خود انتخاب کرده اند و قادر به 
تشخیص بیماری از روی علائم فیزیکی و بالینی و تجویز داروی مناسب هستند. ضمن اینکه 
اختلالات سایکوتیک اساسا در حوزه ارجاعات روانپزشکان تعریف می شود. بیمارانی چون 
اسکیزوفرنی، اختلالات هذیانی و.. برای کنترل نشانه های بیماری خود در تمام عمر به دارو 
نیازمند هستند. در یک جمع بندی می توان گفت افراد برای کمک گرفتن برای مشکلات 
خود به دو دسته متخصص نیازمند هستند. دسته اول مشاوران هستند که کارشان روان 
درمانی و حل تعارضات بنیادین فرد نیست بلکه نقش یک مشاور و راهنمای آگاه و متخصص 
را ایفا می کنند و دسته دوم متخصصانی هستند که به افراد دارای اختلالات روانی از میزان 

خفیف تا شدید با کمک روان درمانی و یا دارو درمانی کمک می کنند.

از رنج خود بکاهید

 روان شناسان، درمانگرانی برای روزهای سخت
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یک کارشناس اقتصادی شفافیت در امور عمومی و معاملات دولتی را تشریح کرد و گفت: 
درحالیکه در قانون بودجه 96 اعلام شده بود که اطلاعات کامل همه مناقصه ها و مزایده ها 
باید شفاف در اختیار مردم قرار گیرد و تفسیر قراردادها نیز باید شفاف اعلام شود، در قانون 
بودجه دوسال اخیر این تبصره وجود ندارد که جای سوال است و در لایحه بودجه 99 نیز 

این موضوع بازهم دیده نشده است.
شهرام حلاج درباره شفافیت در امور عمومی، تصریح کرد: بحث درباره شفافیت امور 
عمومی، امری آسان نیست، زیرا عده ای قدرتمند با شفافیت در این امور، منافع شان به 

خطر می افتد. امور عمومی یعنی مسائلی که مرتبط با شخص خاصی نیست بلکه متعلق 
به عموم مردم است.

وی ادامه داد: یکی از مسائلی که در آن باید شفافیت ایجاد شود، مربوط به مناقصات 
دولتی است، زیرا به خاطر پول کلانی که در آن است، مورد طمع سودجویان قرار می گیرد. 
قوانین در این زمینه فراز و فرود داشته است. معاملات عمومی باید پیش بینی پذیری داشته 

باشند، چرا که شفافیت مکمل پیش بینی پذیری است.
حلاج که در برنامه پایش سخن می گفت، اظهار کرد: مثال های متعددی در قوانین می 

توان زد که طرف دولتی یا شهرداری، با وجود برگزاری مناقصه از طرف دلخواه خود خرید 
کرده است، زیرا متون قانون به گونه ای نوشته شده که می توان از آن سوءاستفاده کرد. این 

قانون متعلق به سال 1۳55 است و بدون اصلاح در حال اجرایی سازی است.
این کارشناس اقتصادی تصریح کرد:  در واقع این رویه ها خطرناک است و باعث فساد 
می شود. دغدغه این است که معاملات باید در رویه های قابل پیش بینی باشد. خوشبختانه 
در سال 1۳۸1 قانونی در مجلس تصویب شد که برگزاری مناقصات را ساماندهی می کرد. 
در ماده 25 این قانون شرکت کنندگان در مناقصه می توانند در خصوص روندهای مناقصه 

سوال کنند و رئیس دستگاه برگزار کننده ملزم به پاسخگویی است.
این کارشناس اقتصادی ادامه داد: خیزهایی در خصوص تضعیف این قانون از سوی 
صاحبان امضا دستگاه های عمومی و دولتی برداشته است، چراکه دستگاه اداری ما به این 

شیوه شفافیت عادت ندارد. نمایندگان ملت باید وارد شوند و از حقوق ملت صیانت کنند.
حلاج تاکید کرد:  در ماده دیگر این قانون نیز تاکید شده که اسناد مبهم را نباید به دست 
مردم داد بلکه باید این اسناد شفاف شود. در حال حاضر بسته به کسی که برنده مناقصه یا 
مزایده باشد متون قرارداد سختگیرانه یا آسان نوشته می شود که این امر خود نوعی فساد 
است. هیچ ابهامی نباید در متون قرارداد وجود داشته باشد که باعث تفسیرهای گوناگون 

شود.
وی ادامه داد: در قانون بودجه سال 1۳96، تبصره ای به نام تبصره 19 وجود داشت که 
بیان می کرد اطلاعات کامل همه مناقصه ها و مزایده ها باید به طورکامل و شفاف در اختیار 
مردم قرار گیرد و تفسیر قراردها نیز باید به طور شفاف اعلام شود اما در قانون بودجه 97 و 

9۸ این تبصره وجود ندارد که خود جای سوال دارد.
حلاج تصریح کرد: شگفت آور اینکه در بودجه 97 و 9۸ بندی آمده است که در قوه مجریه 
نه تنها تفسیر قراردادها شفاف اعلام نمی شود بلکه تفسیرهایی که از سوی قوه مقننه نیز 
اعلام شده را در ادارات خود مجددا بازبینی خواهد کرد. در واقع در بودجه این دو سال 
اختیارات تفسیری مجلس گرفته شده است. در بودجه 99 این موضوع بازهم تکرار شده 
است. وی گفت: حتی یک لایحه مشارکت عمومی و خصوصی به مجلس داده شده است 
که در ماده 10 آن تصریح می کند که دولت در انتخاب طرف قرارداد خود با وجود مناقصه، 

مختار است. یعنی همه قوانین گذشته در این لایحه نادیده گرفته شده است.
حلاج در پایان افزود: باید همیشه از حق محافظت کرد. اگر در یک قانون خوبی همچون 
قانون برگزاری مناقصات توانسته باشیم حقوق مردم را رعایت کنیم، وظیفه داریم همیشه 

مردم را برای گرفتن حقوقشان تشویق کنیم تا نسبت به حقوق شان حساس باشند.

یک کارشناس اقتصادی :

معاون سازمان امور مالیاتی خبردادشفافیتی که در لایحه بودجه ۹۹ هم نیامد!

شرایط جدید برای پذیرش
 اظهارنامه های مالیاتی

معاون سازمان امور مالیاتی اعلام کرد: از عملکرد سال 1۳9۸ به بعد، در صورتی که 
مؤدیان اظهارنامه مالیاتی خود را با رعایت قوانین و مقررات تنظیم و در مهلت قانونی ارائه 
کنند و در صورت انطباق اطلاعات اظهارنامه با پایگاه اطلاعاتی سازمان امور مالیاتی، 

اظهارنامه بدون رسیدگی مورد پذیرش قرار می گیرد.
محمد مسیحی با تاکید بر اجرای مفاد ماده 97 قانون مالیات های مستقیم، مبنای 
رسیدگی و تشخیص مالیات عملکرد سال 1۳9۸ برای اشخاص حقیقی و حقوقی 
را اظهارنامه مالیاتی عنوان کرد و گفت: در صورتی که اشخاص حقیقی و حقوقی که 
مکلف به تسلیم اظهارنامه مالیاتی هستند، اظهارنامه مالیاتی خود را با رعایت قانون و 
مقررات مربوطه تنظیم کنند، سازمان امور مالیاتی کشور اظهارنامه های مالیاتی آنها را 
بدون حسابرسی مورد پذیرش قرار خواهد داد و صرفا بر مبنای شاخص ها و معیارهای 

ریسک درصدی از آنها را رسیدگی می کند.
وی تاکیدکرد: تنها درصدی از اظهارنامه مالیاتی تسلیمی با بانک های اطلاعات 
مالیاتی سازمان امور مالیاتی مطابقت داده می شود و بر مبنای شاخص و معیارها ریسک 

مورد ارزیابی قرار می گیرد.
که  کرد: درصورتی  تصریح  مالیاتی کشور  امور  مالیاتی سازمان  درآمدهای  معاون 
اشخاص یاد شده در مهلت قانونی و مطابق مقررات از ارائه اظهارنامه مالیاتی خودداری 
کنند، این سازمان نسبت به تهیه اظهارنامه برآوردی براساس میزان فعالیت و اطلاعات 

به دست آمده اقدام می کند.
طبق اعلام سازمان امور مالیاتی، مسیحی از مؤدیان مالیاتی خواست اظهارنامه 
مالیاتی خود برای عملکرد سال 1۳9۸ را براساس رویکرد جدید و مبتنی بر واقعیت های 
مترتب بر فعالیت اقتصادی خود و با رعایت مقررات قانونی تنظیم کنند که این موضوع 

مستلزم تهیه اظهارنامه های مالیاتی مبتنی بر اسناد و مدارک مثبته است.
وی با بیان اینکه اجرای دقیق ماده 97 قانون مالیات های مستقیم موجب افزایش 
کیفیت حسابرسی مالیاتی و همچنین کاهش فرایند زمان قطعیت مالیاتی می شود، 
گفت: انتخاب برای حسابرسی مالیاتی مبتنی بر ارزیابی ریسک مالیاتی مؤدیان موجب 

بهبود و ارتقای تمکین مالیاتی به عنوان شاخص کارایی نظام مالیاتی می شود.
معاون درآمدهای مالیاتی سازمان امور مالیاتی کشور در پایان از دستگاه های نظارتی 
خواست در این امر مهم به ویژه در سال های اولیه اجرای قانون، سازمان امور مالیاتی را 

همراهی کنند.

وزیر نفت مطرح کرد

تسهیلات 2۰ هزار میلیارد تومانی برای 
ساخت پالایشگاه سیراف

 وزیر نفت با اشاره به اینکه در 6 سال گذشته ظرفیت تولید بنزین از 52 میلیون لیتر به 
110 میلیون لیتر رسیده است، گفت: براساس توافق با بانک مرکزی تسهیلات 20 هزار 

میلیارد تومانی برای ساخت پالایشگاهای سیراف در نظر گرفته شده است.
بیژن زنگنه، دیروز در حاشیه افتتاح رویداد نوآوری وزارت نفت در جمع خبرنگاران 
افزود: عزم راسخ داریم تا از استارتاپهاحمایت کنیم زیرا معتقدیم حمایت از آنها کمک 

به صنعت نفت است.
وی در پاسخ به منتقدان در ارتباط با مخالفت  وی با پالایشگاه سازی در کشور، افزود: 
چنانچه فردی که ظرفیت تولید بنزین را از 52 به 110 میلیون لیتر  می رساند مخالف 

است، بنابراین موافق چه کسی است؟
وی گفت: اقدام های موثری در  پالایشگاه سازی انجام شده که شامل پالایشگاه تبریز، 

اصفهان، بندرعباس، آبادان، ستاره خلیج فارس و پالایشگاه های سیراف می شود.
زنگنه با بیان اینکه مشکل سوخت کشور در پالایشگاه نیست، افزود: امروزدرفناوری 
خودرو مشکل وجود دارد و در این ارتباط از سوخت سی ان جی با عنوان سوخت ملی 
حمایت می شود، زیرا سوحت 50 سنتی بنزین را به سوخت 20 سنتی کاهش  می دهد. 
وی تصریح کرد: هنوز مشخص نیست که با رییس جمهوری به ژاپن بروم و افزود: چنانچه 

قرار باشد بحث تحریم ها برداشته شود،محدود به یک کشورنیست.
وزیر نفت تاکید کرد: بانک مرکزی طلب نفتی ایران از کره جنوبی و سایرکشورها را 
دنبال می کند و یکی از دلایل تحریم نفتی ایران و ونزویلا از سوی آمریکا، به دست آوردن 
بازار برای تولیدات نفت غیر متعارف این کشور بوده تا آنجا که درسال های 201۸ و 

2019 هر سال 105 میلیون بشکه به تولیدات نفت آمریکا اضافه شد.
وی اضافه کرد: بر این اساس و با وجود بازار فروش ،سرمایه گذاران تشویق شدند تا 

روند تولید ادامه پیدا کند و این کار  با خارج کردن ایران و ونزویلا ازبازار نفت انجام شد.
وزیر نفت افزود: باید بیش از آنکه نگران بازار باشیم، نسبت به عقب ماندن فناوری و 

پایین ماندن ضریب بازیافت در میادین نفت و گاز نگران باشیم.
وی گفت: پیش از این ثابت کردیم که بازار نفت را می شناسیم و می دانیم چگونه سهم 
ایران را از بازار احیا کنیم و چگونگی کسب بازار رانیز مطلعیم و باید تلاش شود تا تحریم 

ها را عزت مندانه برداریم در آن صورت بازار نیز به دست می آید.
زنگنه با بیان اینکه اکنون 1.5 میلیون خانوار به شبکه گاز متصل نیستند، افزود:این 

خانوارها از نفت سفید برای گرمایش و از گاز مایع باری پخت و پز استفاده می کنند.

یک کارشناس اقتصادی تشریح کرد

افزایش بودجه شرکت های دولتی
 به چه معناست؟

یک کارشناس اقتصادی گفت: افزایش 16 درصدی بودجه شرکت های دولتی به این 
مفهوم می تواند باشد که در سال 1۳99 نسبت به سال 1۳9۸، قیمت گاز، آب، برق و 

فرآورده های نفتی در مجموع با حدود 16 درصد افزایش قیمت روبرو می شود.
به گزارش خبرنگار اقتصادی ایلنا، ساختار بودجه کشور از دو بخش عمومی و بودجه 
شرکت های دولتی بانک ها و موسسات انتفاعی وابسته به دولت تشکیل شده است که 
هر یک از این دو بخش منابع و مصارف مربوط به خود را دارا است. بودجه عمومی دولت 
نیز مجموعه منابع عمومی و منابع اختصاصی دولت است و از این حیث رقم بودجه 

عمومی دولت با منابع عمومی دولت متفاوت است.
لایحه بودجه سال 1۳99 نسبت به سال گذشته از رشد نزدیک به 16 درصدی برخوردار 
شده است. در عین حال درآمدهای اختصاصی وزارتخانه ها با رشد 11 درصدی مواجه 

شده است همچنین رشد بودجه شرکت های دولتی برابر با 16 درصد است
احسان سلطانی در توضیح افزایش 16 درصدی بودجه شرکت های دولتی گفت:  
بودجه دولت شامل دو فصل درآمدها و هزینه ها می باشد و بودجه شرکت های دولتی 
گردش مالی )Turnover( آنها است. این دو نوع بودجه از نظر ماهیتی و کارکردی کاملا 
تفاوت دارند. در این رابطه توضیح ساده و قابل فهمی که می شود داد این است که 
به عنوان مثال اگر یک خانواده سالانه 100 میلیون تومان هزینه )مانند مسکن، غذا 
و بهداشت( داشته باشد، بایستی به همین مقدار درآمد داشته باشد یا بخشی از آن را 
قرض بگیرد. هزینه های این خانواده می تواند از درآمد 100 میلیون تومانی )سود( یک 
بنگاه یا مغازه با یک میلیارد تومان گردش مالی )فروش( تامین شود. هزینه خانواده 
مشابه با بودجه دولت و گردش مالی )فروش( بنگاه یا مغازه مشابه با بودجه شرکت های 

دولتی است.
وی اضافه کرد: در حدود 90 درصد بودجه شرکت های دولتی شامل شرکت های ملی 
نفت و گاز و واحدهای تابعه، شرکت های برق، آب و گاز استانی و مادر تخصصی و 10 
درصد بقیه شامل بانک ها و سایر بنگاه ها است. افزایش 16 درصدی بودجه شرکت های 
دولتی به این مفهوم می تواند باشد که در سال 1۳99 نسبت به سال 1۳9۸، قیمت گاز، 
آب، برق و فرآورده های نفتی در مجموع با حدود 16 درصد افزایش قیمت روبرو می شود.

از ابتدای دی ماه؛

توقف پرداخت های اینترنتی 
با رمزهای دوم فعلی

 بانک مرکزی اعلام کرد: از ابتدای دی ماه، انجام پرداخت و خریدهای اینترنتی با رمز 
دوم کنونی امکان پذیر نخواهد بود.

بانک مرکزی روز دوشنبه در اطلاعیه ای اعلام کرد: مشتریان بانکی چنانچه تاکنون 
نسبت به فعال سازی »رمز دوم پویا« اقدام نکرده اند، هرچه سریعتر با مراجعه به شعب 

یا وب سایت بانک و یا طی ارتباط با مرکز تماس بانک خود، اقدامات لازم را انجام دهند.
بانک ها بر اساس درخواست مشتریان، رمز دوم یکبار مصرف )پویا( را به شماره تلفن 

همراه ایشان از طریق پیامک ارسال می کنند.  
برای بهره مندی از این خدمت، مشتریان بانکی فقط شماره تلفن همراه خود را به بانک 
اعلام کنند. به گزارش ایرنا، از ابتدای دی ماه استفاده از رمزهای دوم یکبار مصرف 

)پویا( اجباری شده و رمزهای ایستایی کنونی باطل می شوند.
برای همه پرداخت های بدون حضور کارت، استفاده از رمز دوم ضروری است.

یک کارشناس اقتصادی، منابع قابل قبول و جایگزین برای 
مالیات  اخذ  را  بودجه 99  در لایحه  نفتی  درامدهای  کاهش 
طلایی،  امضاهای  انحصارگری،  سوداگری،  بخش های  از 
و...  خطاکار  افراد  کردن  جریمه  و  سکنه  از  خالی  خانه های 
برای  ترمزی  هم  اقدام  این  با  چراکه  کرد،  عنوان  اقتصاد  در 
برای  برای  درآمدزایی  هم  داشت  خواهیم  مضر  فعالیت های 

کشور.
بهنام ملکی اظهار کرد: منابع جایگزین برای درآمدزایی باید 
این باشد که خطاکاران اقتصادی جریمه نقدی شوند؛ نه آن 
که تولیدات دانش بنیان دچار مضیقه باشند. در صورت جریمه 
فعالیت های مضر و ضد توسعه، نرخ خطا و فساد در اقتصاد 
کاهش پیدا می کند. همچنین باید از فعالیت های سوداگری و 
اقتصاد پنهان یا قاچاق، مالیات گرفته شود تا اقتصاد، ترمزی 

برای فعالیت های مضر اقتصادی داشته باشد.
وی با بیان اینکه قانون مبارزه با پولشویی در صورت اجرایی  
شدن می توانست یکی از منابع درآمدی بودجه باشد، گفت: 
بودجه باید به فعالیت های دانش بنیان اختصاص پیدا کند. ما 
در این زمینه ظرفیت های زیادی داریم. برای مثال، اگر توریسم 
سلامت در کشور توسعه پیدا کند و بیماران کشورهای همسایه را 
به داخل جذب کنیم، امکان مناسبی برای جایگزینی نفت پیدا 

می کنیم.
ملکی افزود: برای محقق شدن این امر، لازم است در داخل 
کشور، ظرفیت جذب رشته های مرتبط با علوم پزشکی را در 
همه مقاطع تحصیلی و تخصصی افزایش دهیم و با گسترش 
تبلیغات خارجی و رفع موانع گردشگری، بیماران کشورهای 

خارجی را وارد کشور کنیم.

ملکی ادامه داد: در صورت تصویب و اجرایی شدن قانون 
اخذ مالیات از هر گونه فعالیت انحصاری، امضاهای طلایی 
بابت خطا، منابع  از سکنه می توانیم هم  و خانه های خالی 
ضد توسعه را جریمه کنیم و هم برای کشور درآمدزایی داشته 

باشیم.

واگذاری اوراق مشارکت دولت را فربه تر می کند
مالیات شفافیت  باید یک درصد  وی معتقد است که همه 
پول های  یا  نامعلوم  منشأ  با  مضر  فعالیت های  از  اما  بدهند 
کثیف باید معادل 90 درصد و از فعالیت های مفید و سالم یک 
دهم درصد مالیات گرفته شود. حتی در جاهایی که لازم بود به 

فعالیت های مفید و دانش بنیان، یارانه برای صادرات نیز پرداخت 
شود. این اقتصاددان در ادامه با بیان اینکه برای کارآمد بودن 
منابع جایگزینی دولت برای جبران کسری بودجه محل تردید 
وجود دارد و بخشی از این منابع محقق نخواهد شد، اظهار کرد: 
واگذاری اوراق مشارکت منجر به فربه تر شدن بخش عمومی 
و دولتی خواهد شد. در مورد اوراق مشارکت باید ببینیم که به 
دست چه کسانی قرار است سرنوشت و بودجه کشور رقم بخورد 
که برای محقق شدن این امر تردید وجود دارد. دولت های بعدی 
قاعدتا با ریاضت و محدودیت روبرو خواهند شد تا اصل و سود 
آن را برگردانند و با تصویب این لایحه مقدار زیادی بدهی ایجاد 

می شود.
ضرورت سالم بودن درآمدهای بودجه

وی با انتقاد از وابسته بودن بودجه و ساختار اقتصاد کشور به 
نفت، خام فروشی و اخذ مالیات از تولیدات توسعه ای و شفاف، 
خاطرنشان کرد: هم بخش درآمدی بودجه و هم بخش هزینه ای 
آن از مشکلات متعددی رنج می برد و اصلی ترین هدف در این 
زمینه باید این باشد که درآمدهای بودجه سالم باشد. ملکی ادامه 
داد: در بخش هزینه ای بودجه، هزینه ها باید در جهت ارتقای 
بهره وری صرف شوند؛ درحالیکه می بینیم در مواردی هزینه ها 
در ساختار بودجه نه تنها در جهت ارتقای بهره وری نیست بلکه 
در رقابت مخرب با بخش خصوصی سالم صرف می شوند.   این 
کارشناس اقتصادی در پایان پیشنهاد کرد که بخشی از درآمد 
نفت وارد صندوق توسعه ملی شود و به صورت قرض و وام با اخذ 
تعهد به دولت پرداخت شود. همچنین در شرایط رکود فعلی باید 
مالیات از شرکت های دانش بنیان غیرآلاینده و نوآور کاهش پیدا 

کند تا شاهد بهبود اوضاع و رونق فعالیت آن ها باشیم.

یک تیر و دو نشان برای اقتصاد

 امضاهای طلایی مالیات بدهند

 سرپرست وزارت جهاد کشاورزی با بیان اینکه وضعیت تولید بخش کشاورزی مطلوب است گفت: رشد بخش کشاورزی در دو سال اخیر، 
اقتصاد کشور را نجات داد.

»عباس کشاورز« روز دوشنبه در مراسم تجلیل از برگزیدگان علمی و اثرگذار بخش کشاورزی و منابع طبیعی که در محل سازمان تحقیقات 
کشاورزی برگزار شد افزود: شرایط امروز کشور تحت فشار جدی جنگ اقتصادی قرار دارد به طوری که امنیتی بودن امنیت غذایی کشور 

لمس می شود.
وی سیاست بخش کشاورزی را تقویت تولید داخلی دانست و اظهار داشت: اکنون شرایط کشور ایجاب می کند ما به تولید بپردازیم که 

همین امر کمک همه سیاستمداران، محققان ، پژوهشگران، دانشگاهیان، مروجین، کارشناسان ، کشاورزان را می طلبد.
سرپرست وزارت جهاد کشاورزی با اشاره به اینکه شاخص های پایداری تولید، چالش آب،  و کسب و کار و درآمد کشاورزان باید مورد توجه 
قرار گیرد تصریح کرد: افزایش تولید بدون درنظر گرفتن بازار و محل تقاضا برای کسی سود ندارد به طوری که امسال درآمد کشاورزان ما 

از محل تولید سیر، گوجه فرنگی، هندوانه و خیار ناچیز بود.
وی بر این باور است که این امر محقق نمی شود به جز اینکه همکاری خانواده بخش کشاورزی، محققان، پژوهشگران، مروجان و  

دانشگاهیان را داشته باشیم.
کشاورز با تاکید براینکه تحقیقات به عنوان نگین توسعه کشور باید مورد حفاظت قرار گیرد گفت: برای تولید پایدار باید رفتار و اقداماتمان 

در بخش کشاورزی اصلاح و بازنگری شود که برای رفع مشکلات تلاش مضاعف نیاز است.
مشکل جدی کشور در تامین بذر سبزی و صیفی

کشاورز با بیان اینکه کشور ما در تامین بذر سبز ی و صیفی شکننده است، تصریح کرد: اکنون به دلیل تحریم ها کشور در تامین بذر به 
ویژه بذر سبزی و صیفی با مشکل جدی روبرو است.

وی با بیان اینکه در بذر سبزی و صیفی 90 درصد وابستگی داریم افزود: در بذر پیاز وابستگی نداریم.
به گفته وی، این در حالیست که به ظاهر مواد غذایی تحریم نیست اما سایر مقررات در بخش تامین سایه می اندازد.

وی رضایت تولیدکنندگان و مصرف کنندگان را برای تولید بذر مورد تاکید قرار داد و اضافه کرد: با وجود اینکه تکنولوژی بذر در دنیا، 
درحال تغییر است اما باید محققان، پژوهشگران و گروه های دانشگاهی ما تعدادی ارقام بذر را تهیه کنند حتی اگر در گام های اولیه مورد 

رضایت کشاورزان قرار نگیرد.
سرپرست وزارت جهاد کشاورزی افزود: به طور حتم کیفیت بذر از اهمیت ویژه ای برخوردار است زیرا باید مورد رضایت مصرف کنندگان 

و تولیدکنندگان باشد.
وی اظهارداشت: در بخش تامین کود مورد نیاز بخش کشاورزی وابستگی ما زیاد نیست اما لازم است که تغییر رویکرد جدی در این بخش 

داشته باشیم تا وابستگی کاهش یابد.
کشاورز در بخش مکمل های دارویی و غذایی گفت: هم اکنون در تامین هورمون های تولید مرغ، تخم مرغ ، شیر و گوشت وابستگی داریم 

زیرا نوسان قیمت روی تولید و کیفیت محصول اثرگذار است بنابراین باید تلاش کنیم این مشکل برطرف شود.

 عضو کمیسیون اقتصادی مجلس با بیان اینکه در اقتصاد متلاطم کشور بورس زمینه ایجاد ثبات در بازار را فراهم می کند، افزود: در 
موقعیت فعلی و با وجود شرایط تحریمی و اقتصادی وجود و تقویت بورس در کشور الزامی است.

کاظم دلخوش گفت: بورس ایران به نسبت دوران عمر خود به لحاظ کشف قیمت ها، حضور سرمایه گذاران و ورود کالاها عملکرد 
قابل دفاعی را از خود نشان داده است.

وی ادامه داد: بورس در معاملات خود روش مطلوبی را در پیش گرفته و در مجموع، اقدامات صورت گرفته از سوی سازمان بورس و 
وزارت اقتصاد برای بهبود عملکرد بازار سرمایه مطلوب به نظر می رسد.

عضو کمیسیون اقتصادی مجلس گفت: بحث تحریم و نوسان در اقتصاد کشور، بازار سرمایه را تحت شعاع قرار داده  اما با توجه به 
شرایط تحریم و وضعیت اقتصادی، بورس عملکرد قابل قبولی را از خود بر جای گذاشته است.

وی با بیان اینکه در اقتصاد متلاطم کشور بورس زمینه ایجاد ثبات در بازار را فراهم می کند، افزود: آینده را نمی توان پیش بینی کرد 
و باید دید که آیا در آینده، بورس می تواند بازارهای دیگر را به خود جذب کند یا خیر اما در موقعیت فعلی و با وجود شرایط تحریمی و 
اقتصادی وجود بورس در کشور الزامی است. دلخوش معتقد است، سرمایه گذاران بهتر است که با توجه به وضعیت کنونی وارد بورس 
شوند و با اطمینان خاطر نسبت به سرمایه گذاری در این بازار اقدام کنند. عضو کمیسیون اقتصادی مجلس با تاکید بر اینکه در شرایط 
فعلی که به طور مداوم شاهد تلاطم در اقتصاد کشور هستیم بورس نسبت به دیگر بازارها، بازار مطمئنی به نظر می رسد، افزود: بهتر 

است در وضعیت کنونی سرمایه گذاران اقدام به ورود سرمایه های خود در این بورس کنند.
بورس کالا شفاف ترین بازار برای معامله

وی به مزیت وجود بورس کالا در کشور اشاره و بیان کرد: در چنین موقعیتی که اکنون بخشی از کالاها تحت تحریم هستند و تولید 
بخشی دیگر از کالاها با محدودیت مواجه است، بورس کالا می تواند شفاف ترین بازار برای معامله باشد زیرا اکنون همه کالاها در بازار 

قابل دسترسی نیستند و بهتر است تا کالای مدنظر در بستری شفاف یعنی از بورس کالا تهیه کنند.
به گفته دلخوش،  بورس کالا می تواند نقش ویژه ای را در اقتصاد کشور و ساماندهی بازار ایفا کند.

عضو کمیسیون اقتصادی مجلس خاطرنشان کرد: افرادی که متقاضی تامین کالاهای مورد نیاز خود از طریق بورس کالا هستند 
باید به طور حتم خود را با برنامه های عرضه کالاها در بورس تطابق دهند که این مورد می تواند زمینه ایجاد نوسان قیمت و دلالی در 
بازار را کاهش دهد. وی به دستوری اداره کردن اقتصاد اشاره کرد و اظهار داشت: اگر در شرایط تحریم و وضعیت نامتعادل اقتصادی، 
امکانی وجود داشت تا به صورت دستوری قیمت ها در سطح پایین باقی می ماند و به دست مردم می رسید، در آن زمان روش دستوری 
مطلوب بود اما وقتی قیمت ها به شکل دستوری قابل کنترل نیست و به رشد بی مهابای قیمت ها منجر می شود در واقع زمینه 
نابسامانی بازارها فراهم می شود.  دلخوش با بیان اینکه متاسفانه در شرایط جنگ اقتصادی، تحریم و فشارهای مختلف، برخی به 
دنبال سوء استفاده از اوضاع هستند، گفت: بسیاری از افراد از وضع موجود سو استفاده و اقدام به احتکار می کنند که دولت باید تمام 
توان خود را برای جلوگیری از این اقدامات و بهبود وضعیت بازار به کار گیرد که تاکید دارم شفافیت بهترین گزینه برای کاهش فساد 

و سو استفاده در بازارهای کشور است.

سرپرست وزارت جهاد کشاورزی:

رشد بخش کشاورزی اقتصاد کشور را نجات داد
عضو کمیسیون اقتصادی مجلس:

تقویت بورس در شرایط تحریم الزامی است

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده ۱3 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمان های
 فاقد سند رسمی

برابر رای شماره 1۳9۸60۳۳10100026۳6 هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند 
رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک فردیس تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای محسن استاد علی اکبر کاشی پز فرزند 
محمد علی به شماره شناسنامه 51 صادره از تهران در ششدانگ یک قطعه زمین با بنای احداثی به مساحت 64/764 متر مربع پلاک 
10274 فرعی از 16۳ اصلی واقع در ج ملارد جنب پل سرحدآباد )راه آهن ( کوچه طباطبایی پ 26 خریداری از مالک رسمی فاطمه 
ابراهیمی محرز گردیده است.لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی ک اشخاص نسبت 
به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره 
تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض،دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند.بدیهی است در 

صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول:98/۰9/۱۱
تاریخ انتشار نوبت دوم:98/۰9/26
محمد سلیمانی- رئیس ثبت اسناد و املاک- ۱86۰/ز

------------------------------------------
آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده ۱3 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمان های

 فاقد سند رسمی
برابر رای شماره 1۳9۸60۳۳1010002611 هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند 
رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک فردیس تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای ابراهیم گرشاسبی فرزند ارسلان به شماره 
شناسنامه 219۳ صادره از تهران در ششدانگ یک قطعه زمین با بنای احداثی به مساحت ۸0 متر مربع پلاک 14707 فرعی از 16۳ 
اصلی واقع در فردیس کانال خیابان 4 غربی کوچه نیلوفر پلاک 11 خریداری از مالک رسمی صرافعلی پناهی رشید آبادی محرز گردیده 
است.لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی ک اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت 
متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ 
رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض،دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند.بدیهی است در صورت انقضای 

مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول:98/۰9/۱۱
تاریخ انتشار نوبت دوم:98/۰9/26
محمد سلیمانی- رئیس ثبت اسناد و املاک- ۱85۷/ز

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده ۱3 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمان های
 فاقد سند رسمی

برابر رای شماره 1۳9۸60۳۳1010002645 هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند 
رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک فردیس تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای قربان پور شفق قره بلاغ فرزند محمد باقر 
به شماره شناسنامه 966 صادره از هشترود در ششدانگ یک قطعه زمین با بنای احداثی به مساحت 57 متر مربع پلاک ۳922 فرعی از 
16۳ اصلی واقع در جاده ملارد خ پیک روبروی نیلوفر ۳4 پلاک 277 خریداری از مالک رسمی مهرداد یزدانی الله آبادی محرز گردیده 
است.لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی ک اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت 
متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ 
رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض،دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند.بدیهی است در صورت انقضای 

مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول:98/۰9/۱۱
تاریخ انتشار نوبت دوم:98/۰9/26
محمد سلیمانی- رئیس ثبت اسناد و املاک- ۱862/ز

------------------------------------------
آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده ۱3 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمان های

 فاقد سند رسمی
برابر رای شماره 1۳9۸60۳۳101000276۸ هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند 
رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک فردیس تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای جواد شیرنژاد امامقلی  فرزند شیرمحمد 
به شماره شناسنامه 56 صادره از قوچان در سه دانگ مشاع از ششدانگ یک قطعه زمین با بنای احداثی به مساحت ۳2/۳10 متر مربع 
پلاک 1۸91 فرعی از 16۳ اصلی  واقع در جاده ملارد جاده شهریار نرسیده به منظریه کوی امام حسن پ 642 خریداری از مالک رسمی 
کریم جمالی اصل محرز گردیده است.لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی ک اشخاص 
نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این 
اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض،دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند.بدیهی 

است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول:98/۰9/۱۱
تاریخ انتشار نوبت دوم:98/۰9/26
محمد سلیمانی - رئیس ثبت اسناد و املاک- ۱8۷۰/ز
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رییس فدراسیون فوتبال  :

قرارداد ویلموتس جای هیچ گونه ابهامی ندارد
رئیس فدراسیون فوتبال گفت: قرارداد ویلموتس هیچ گونه جای ابهامی ندارد و نوع 

غرامت در آن کاملا تعریف شده است .
 مهدی تاج صبح دیروز در مجمع انتخابات هیات فوتبال کردستان به داستان قرارداد 
ویلموتس اشاره کرد و افزود: در خصوص قرار داد ویلموتس سرمربی سابق تیم ملی 
فوتبال کشورمان نیز اسناد و قرارداد کاملا مشخص بوده و در زمان عقد قرارداد علاوه بر 
خود من وزیر ورزش و جوانان نیز حضور داشته و هم اکنون این قرارداد در اختیار مراجع 
ذیصلاح نیز گذاشته شده است. او در واکنش به مطرح شدن رقم ۳ میلیون دلار قرارداد 
ویلموتس، اظهار داشت: من نمی دانم نماینده محترم وقتی رقم این قرارداد را سه میلیون 
دلار اعلام می کنند، این رقم را از کجا آورده اند. آیا او در مذاکرات بوده اند؟ تاج بیان کرد: 
قرارداد ویلموتس کاملا مشخص است و در اختیار تمامی نهاد های نظارتی از جمله سازمان 
بازرسی، دیوان محاسبات  داده شده است و محرمانه بودن برای مراجع ذیصلاح اصلا 
ملاک نیست. او با اشاره به روند تعیین تکلیف پرونده ویلموتس، گفت: هیچ مشکلی از نظر 
ما ندارد و با توجه به اینکه قرارداد از طرف  ویلموتس صورت گرفته و این مهم قبل از دیدار 
ایران و عراق بوده است بنابراین مشکلی در این خصوص نداریم.  رئیس فدراسیون فوتبال 
افزود: اگر ویلموتس فسخ قرارداد را دقیق بداند و بگوید که پول را به موقع به من پرداخت 
نکرده ایم که البته پرداخت نکردیم. این می تواند سه ماه غرامت بگیرد. تاج عنوان کرد: 
قرارداد  ویلموتس بسیار خوب است و هیچ گونه جای ابهامی ندارد و نوع غرامت در آن کاملا 
تعریف شده است و بیش از سه ماه هم نیست و عدد آن حتی برای یک سال از کل قرارداد 
سه میلیون دلار هم نیست. او ادامه داد: رقم قرارداد ویلموتس خیلی کمتر از این رقم سه 
میلیون دلار است و فدراسیون فوتبال راغب بود که کل قرارداد ویلموتس را منتشر کند، ولی 

بر اساس یکی از بند های آن که قید شده که انتشار قرارداد نیازمند تعامل دو طرف است.
تاج گفت: عدم انتشار قرارداد به این دلیل است که ممکن است فرصتی برای طرف مقابل 
فراهم کند که وی معترض شود که چرا این قرارداد منتشر شده است. رئیس فدراسیون 
فوتبال اضافه کرد: یک میلیون ۸60 هزار دلار قرارداد قبلی ویلموتس با ساحل عاج بود که 

البته مقداری در قرارداد با ما افزایش پیدا کرده است.
مذاکره با گزینه های سرمربی تیم ملی ادامه دارد

تاج در خصوص سرنوشت سرمربی تیم ملی، عنوان کرد: در خصوص برانکو یکی از 
گزینه های تیم ملی است و در حال مذاکره هستیم و البته همزمان با وی افراد دیگری نیز 
هستند که در حال مذاکره هستیم. رئیس فدراسیون فوتبال یادآور شد: الان خیلی بازی 
تیم ملی نداریم و به همین دلیل خیلی عجله ای در این زمینه نداریم! بحث انتخاب سرمربی 
تیم ملی در جریان است. تاج در پایان در خصوص تیم ملی امید، اظهار کرد: در خصوص 
حضور بازیکنان در تیم ملی امید همه باشگاه ها اعلام کرده اند که بازیکنان خود را در اختیار 

تیم ملی قرار می دهند و مشکلی در این زمینه نداریم.

 اسماعیل حلالی:

 دلالی محصول عدم نظارت
 در فوتبال ایران است

پیشکسوت فوتبال ایران و باشگاه پرسپولیس گفت: دلالی از دل بی قانونی فوتبال رشد 
کرده است. فوتبال ایران برای نظارت بر این پدیده دستورالعمل ندارد.

»اسماعیل حلالی« در زمینه چرایی رشد دلالی در فوتبال ایران اظهار داشت: تا زمانی 
که نظارت قانونی و قاطع بر فوتبال ایران وجود نداشته باشد باید شاهد حضور دلالان در 
این ورزش باشیم، دلالانی که در پشت پرده فعالیت غیررسمی دارند. در فوتبال ایران ارکان 
نظارتی ضعیف است. شاید اگر بخواهیم به ریشه این مشکل بپردازم باید به متولیان کار شک 
کرد. وی با بیان اینکه برای تیم های پایه مبلغی از سوی هیات فوتبال دریافت می شود گفت: 
این پول کجا هزینه خواهد شد و به چه تیمی می دهند. برنامه مسابقات تیم را ساعت 10 
صبح می گذارند و باید برگزار شود، اما چه کمک اقتصادی به تیم و بازیکنان می شود. چرا 
برخی از بازیکنان برای یافتن تیم با مشکل مواجه هستند پاسخ این پرسش این است که به 
خاطر اینکه دلالی در فوتبال ایران ریشه دوانده است.  بازیکن اسبق تیم فوتبال پرسپولیس 
تهران در ادامه با اشاره به تفاوت دلال با مدیر برنامه گفت: ایجنت کارش را بلد است و با 
مجوز حرفه ای وارد نقل و انتقالات می شود. همچنین مدیر برنامه ها برای اعتبار خود، بهترین 
بازیکنان را به تیم معرفی می کنند. اما دلالان افراد در سایه ای هستند که در پشت پرده زمینه 
را برای استخدام هر بازیکنی فراهم خواهند کرد. این افراد حتی در تصمیم های مدیریتی 
نیز نقش دارند. اگر بپذیریم دلال ها همان اینجنت در فوتبال ایران است باید نهاد نظارتی در 
فوتبال  به وظایف آنان رسیدگی کند. او با بیان اینکه دلال اگر بازیکن خوب به تیم معرفی 
کند مشکلی ندارد، عنوان کرد: در برخی از مواقع دلالان با معرفی بازیکنان درجه چند به 
تیم های بزرگ پول های کلانی به جیب می زنند. بازیکنان معرفی شده نیز کیفیت چندانی 
ندارند و در نهایت هزینه زیادی برای تیم ایجاد خواهند کرد. فعالیت دلالان به شیوه ارتباط 

آنها با مدیریت باشگاه و تیم بستگی دارد. 

سرپرست هیئت کاراته استان قم خبر داد؛

صعود » مهدی زاده« در رده بندی فدراسیون 
جهانی کاراته

 سرپرست هیئت کاراته قم از صعود چشمگیر امیر مهدی زاده در رده بندی فدراسیون 
جهانی کاراته خبر داد. محسن فارسی اظهار داشت: موفقیت و درخشش امیر مهدی زاده 
کاراته کای قمی در هفتمین مرحله از مسابقات لیگ جهانی کاراته سبب شد این کاراته کای 
پرافتخار قمی در رده بندی فدراسیون جهانی کاراته صعودی چشمگیر را تجربه کند و جایگاه 
خود را به شکل ملموسی ارتقا دهد. وی افزود: گرچه مهدی زاده در ماه های گذشته در لیگ 
جهانی نتایج قابل انتظاری کسب نکرده بود اما در مرحله هفتم این مسابقات که در اسپانیا 
برگزار شد جبران مافات کرد و توانست با کسب مدال طلای وزن منهای 67 کیلوگرم نشان 
دهد که همچنان برای موفقیت آماده است و انگیزه دارد. سرپرست هیئت کاراته استان قم 
گفت: امیر مهدی زاده در آخرین رده بندی اعلام شده از سوی فدراسیون جهانی کاراته در 
دسته منهای 67 کیلوگرم در رده ۳9 قرار گرفته است در حالی که وی پیش از این نفر ۸۳ 
این رده بندی بود و به دلیل کسب مدال طلا در مسابقات مرحله هفتم کاراته وان، 44 پله در 
این رده بندی رشد داشت. فارسی بیان داشت: امیر مهدی زاده تنها ایرانی حاضر در جمع 
برترین های این دسته وزنی نیست و مجید حسن نیا در رده 1۸ و هامون درفشی پور در رده 
27 این وزن قرار گرفته اند و جایگاهی بالاتر از امیر مهدی زاده دارند اما طلای مادرید به 
مهدی زاده کمک می کند با انگیزه و خودباوری بیشتری برای کسب سهمیه المپیک 2020 
توکیو تلاش کند. وی عنوان کرد: با آغاز سال جدید میلادی، مراحل لیگ جهانی کاراته 

برای ادامه رقابت کاراته کاها بر سر کسب سهمیه المپیک ادامه پیدا می کند.

رئیس هیئت فوتبال  استان قم خبر داد؛ 

آغاز فصل جدید لیگ برتر فوتبال قم
 با حضور ۸ تیم 

رئیس هیئت فوتبال استان قم از آغاز فصل جدید لیگ برتر فوتبال قم با حضور ۸ تیم 
خبر داد.  قم - رئیس هیئت فوتبال استان قم از آغاز فصل جدید لیگ برتر فوتبال قم با 
حضور ۸ تیم خبر داد. کریم بهرامی اظهار داشت: با برنامه ریزی کمیته مسابقات هیئت 
فوتبال استان قم، فصل جدید لیگ برتر فوتبال باشگاه های استان قم که بالاترین سطح 
رقابت در فوتبال قم محسوب می شود از پنج شنبه 2۸ آذرماه آغاز خواهد شد. وی افزود: 
در رقابت های این فصل ۸ تیم حضور دارند و تعداد تیم ها نسبت به فصول گذشته تغییری 
نکرده است و تیم ها به صورت رفت و برگشت با هم دیدار می کنند و در پایان هفته چهاردهم 
تکلیف قهرمان این فصل مشخص خواهد شد. رئیس هیئت فوتبال استان قم گفت: 
تیم های وحدت شریف، پیام، عقاب، هما، آکادمی نوین، مهام پلیمر، سوهان محمد 
و اکباتان ۸ تیم حاضر در رقابت های این فصل هستند و تیم قعرنشین این مسابقات به 
لیگ دسته اول فوتبال قم سقوط می کند. بهرامی بیان داشت: همچنین تیم هفتم جدول 
نیز برای بقا در لیگ برتر فرصت دوباره ای خواهد داشت و به مصاف تیم نایب قهرمان 
لیگ دسته اول می رود ضمن این که در بالای جدول، تیم قهرمان جواز حضور در مرحله 
مقدماتی مسابقات لیگ دسته سوم فوتبال باشگاه های کشور را به دست می آورد. بهرامی 
بیان داشت: در لیگ برتر فوتبال استان قم بر جوانگرایی نزد تیم ها تاکید داریم و امیدواریم 
باشگاه ها با افق دید باز و جوانگرایی و همچنین توسعه تیم های پایه خود مسیر ارزشمند 

خدمت به فوتبال قم را ادامه دهند.

رییس کمیته استیناف صدور مجوز حرفه ای: 

خطری فوتبال ایران را تهدید نمی کند
رییس کمیته استیناف صدور مجوز حرفه ای گفت: با تلاش باشگاه استقلال، وزیر ورزش 

و جوانان و رئیس فدراسیون فوتبال، موضوع مربوط به مهدی رحمتی مرتفع شد.
 داریوش مصطفوی درباره وضعیت باشگاههای استقلال و پرسپولیس در موضوع صدور 
مجوز حرفه ای اظهار داشت: فدراسیون در موضوع حل مشکلات باشگاه ها در حوزه صدور 
مجوز تلاش گسترده ای داشت. ساعت ها جلسه، مذاکره و پیگیری در بخش های مختلف 
و مربوطه با حضور شخص رییس فدراسیون در ماه های اخیر انجام شد که به عنوان عضوی 

از جامعه فوتبال از مهدی تاج به دلیل توجهی که به موضوع شد، سپاسگزارم.
وی افزود: در خاطر اهالی فوتبال هست که سال ها تسویه حساب مربی و بازیکن با 
باشگاه ها یک رویا بود اما این موضوع  این بار به حقیقت پیوست. خیلی از باشگاه ها با 
آگاهی بخشی و اطلاع رسانی صورت گرفته در زمینه مباحث مربوط به صدور مجوز تلاش 
گسترده ای داشتند. در حوزه دو باشگاه پرسپولیس و استقلال باید بگویم که با تلاش 
باشگاه استقلال، وزیر ورزش و جوانان و رییس فدراسیون فوتبال موضوع مربوط به سید 
مهدی رحمتی هم مرتفع شد. بنابراین نه تنها استقلال بلکه پرسپولیس و هیچ باشگاه 

دیگری و به صورت کلی فوتبال ایران در این باره مشکلی نخواهند داشت.

گزارش و تحلیل از مجید روان ستان

نمی کنند؟  سرمایه گذاری  ورزشی  حقوق  زمینه  در  ما  فوتبال  باشگاه های  چرا 
باشگاه های ما در همین سال های اخیر آسیب های بزرگی از ناآشنایی با مبانی حقوق 
ورزشی دیده اند، آسیب هایی جبران ناپذیر که برای مدیران فوتبال ما به عادت تبدیل 
شده  است. مدیران باشگاه های ما چندان ملالی از شکست های خود در دعاوی حقوقی 
ندارند، گرچه در قراردادها نیز زیان های بزرگی را متحمل می شوند، اما خم به ابرو هم 

نمی آورند!
به رغم کسر امتیاز، محرومیت ها از پنجره نقل و انتقالات، پرداخت جرایم سنگین و ... 
باشگاه ها همچنان به سمت استخدام نیروهای متخصص در حقوق ورزشی نمی روند. 
همین چند هفته پیش بود که باشگاه استقلال تمام درآمدش از حضور بازیکنانش 
در جام جهانی را پای جریمه پروپجیچ داد و تعجب آور اینکه پرداخت این جریمه را از 

موفقیت های مدیران خود دانست!
داستان قدیمی فوتبال ما

مهم تر این که فوتبال ما، فضایی را برای آموزش حقوق دان حرفه  ای در نظر نگرفته و 
باشگاه ها گرچه حاضرند جرایم سنگینی را به دلیل ناآشنایی با مبانی حقوقی  بپردازند، 
اما حاضر نیستند همچون آکادمی باشگاه، برای تربیت نیروی انسانی متخصص در 
زمینه حقوق ورزشی هم سرمایه گذاری کنند و این یکی دیگر از ضعف های بزرگ فوتبال 
ماست. نوعا در فوتبال ما در بستن قرارداد با بازیکن، منافع باشگاه در نظر گرفته نمی شود 
و باشگاه ها با قراردادی کوتاه مدت بازیکنان را استخدام می کنند و از انتقال آنها به 
تیم های دیگر بهره ای نمی برند. این داستان قدیمی در فوتبال ماست و مدیران باشگاه ها 
در روز بستن قرارداد دغدغه ای برای آینده ندارند و تنها به این می اندیشند که بازیکن را 

برای آن فصل به خدمت بگیرند.
در واقع باید گفت ساختار باشگاه های ما از ریشه خراب است، از مدیر تا اعضای هیئت 
مدیره که اکثرا تخصصی در پست هایی که قرار گرفته اند، ندارند و این ضعف بزرگ در 
اکثر رشته های ورزشی ما به خصوص فوتبال در این سال ها دیده شده و پایانی ندارد. قرار 
گرفتن مدیران کار نابلد در رأس کار نتیجه اش همین می شود. یک مربی خوب و کار بلد 
مانند آندره آ استراماچونی پس از پنج سال باشگاه استقلال را به صدر جدول لیگ برتر 
می رساند، اما مدیر کار نابلد، بدون توجه به اینکه باید حقوق او را سر وقت بپردازد، باعث 

می شود در حساس ترین زمان، او فرار را بر قرار ترجیح دهد! 

وقتی دروغ ها رو می شوند
بعد از ترک ایران توسط استراماچونی، هیئت مدیره باشگاه استقلال و مدیر روابط 
عمومی وزارت ورزش و جوانان لحظه به لحظه از روندی خبر دادند که امید بازگشت این 
مربی ایتالیایی را در دل هواداران استقلال زنده می کرد؛ روندی که البته ماهیت آن نیز 
به دلیل عدم توجه به معیارهای حرفه ای مذاکره رسمی بین باشگاه و مربی، در تضاد 
بود. وقتی دروغ ها رو می شوند، می گویند: به خاطر تحریم های ظالمانه آمریکا حساب 
استراماچونی مسدود شده است. نکته مهم تر اینکه افرادی در این باشگاه به عنوان هیئت 
مدیره نشسته اند که کارایی لازم را در چنین مواقعی ندارند و همگی منتظرند یک معجزه 
رخ دهد تا همه چیز دوباره سر جای خود قرار بگیرد! رئیس هیئت  مدیره باشگاه با یک 

چمدان پول راهی فرنگ می شود.
پنهان کردن قراردادها

مدیر روابط عمومی باشگاه که خود به واسطه عمو و پدرش به این باشگاه راه یافته، در 
یک برنامه زنده رادیویی با چنان صلابتی می گوید: پول استراماچونی از طریق بانک 
سپه در رم به حساب او ریخته شده و تنها مفاد قرارداد تغییراتی دارد که با انجام آن، این 
مربی به ایران برمی گردد. هیچ نگرانی وجود ندارد! او در پاسخ کارشناس برنامه که مبلغ 
پرداختی ماهانه باشگاه به این مربی چقدر است؟ این گونه پاسخ می دهد: اجازه بدهید 

»سکرت«! بماند. شما پولی را که ما پرداخت کرده ایم تقسیم کنید مشخص می شود!
انگار فقط در فوتبال ما باب شده که از رقم قرارداد بازیکنان و مربیان چیزی گفته نشود 

و هیچ کس از مبلغ قرارداد لیو مسی و کریس رونالدو خبر ندارد!
شفاف سازی »ماچونی«

از  ویدیو  یک  استقلال،  باشگاه  عمومی  روابط  مدیر  صحبت های  از  پس  ساعتی 
استراماچونی در فضای مجازی پخش می شود: »صبح همگی بخیر. لازم دانستم به خاطر 
خبرهای اشتباه و گمراه کننده ای که به نظر می رسد در برخی رسانه ها، چه ایرانی و چه 
جهانی در این چند روز پخش شده صحبت کنم. می خواهم شفاف سازی کنم. از وقتی 
مجبور شدم که تهران را ترک کنم تا به نوعی بتوانم همه مشکلات را با مدیریت باشگاه حل 
کنم. هر روز تلاش کردم تا راه حلی برای بازگشت و شروع کار مجدد در استقلال با بازیکنانم 
پیدا کنم تا دست کم بتوانم کنار هواداران دوست داشتنی آبی مان باشم. برخلاف همه 

تلاش ها و حسن نیتم، متأسفانه هیچ کاری توسط باشگاه صورت نگرفته است. «
نمی توانم مذاکره کنم

»من به خاطر احترام و ارزشی که برای بازیکنان استقلال و هوادارانمان قائل هستم، 

باید عمیقاً با ناراحتی تأیید کنم که در این 9 روز که تهران را ترک کرده ام، هیچ کاری انجام 
نشده و چیزی تغییر نکرده و من از حالا دیگر مربی استقلال نیستم. به نظر می رسد 
حتی دیروز در رسانه های عمومی و در یک برنامه تلویزیونی سندی منتشر شده که ادعا 
می کنند به من پرداختی صورت گرفته در حالی که تا امروز من دریافتش نکردم. این برای 
من و وکیلانم خیلی بد است که نمی توانیم به صورت قانونی از حقوقمان دفاع کنیم، 
اما می خواهم به صورت رسمی به همه هواداران بگویم که دیگر نمی توانم با این شرایط 
مذاکره ای داشته باشم. نمی توانم مذاکره کنم چون این شرایط وجهه مرا به عنوان یک 

مربی حرفه ای فوتبال خراب می کند.«
دیگر خسته شده ام

»واقعاً نمی دانم این آدم ها حقیقتاً دوست دارند من به استقلال برگردم یا نه؟ چیزی 
که از آن مطمئنم این است که دیگر خسته شده ام. از روند این پنج ماه، از این رفتار و 
از رفتار مدیریت باشگاه خسته شدم و از این رفتاری که با بازیکنان تیم می کنند کسانی 
که به خاطر چیزهایی که به من دادند و نتایج فوق العاده ای به دست آوردند و من همیشه 
قدردانشان هستم، خسته شدم. فقط باید بگویم آنها باید از این به بعد دوباره بتوانند 
بازی هایشان را ببرند. من قلباً تا همیشه استقلالی می مانم. امیدوارم استقلال موفق 
باشد، بازیکنانم برای بازی امروز -شاهین شهرداری بوشهر- موفق باشند. باید دوباره 

برنده باشیم باید هرچه زودتر در صدر لیگ قرار بگیریم.«
یک سوءتفاهم است

رسمی  سایت  با  گفت وگو  در  استقلال  باشگاه  سرپرست  خلیل زاده،  اسماعیل 
باشگاه، در خصوص دلخوری آندره آ استراماچونی و اینکه آیا کار این مربی با آبی پوشان 
تمام شده، می گوید: »صحبت های استراماچونی ناشی از یک سوءتفاهم است. شب 
گذشته هم گفتم که پول ایشان روز دوشنبه -امروز- به حساب ایشان واریز می شود 
و دلخوری ایشان هم ناشی از یک سوءتفاهم است که مطمئناً حل می شود.« رئیس 
هیئت مدیره و سرپرست موقت باشگاه استقلال فیش منتشر شده هم نشان می دهد 
که پول در بانک سپه هست و آن پول قرار است به صبح دوشنبه -امروز- در حساب 
ایشان باشد و جالب است بدانید او در پایان می گوید: »بار دیگر تأکید می کنم که پول 
هنوز به حساب آقای استراماچونی واریز نشده و روز دوشنبه این پول در حساب آقای 

استراماچونی است.«
یک چمدان پول!

نکته قابل توجه این بوده که خلیل زاده با یک چمدان پول به ایتالیا سفر کرده و به قول 
خودش 160 هزار یورو از حساب شخصی خود برداشته تا به این غائله خاتمه دهد که بدون 
تردید این راه قانونی نبوده و موجب تعجب همگان است. از طرفی، در صحبت های این 
مربی ایتالیایی درخواست پول به شکل قانونی بوده است. فرآیند انتقال پول از کشوری 
که تحت شدیدترین تحریم های بانکی قرار دارد از راه قانونی مدنظر استراماچونی میسر 
نیست، چرا که مسیرهای مختلف ارسال پول؛ بانک های دولتی و چون خود باشگاه نیز 
دولتی محسوب می شود، امکان پذیر نیستند و »ماچونی« هم علاقه ای به دریافت پول 
نقد ندارد و از طرفی، ارسال پول از طریق صرافی یا بانک های ترک هم برای او مسئله ساز 

می شود.زیرا در کشورش از او برای مبدأ پول سؤال خواهند کرد.
اوضاع تحت کنترل است

نکته مهم در خصوص استراماچونی که بدون تردید مدیران باشگاه استقلال آن را نادیده 
گرفته اند، تحصیلاتش در رشته حقوق است و همین مسئله نیز از او یک چهره متفاوت 
ساخته و »استرا« را در رده ای متمایز با سایر مربیان قرار می دهد. این مربی ایتالیایی 
مسلط به قوانین حقوقی در تمام این مدت اوضاع را در اختیار خود گرفته است. در 
شرایطی که مدیران باشگاه استقلال و وزارت ورزش طوری وانمود کرده اند اوضاع تحت 
کنترل آنهاست! حتی اگر استقلال در بازی با شاهین با ارائه یک نمایش دلپذیر موفق به 
زدن چهار گل شد، باز هم این آندره آ استراماچونی بود که بازی را به میل خود پیش برد! 
این یکی از همان آسیب های جبران ناپذیر در فوتبال ایران است که به دلیل اهمیت ندادن 

باشگاه های ما در زمینه حقوق ورزشی گرفتار آن می شوند.
توانایی  که هیچ  فرستادیم  استراماچونی  برگرداندن  برای  را  فردی  نکنیم  فراموش 
انجام آن را نداشت. دانستن زبان مهم ترین اصل برای مذاکره کننده بوده که اسماعیل 
خلیل زاده فاقد آن بود. بدتر از همه، حرکت علی فتح الله زاده است که هنوز جایگاهی در 
این باشگاه ندارد و هر روز در شبکه های مختلف حضور می یابد و حتی خود را مدیرعامل 
باشگاه می داند و در این شرایط که حق با آندره آ استراماچونی است اولتیماتوم می دهد 

که اگر دوشنبه نیاید، فکر دیگری خواهد کرد!

چرا باشگاه های فوتبال در زمینه حقوق ورزشی سرمایه گذاری نمی کنند؟

آسیب های جبران ناپذیر مدیران، داستان قدیمی فوتبال ما

مدیرکل ورزش و جوانان استان قم گفت:رشته سوارکاری به دلیل شرایط فرهنگی قم دارای مزیت نسبی بوده و در بین عموم مردم 
می تواند مورد اقبال و توجه ویژه تری صورت بگیرد.

رسول منعم روز دوشنبه درمجمع سالیانه هیات سوارکاری قم افزود:  استان قم می تواند به دلیل وضعیت حاکم درآن به یکی از مراکز و 
قطب های اصلی سوارکاری درکشور تبدیل شود.

وی گفت:  برای تقویت رشته سوارکاری باید جشنواره های ویژه ای برای معرفی این رشته ورزشی صورت بگیرد.
منعم خاطرنشان کرد: بهره مندی ازظرفیت بخش خصوصی و ارتباط با استان های همجوار برای توسعه این رشته ورزشی افزایش یابد.

وی اضافه کرد: توجه به بخش بانوان دررشته سوارکاری بیش از گذشته انجام بگیرد، استان قم ظرفیت ویژه ای درتوسعه این رشته ورزشی 
پرطرفدار دارد. وی گفت: دوره های آموزشی و افزایش سطح دانش و مهارت داوران و مربیان رشته سوارکاری باید درداخل استان برگزار 

شده و قم به مرکزی برای برگزاری این قبیل دوره ها درکشور تبدیل شود.
مدیرکل ورزش و جوانان قم اضافه کرد: عملکرد سال 97 هیات سوارکاری قم درمقایسه با سال 96 درخشان تر و همراه با موفقیت های 
بیشتری بوده  است. منعم گفت: رشته سواری درسطح کشور با سرعت قابل توجهی درحال رشد بوده که استان قم نیز وضعیت 

امیدوارکننده ای در این بین دارد.
مدیرکل ورزش و جوانان با اشاره به نقش خرد جمعی درتوسعه ورزش های گروهی خاطرنشان کرد: توجه به کارگروهی دررشته های 

ورزشی بیش از گذشته مورد توجه قرار گیرد.
منعم گفت:  باید از ظرفیت آموزش و پرورش و باشگاه های تخصصی سوارکاری برای کشف و پرورش استعدادهای رشته سوارکاری 
استفاده گردد. وی افزود: حمایت و تقویت بخش خصوصی درتوسعه و رونق رشته سوارکاری از اولویت های کاری اداره کل ورزش و جوانان 

استان قم است.
مدیرکل ورزش و جوان قم گفت: برگزاری مجمع سالیانه هیات های ورزشی استان در یک وضعت کاملا مطلوب و رضایت بخش درحال 

انجام می باشد.

 رییس فدراسیون سوارکاری گفت: با روندی که درتامین زیرساخت های سوارکاری درقم درحال انجام می باشد، آینده این رشته 
ورزشی دراستان کاملا امیدوارکننده است.

مسعود خلیلی روز دوشنبه درمجمع سالیانه هیات سوارکاری قم بیان کرد: درصورتی که زیرساخت های مورد نظر درقم فراهم شود 
به زودی و از سال 99 بخشی از مسابقات ملی در این استان برگزار خواهد شد.

وی بیان داشت: برای رشد رشته سوارکاری درقم مسئولان استان نسبت به برگزاری جشنواره های زیبایی توجه بیشتری داشته 
باشند. وی گفت: پیش شرط توسعه و رشد سوارکاری دراستان قم، ایجاد زیرساخت های لازم، آموزش و کشف استعدادهای ورزشی 
است. خلیلی ادامه داد: هیات سوارکاری قم زیرساخت های لازم را برای حضور پرشورتر بانوان ورزشکار دراین رشته ورزشی فراهم 
کند. وی تصریح کرد: حضور بانوان درعرصه های مختلف ورزش یکی از مزیت های ورزش کشور به ویژه در رشته ورزشی سوارکاری 
است. وی گفت:  هیات سوارکاری استان قم برمحور شفافیت مالی و عملکرد حرکت کرده و تمام فعالیت های خود را به صورت 
مشخص در اختیار رسانه ها و بازرسان هیات قرار دهد. رئیس فدراسیون سوارکاری تصریح کرد: برای ایجاد بستر لازم برای استفاده 

عموم مردم از این رشته ورزشی و کشف استعدادهای ناشناخته مبحث پرورش اسب های بومی و ارزان قیمت را آغاز کرده است.
خلیلی گفت: به دلیل مشکلات بودجه ای سال گذشته کمک مالی به هیات های ورزشی استان های کشور صورت نگرفت اما تا پایان 
سال جاری اعتباراتی به هیات های سوارکاری پرداخت می شود. وی گفت: سرمایه گذاری، آموزش و افزایش زیرساخت ها برای توسعه 
همه جانبه رشته سوارکاری باید دنبال گردد. وی اضافه کرد: درتهران تعداد مربی و داوران سوارکاری بسیار بیشتر ازحد نیاز است که 
نشان می دهد توسعه این رشته ورزشی در این استان به صورت همه جانبه عمل نکرده است. خلیلی اظهارداشت: هیات های ورزشی 
استان های مختلف درمسیر تربیت مربی و داوران بین المللی اقدام کنند، اعزام داوران از تهران برای برگزاری مسابقات استانی 
توهین به ظرفیت های بالقوه آنها می باشد. وی با اشاره به تعداد اسب های ورزشی ساماندهی شده رشته سوارکاری تاکید کرد: 24 
هزار اسب ورزشی کشور شناسنامه دار شده است. وی تاکید کرد: با توجه به مشکلات اعتباری و بودجه ای حاکم بر ورزش کشور، 

روحیه سعه صدر و تحمل مدیران استانی نسبت به گذشته افزایش پیدا کند.

مدیرکل ورزش و جوانان استان قم:

 قم می تواند به قطب های اصلی سوارکاری  تبدیل شود 
رییس فدراسیون سوارکاری:

آینده رشته سوارکاری درقم روشن است

رییس هیات ورزش همگانی استان قم با بیان اینکه توسعه این ورزش نیازمند تصویب قوانین 
حمایتی است،گفت: با تصویب قوانین حمایتی امکان ترغیب فعالیت درحوزه توسعه ورزش 

همگانی و جذب سرمایه گذاری بخش خصوصی دراین زمینه فراهم می شود.
اسماعیل زند افزود: بر اساس مصوبه شورای همگانی قم، یکی از شاخص های ارزیابی عملکرد 
دستگاه های استان درجشنواره شهید رجایی، عملکرد آن ها درحوزه ورزش است که این مصوبه 

می تواند برای توسعه ورزش همگانی در قم بسیار اثرگذار باشد.
وی درادامه با اشاره به ماده 5۳ قانون الحاقی گفت: براساس این قانون تا هشت سال پیش 
دستگاه های اجرایی مکلف بودند که یک درصد از اعتبارهای خود را صرف توسعه ورزش 
همگانی کنند و این درحالی است که این قانون درسال های اخیر از تکلیف به مجاز بودن 

دستگاه ها برای این منظور کاهش یافته است.

زند گفت: درقانون برنامه ششم 27 صدم درصد از 9 درصد مالیات بر ارزش افزوده به توسعه 
ورزش تخصیص یافت که این قانون توانسته است تا در 2 سال اخیر کمک های بسیار زیادی به 

ورزش کشور به ویژه ورزش همگانی کند.
رییس هیات ورزش همگانی قم با تاکید بر اینکه می توان با تصویب قوانین خوب و محکم 
قانون،  براساس  داد:  کرد،  ادامه  ایجاد  زیادی  بسیار  تحول  کلان  سطح  در  ورزش  درحوزه 
شرکت های خصوصی و بنگاه های اقتصادی آنچه در ورزش هزینه می کنند جزو هزینه های 
قابل قبول آن ها در مالیات شرکت حساب می شود ولی اگر این هزینه به عنوان مالیات حساب 

شود،  همه شرکت ها به سمت سرمایه گذاری در ورزش روی می آورند.
زند، با اشاره به اهمیت ورزش در سلامت افراد جامعه،  افزود: حداقل ۳0 درصد از جمعیت 
استان از چاقی، دیابت و فشارخون رنج می برند که توسعه فعالیت ورزشی می تواند این آمار را 

در استان کاهش دهد.
وی، جامعه هدف هیات ورزش همگانی را افراد در معرض بیماری از جمله بزرگسالان و  زنان 
خانه دار دانست و گفت: بزرگسالان و زنان خانه دار به دلیل کم تحرکی مستعد بیماری های 

جسمی حرکتی هستند که جذب این افراد به ورزش بیشتر از سایر اقشار ضروری است.
رییس هیات ورزش همگانی قم،  ادامه داد: رسانه های استان در حوزه فرهنگ سازی ورزش 
همگانی نقش مهمی دارند و این در حالی است که بیشتر حجم تولیدات ورزشی رسانه ها تنها به 

حوزه ورزش قهرمانی اختصاص یافته است.
زند،افزود: اداره کل ورزش و جوانان قم در سال های اخیر از تمام توان خود برای کمک به 
توسعه ورزش همگانی دریغ نکرده است ولی برای ایجاد تغییر اساسی در همگانی کردن ورزش 

قم باید تمام دستگاه ها و نهادهای مرتبط به کمک این اداره کل بیایند.

 رییس هیات ورزش همگانی استان قم:
توسعه ورزش همگانی درقم نیاز به حمایت های قانونی دارد

عملکرد »گابریل کالدرون« و »آندره آ استراماچونی« در مقایسه با 
نفرات قبلی روی نیمکت سرخابی های پایتخت نشان می دهد که 

آنها در مجموع نمایش بهتری داشته اند.
نیمه نخست مسابقات لیگ برتر در چند قدمی ما است و عیار 
تیم ها تا حد زیادی مشخص شده است. سرخابی های پایتخت 
نیز با وجود مشکلات زیادی که با آن دست و پنجه نرم کردند تا به 
اینجا نتایج قابل قبولی را با سرمربیان جدید خود کسب کرده اند. 
البته آبی ها در حال حاضر سرمربی ندارند و 2 هفته اخیر را بدون 

مرد ایتالیایی سپری کرده اند.
حال به مقایسه عملکرد پرسپولیس و استقلال در این فصل و 
فصل قبل در مدتی مشابه می پردازیم. پرسپولیس 14 بازی با 
کالدرون انجام داده و در سوی مقابل استقلال 15 بازی؛ البته 2 
دیدار آخر بدون استراماچونی بوده است. نتیجه جالبی به دست 

می آید.
تساوی کالدرون و برانکوی لیگ هجدهم

سرخپوشان پایتخت تا پایان هفته چهاردهم موفق به کسب 2۸ 
امتیاز شده اند. آنها با 9 برد بیشترین پیروزی را به خود اختصاص 
داده اند و با تحمل چهار شکست، فقط از تیم های نهم جدول به 
بعد کمتر شکست خورده اند. یک تساوی هم برای تیم کالدرون به 
ثبت رسیده است. پرسپولیس با 1۸ گل زده چهامین خط حمله 
برتر لیگ را در اختیار دارد و با دریافت هفت گل، سومین خط 

دفاعی برتر لیگ نوزدهم را به خود اختصاص داده است.
اما فصل پیش پرسپولیس با برانکو در چه وضعیتی بود؟ ابتدا 
باید یادآوری کرد که پرسپولیسِ برانکو درگیر مراحل پایانی لیگ 

قهرمانان آسیا بود و پنجره نقل و انتقالاتی اش نیز بسته بود. با این 
اوصاف تیم برانکو دقیقا همین 2۸ امتیاز را بعد از 14 بازی دشت 
کرده بود. آنها 14 گل به ثمر رسانده بودند و پنج بار دروازه شان 
باز شده بود. یعنی چهار گل کمتر زده بودند و 2 بار نیز کمتر 
دروازه شان باز شده بود. تفاضل گل تیم کالدرون نسبت به تیم 
برانکو در وضعیت بهتری قرار داشت. پرسپولیس فصل قبل هفت 

برد داشت، هفت مساوی و بدون باخت. حالا اما 2 برد بیشتر 
دارد، 6 تساوی کمتر و البته چهار شکست بیشتر.

پروفسور تنها یک بار جلوتر از کالدرون
اما عملکرد برانکو در لیگ های پانزدهم، شانزدهم و هفدهم 
چگونه بود؟ برانکو در لیگ پانزدهم تا پایان هفته چهاردهم 22 
امتیاز کسب کرده بود. در لیگ شانزدهم این رقم به 27 رسید 

و سرانجام در لیگ هفدهم مرد کروات بهترین آمار را بر جای 
گذاشت و به امتیاز ۳۳ دست پیدا کرد. او تنها در یک فصل از 

کالدرون عملکرد بهتری داشت.
استرا بالاتر از پیرمرد آلمانی

توجه  با  دارد.  متفاوتی  شرایط  استقلال  اما  مقابل  سوی  در 
تیمش  کنار  پانزدهم  و  در هفته های چهاردهم  استرا  اینکه  به 
نبوده، عملکرد تیم تا پایان هفته سیزدهم سنگ محک قرار داده 
می شود. جایی که آبی پوشان موفق به کسب 25 امتیاز شدند. 
هفت برد، چهار تساوی و 2 باخت. 26 گل زده و 1۳ گل خورده و 
بهترین خط حمله لیگ برتر. استقلال فصل گذشته با وینفرد شفر 
تا پایان هفته سیزدهم 21 امتیازی بود. آنها پنج برد، 6 تساوی 
و 2 باخت داشتند. 2 برد کمتر، 2 تساوی بیشتر و تعداد باخت 
مشابه. آبی ها با پیرمرد آلمانی تا پایان سیزدهمین بازی خود 1۳ 
گل زده بودند و 6 بار دروازه شان باز شده بود. آنها حالا 2 برابر فصل 
قبل در این تعداد مسابقه گل زده اند و البته حدود 2 برابر نیز گل 
دریافت کرده اند. با این حال تیم استرا نسبت به تیم شفر چهار 

امتیاز بیشتر کسب کرده است.
پرویز مچ مرد ایتالیایی را خواباند

استقلال در لیگ هفدهم با مثلث منصوریان، درموت و شفر 
تا پایان سیزدهمین بازی 16 امتیاز دشت کرده بود. در لیگ 
با  پانزدهم  لیگ  در  و  بود  امتیازی  منصوریان 1۸  با  شانزدهم 
پرویز مظلومی به عدد 26 رسید، یعنی یک امتیاز بیشتر از تیم 
استراماچونی. آن تیم نیم فصل اول را با ۳0 امتیاز به پایان رساند و 
حالا استقلال لیگ نوزدهم با 29 امتیاز این کار را کرده است. باید 

دید سرانجام آنها به کجا خواهد انجامید.

مقایسه کالدرون و استرا با سکانداران قبلی؛

زوج ایتالیایی - آرژانتینی سربلند بیرون آمدند
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 FATF به  ایران  پیوستن  گفت:  خارجه  امور  وزیر  معاون   
موضوعی است که نهایتا مجمع تشخیص مصلحت نظام باید 
درباره آن تصمیم گیری کند و ما امیدواریم که این تصمیم با نهایت 

مصلحت باشد.   
»سید عباس عراقچی« بعداز ظهر روز دوشنبه در حاشیه نشست 
توسعه روابط تجاری ایران و ژاپن در جمع خبرنگاران درباره سفر 
رییس جمهوری به ژاپن اظهار داشت: سفر دکتر روحانی به ژاپن 
یک سفر کاملا فشرده کاری است. وی کمتر از 24 ساعت در ژاپن 

حضور خواهند داشت.
 وی افزود: موضوع اصلی این سفر پیگیری روابط دوجانبه و 
همینطور رایزنی ها و مشورت هایی است که دو کشور درخصوص 

اوضاع منطقه و مسائل بین المللی با یکدیگر دارند.  
وی ادامه داد: در سفر آقای آبه به تهران، این مشورت ها در 
سطح وسیعی انجام شد و ان شاالله ادامه مشورت ها در توکیو 

خواهد بود.  
این دیپلمات ارشد کشورمان درباره اعزام نیروهای نظامی ژاپن 
این سفر در خصوص همه  فارس عنوان داشت: در  به خلیج 

مسائل منطقه ای و بین المللی صحبت خواهد شد.  
عراقچی درباره تاثیر تصویب کنوانسیون های FATF بر روابط 
موضوعی   FATF به  ایران  پیوستن  کرد:  تصریح  ژاپن  و  ایران 
است که نهایتا مجمع تشخیص مصلحت نظام باید درباره آن 
تصمیم گیری کند و ما امیدواریم که این تصمیم با نهایت مصلحت 

باشد.  

 تعاملات اینستکس و ساتنا به مراحل نهایی نزدیک 
شده است

معاون وزیر امور خارجه درباره سفر رییس اینستکس به تهران 
و دیدارهای وی در ایران ابراز داشت: تعاملات میان اینستکس و 
نهاد متناظر ایرانی به مراحل نهایی خود نزدیک شده است. اخیرا 
یک یادداشت تفاهم همکاری میان این دو شرکت امضا شد و 
امیدواریم ظرف روزهای آینده اولین تعاملات میان این دو شرکت 

انجام شود.  
عراقچی افزود: البته تعاملات میان شرکت های تجاری انجام 
می شود و اینستکس و ساتنا )نهاد ایرانی متناظر اینستکس( 
تعاملات مالی و تبادلات را هماهنگ کرده و تسویه حساب ها را 
انجام می دهند، به صورتی که نیازی به انتقال پول و مسائل بانکی 
نیازی نباشد. یک مکانیزم پیچیده ای وجود دارد که امیدواریم 

طی روزهای آینده اجرایی شود.  
وی در پاسخ به این سوال که اجرایی شدن اینستکس برای 
ولی  نیست  کافی  قطعا  کرد:  بیان  بود؟  خواهد  کافی  ایران 
می تواند بخشی از تجارت میان ایران و اروپا را پوشش دهد. این 
کافی نیست و نشان دهنده عمل اروپایی ها به 11 تعهداتی که 

پذیرفته اند، نیست.
 معاون وزیر امور خارجه تصریح کرد: از نظر ایران، اجرایی شدن 
اینستکس عملی کردن بخش کوچکی از تعهدات آنها است تازه 
عملی هم نشده است بلکه منتظر هستیم به مرحله عملیاتی 

برسد.  

این مقام ارشد وزارت امور خارجه در پاسخ به این سوال که آیا 
احتمال دارد ایران و آمریکا در ژاپن با یکدیگر مذاکره کنند؟ یادآور 

شد: خیر؛ چنین برنامه ای در سفر به ژاپن وجود ندارد.  
عراقچی در پاسخ به این سوال که آیا ژاپن از ایران نفت خواهد 
خرید؟ عنوان کرد: این مسئله بستگی به دولت ژاپن دارد. ژاپن 
یکی از خریداران قدیمی نفت ایران بوده است. سابقه تعاملات 
نفتی دو کشور به بیش از چندین دهه می رسد. ما فشارهای 
موجود و موانعی که آمریکا ایجاد کرده را درک می کنیم و امیدواریم 
با تدابیری که اندیشیده می شود، شرکت های ژاپنی دوباره ایران 
برگردند و خریدار نفت ایران شوند اما تحریم های فعلی آمریکا 

موانعی جدی را ایجاد کرده است.
 سفر رییس جمهوری به  ژاپن شامل طیف وسیعی از 

مسائل می شود
 وی درباره تاکید رهبر انقلاب مبنی بر ضرورت توسعه روابط با 
شرق آسیا گفت: روابط با ژاپن نمونه خوبی از توسعه روابط ایران با 
شرق آسیا است. امسال که نودمین سالگرد روابط سیاسی ایران 
و ژاپن است، سران دو کشور به پایتخت های همدیگر سفر کرده 
یا در حال انجام سفر هستند. رئیس مجلس ایران به ژاپن سفر 
کردند. تبادلات فرهنگی بسیار زیادی انجام شده است. ژاپن یک 
نمونه خوبی از فعالیت های دیپلماتیک ایران در شرق آسیا است. 
این دیپلمات ارشد ایرانی اضافه کرد:  نمونه بهتر چین است که 
به خاطر تعاملات بسیار زیادی که با این کشور هم در حوزه های 
اقتصادی، سیاسی و فرهنگی داریم. با بقیه کشورهای شرق آسیا 

به همین منوال روابط مان را ادامه می دهیم. 
عراقچی در پاسخ به این سوال که آیا محور اصلی سفر روحانی 
ژاپن مسئله هسته ای است؟ اظهار داشت: بحث دوجانبه  به 
روابط دو کشور بحث اصلی است. گفت وگوها در این سفر، طیف 
وسیعی از مسائل را در برمی گیرد و در عین حال، درخصوص 
مسائل منطقه و بین المللی رایزنی هایی را خواهیم داشت. هم 
در حوزه  و هم  است  مواجه  متعددی  با مسائل  منطقه خلیج 
بین المللی بحث های جدی وجود دارد؛ هم مسئله برجام و هم 

سیاست های فشار حداکثری آمریکا. 
وی در پاسخ به این سوال که آیا ژاپن در ائتلاف آمریکا در خلیج 
فارس شرکت می کند، تصریح کرد: ژاپن قصدی برای حضور در 

ائتلاف آمریکا ندارد.

سید عباس عراقچی :

تصمیم مجمع درباره FATF با نهایت مصلحت باشد

شده  مطرح  اظهارات  درباره  سوالی  به  پاسخ  در  دولت  سخنگوی  دولت  سخنگوی   
برای استعفای رییس جمهوری گفت: به هیچ عنوان بحث استعفای رییس جمهوری و 

کناره گیری دولت مطرح نشده و طرفداری ندارد.
 »علی ربیعی« روز دوشنبه در نشست خبری با خبرنگاران افزود: یکی از موضوعاتی که 
این روزها اذهان را به خود مشغول کرده استیضاح برخی وزرا در مجلس است. ما به تعبیر 
امام خمینی مبنی بر اینکه مجلس در راس امور است اعتقاد داریم و ایمان داریم. از این رو 
سوال از وزرا و استیضاح از وزرا حق قانونی نمایندگان مجلس می دانیم. اما لازم است چند 

نکته را در این ارتباط برای همه آنهایی که دلسوزانه تصمیم می گیرند، بیان کنیم.
 سخنگوی دولت افزود: در مسئله استیضاح ها باید منافع ملی و مصالح کشور دیده شود 
چه دولت و چه مجلس به عنوان منتخبان مردم در کنار هم منافع ملی را در نظر داشته 
باشند.  وی با بیان اینکه بحث استیضاح چند نفر از وزرای کلیدی کشور مطرح است، گفت:  
وزیر کشور در اتفاقات ناگوار و دلخراش اخیر در مواجهه با وضعیتی بسیار پیچیده و مبهم 
در میدان حضور یافت و اگر نمایندگان محترم با نگاهی فراتر به موضوع نگاه کنند و تجربه 
مدیریت میدانی را نیز با تعامل بنگرند، ریشه ها و عوامل پشت اتفاقات اخیر را هم مرور کنند، 

احتمالًا می توانند با درک شرایط موجود تصمیم دقیق تری بگیرند.
 ربیعی خاطرنشان کرد: انتخابات بزرگی در پیش داریم که یکی از مهمترین رویدادهای 
سیاسی کشور همیشه به شمار می رفته و معتقدیم در شرایط فعلی اهمیت این انتخابات بی 
بدیل است.  سخنگوی دولت اظهارداشت: برگزاری هرچه باشکوه تر و با مشارکت بیشتر 
یک انتخابات سالم آزاد همراه با امنیت امروز هم در مقابل تحریم های آمریکا و هم برای عبور 
از زخمهای داخلی آن قدر مهم هست که طرح مسائلی مانند استیضاح وزیر کشور آن هم 

در چنین شرایطی می تواند مشکلاتی را در اجرای این رویداد مهم به دنبال داشته باشد.
ربیعی با اشاره به استیضاح وزیر نفت در مجلس گفت: به گواه بسیاری یکی از کارآمدترین 
وزرای دولت و هم در وزارت نفت با سکانداری آقای زنگنه که تسلط و شناخت کاملی در 
حوزه انرژی و محاسبات بازارهای بین المللی دارند آن هم در شرایط دشوار تحریم که حوزه 
انرژی را بیشتر از حوزه های دیگر هدف گرفته توانسته به دستاوردهای قابل توجهی دست 

پیدا کند.
برای آمریکا تحریم جایگزین جنگ است

سخنگوی دولت در بخش دیگر از نشست خبری خود  به اعتراف وزیر خزانه داری آمریکا 
در روزهای اخیر اشاره کرد و گفت: در چند روز گذشته وزیر خزانه داری آمریکا اعتراف بسیار 

مهمی را انجام داد که این اعتراف باعث شد که در مقدمه سخنگویی به نکاتی اشاره کنم. 
سخنگوی دولت افزود: دولت متبوع او  )منوچین(تحریم را جایگزین جنگ می داند که 
این یک اعتراف بزرگ و تاریخی است. این نخستین بار است که مقامات آمریکایی با این 

وقاحت تحریم را همتراز جنگ به رسمیت شناختند. 
ربیعی ادامه داد: آنچه که آمریکایی ها نمی گویند این است که جنگ از راه سلسله مقررات 
بین المللی، کشتار غیرنظامیان را محکوم کرده است در حالی که آمریکا تحریم را جایگزین 
جنگ کرده است چون تصور می کند هیچ قانون جهانی برای حمایت از مردم عادی و 
قربانیان تحریم وجود ندارد.  وی گفت: آمریکا با جایگزین کردن تحریم به جای جنگ خود 
را از قوانین دست و پاگیر بین المللی جنگ رها کرده است و مردم را از طریق تحت فشار 
گذاشتن منابع مالی، دارویی و غذایی هدف قرار داده است.  سخنگوی دولت گفت: در 
واقع تحریم نه تنها جایگزین جنگ بلکه جایگزین مدرن  برای نسل کشی، تروریسم و نمونه 
ای از جنگ بی صدا است. اما آنها نه تنها اشتباه می کنند بلکه مردم آمریکا و جهان را هم 
فریب می دهند.  ربیعی افزود: آمریکا با فریب افکار عمومی خود می گوید بدنبال جنگ 
نیست اما مردم آمریکا خواهند دانست. امروز اگر ما دلسوزانه به مردمان  می گفتیم که هدف 
تحریم نه آنچه که آمریکا مدعی است و نه آنچنان که آنها تا به حال می گفتند که حاکمیت را 
هدف قرار داده اند، بلکه هدف تحریم زندگی، معیشت، سلامت و آرامش و امنیت تک تک 
ایرانیان هدف قرار گرفته است شاید زحمت تبیین بیشتری را بدنبال داشت. به هر صورت 

این یک اعتراف تاریخی بود.
 جنگ بی صدای آمریکا زندگی همه ایرانیان را هدف قرار داده است

سخنگوی دولت خاطرنشان کرد: ما معتقد بودیم و هستیم که این جنگ بی صدای 
آمریکا از تغذیه کودک بلوچ تا سفره کارگران ، زندگی بازنشستگان و سلامتی بیماران صعب 
العلاج و زندگی همه ایرانیان را هدف قرار داده است.  سخنگوی دولت ادامه داد: قطعا مردم 
آمریکا آنها هم به این ادراک خواهند رسید با این اعتراف بر این که به افکار عمومی خود 
بگویند ما دنبال جنگ نیستیم قطعا فشارهای این چنینی صلح و امنیت جهانی را مورد 

تهدید قرار می دهد و این نوعی تحمیل جنگ به انسانهای بی پناه است.
موضوع قطعی اینترنت مطرح نیست

وی در بخش دیگر از سخنانش به بررسی موضوع اینترنت در جلسه شورای عالی فضای 
مجازی اشاره کرد و گفت: درباره اینترنت، نگرانی ها و دغدغه های جامعه به طور مفصل 
صحبت شده است. خوشبختانه همه اعضای جلسه با تبیین شرایط کشور که اکنون در 
مسیر توسعه اقتصاد دیجیتال قرار دارد و دستاوردهای بسیار خوبی در این زمینه به دست 
آمده است، با اجماع کامل بر تداوم تقویت دسترسی مردم به اینترنت آزاد تاکید کرده اند.
بنابراین برخلاف برخی ها که نگرانی بیهوده تزریق کردند، به هیچ وجه نه تنها موضوع قطع 
اینترنت مطرح نیست بلکه گسترش دسترسی ایرانیان به اینترنت هم مورد تاکید قرار گرفته 

است.
ربیعی اظهار داشت: این جلسه و تصمیم مهم که همه اعضای جلسه با اجماع بر این امر 
تاکید داشتند به اعتقاد من هم به ابهامات پاسخ داده و هم برای سیاست گذاری و اقدامات، 
شرایط مناسبی را فراهم کرده است. سخنگوی دولت ادامه داد: دولت یازدهم و دوازدهم 

نقش بسیار مهم و چشمگیری در توسعه دسترسی ایرانیان به ارتباطات جهانی و گسترش 
اینترنت و سطح دسترسی مردم به آن در اقصی نقاط کشور، بالا بردن پهنای باند و موارد 
بسیاری از این قبیل داشته است. وی با بیان این که این دولت با این رویکرد توسعه ای در 
بحث اینترنت موجب رونق اقتصاد دیجیتال شده است،گفت: ما گزارش هایی داشتیم 
که حتی با وجود تحریم ها و موانع، صادرات مناسبی از تولیدات نرم افزاری و تولیداتی که 
در این حوزه ها صورت می گیرد، داشته ایم و دولت کماکان معتقد به گسترش و ارتقای 
زیرساخت ها است. ربیعی برگزاری جلسه شورای عالی فضای مجازی در هفته گذشته 
را مهم ارزیابی کرد و نتایج  آن را برای فعالیت اطمینان بخش برای فعالان حوزه اینترنت 

دانست و گفت: شبکه اطلاعات ملی مقدمه توسعه دیجیتال و امنیت آن در کشور است.
آمریکا به دنبال برهم زدن امنیت روانی جامعه است

ربیعی درباره هدف فشارحداکثری آمریکا و تحریم شرکت های هواپیمایی و کشتیرانی 
ایرانی گفت: پیش بینی می کردیم که آمریکا شرکت هایی که احساس می کند به واردات و 
صادرات ایران کمک کنند را تحت نظر و فشار قرار دهد. حتی صرافی را در گوشه ای از دنیا 

احساس کند کاری در این زمینه انجام می دهد آن را تحت فشار قرار می دهد.
آن  نیست که من بخواهم درباره  پدیده جدیدی  این  سخنگوی دولت اظهارداشت: 
صحبت کنم، وزیر خزانه داری آمریکا در چند روز گذشته به صراحت می گوید ما تحریم را 
جایگزین جنگ کردیم . در جنگ کشتار می کنند و زندگی آدم ها را هدف قرار می دهند و 
دنبال بدست آوردن سرزمین هستند بنابراین وقتی این اعتراف را می کند یعنی این که همه 
این اقدامات برای شکستن، کوچک کردن، شوراندن و تحریک کردن و بهم زدن روان جامعه 
ایران است.  وی ادامه داد: تحریم هواپیمایی و کشتیرانی تداوم بخشی از همین برنامه های 
همزمان است که با فشار اقتصادی به ایران بدنبال برهم زدن امنیت روانی و ذهنیت مردم در 

داخل کشور و تحریک کردن آنها هستند.
ربیعی خاطرنشان کرد: ما راهمان راه گفت و گو با مردم است البته در این زمینه کسری 
گذاشتیم باید بیشتر با مردم صحبت می کردیم. زبانه کشیدن مقاومت از دل جامعه مدنی 
در مقابل آمریکا است که باید ادامه دهیم و معتقدیم که آمریکا توان ادامه دادن به چنین 

رفتارهایی را نخواهد داشت. 
 پاسخ به ادعای پومپئو

وی در پاسخ به سوال درباره ادعای وزیر خارجه آمریکایی ها مبنی بر اینکه ایران پشت 
حملات عراق است و از طریق نیروهای نیابتی شیعه این کار را انجام داده و آمریکا پاسخ 
قاطعی به اقدامات ایران می دهد، گفت: آمریکا اثبات ادعای ناروای خود هیچ مستندی 
ارائه نکرده حتی یک شاهد نداشته است. اگر سازمان های اطلاعاتی آمریکا چیزی داشتند 

قطعاً همان لحظه اول صحبت های خود را مستندسازی می کردند.
ربیعی افزود: وقتی شرایط عراق شرایطی است که مردم در خیابان هستند و داعش قدرت 
می گیرد و به لحاظ مداخلاتی که اتفاقاً خود آمریکایی ها کردند شرایط مبهمی در عراق 
ایجاد می شود حمله به تاسیسات آمریکایی بسیار طبیعی است اما وقتی سیاستمداران 

بخواهند خود را راحت کنند همیشه دشمن فرضی برای خود درست می کنند.
گفت:  و  کرد  عنوان  سنت آمریکایی  را  فرافکنی  و  سازی  دشمن  دولت،  سخنگوی 
آمریکایی ها سیاست های خود در داخل عراق را بررسی کنند و هدف آمریکا هم تشدید 

جنگ روانی علیه جمهوری اسلامی ایران است و ایران هراسی را دنبال می کند.
وی اظهارداشت: قطعاً کشورهای منطقه فهمیده اند که ایران هیچ هراسی برای مردم 

منطقه ندارد و اقدام عملیاتی خاصی در داخل هیچ کشوری ندارد.
ربیعی با بیان اینکه ایران طبق اصول ثابت خود در امور داخلی همسایگان خود دخالت 
نخواهد داشت،گفت: ما به این رجز خوانی ها عادت کرده ایم اما لازم است بگویم در صورت 

اشتباه آمریکا در عملی کردن تهدیدها پاسخ کوبنده و تشدید کننده خواهد گرفت.
سفر رییس جمهوری به ژاپن ربطی به مذاکره باآمریکا ندارد 

سخنگوی دولت پاسخ به سوال دیگری درباره سفر رئیس جمهوری به ژاپن گفت: ژاپن از 
کشورهای دوست و شرکای مهم اقتصادی ما است و مذاکرات رئیس جمهوری در توکیودو 
جانبه و برای گسترش روابط اقتصادی متمرکز خواهد بود و سایر موضوعات مورد علاقه 
طرفین هم مورد بحث قرار خواهد گرفت.  وی گفت: حضور آقای رئیس جمهور در نشست 
سران کشورهای اسلامی به میزبانی مالزی مجال مناسبی است که گفت و گوهای دوجانبه 
زیادی را در آنجا سامان داده شود.  ربیعی اظهار داشت: سفر آقای رئیس جمهور به ژاپن 
ربطی به مسائلی مثل مذاکره با آمریکا ندارد منتها معمولًا دوستان ژاپنی ما حامل پیام ها و 
ابتکارعمل هایی هستند که ما برای شنیدن آنها استقبال می کنیم و با جدیت هم بررسی می 

کنیم منتها هیچ برنامه از پیش تعیین شده ای در این زمینه وجود ندارد.
وی اضافه کرد: قطعاً سنت انسان دوستی ممکن است مسائل مطرح شود که ما گوش 
و  بانکی  و  اقتصادی  این که وزرای  بیان  با  ربیعی  بررسی خواهیم کرد.  و  خواهیم داد 
بخش های تجاری در این سفر رییس جمهوری را همراهی خواهند کرد،در عین حال گفت: 
اینکه همراهان رییس جمهوری در چه سطحی باشند اطلاع ندارم ولی حداقل از بانکی و 

اقتصادی و صنعت در این سفر همراه رئیس جمهور خواهند بود.
 جهانگیری طرفدار استعفای دولت نیست

سخنگوی دولت در پاسخ به سوالی درباره اظهارات مطرح شده برای استعفای رییس 
جمهوری و اینکه آقای جهانگیری علت آن را موانع پیش روی دولت عنوان کرده و این 
موضوع که دولت در دو سال باقیمانده از عمر خود و در شرایطی که مخالفانش بسیار جدی 
هستند به چه نحو می خواهد کار را پیش ببرد، گفت: به هیچ عنوان بحث استعفای رییس 
جمهوری و کناره گیری دولت مطرح نشده و طرفداری ندارد. به دلیل صمیمیتی که با آقای 
جهانگیری دارم و پیرامون مسائل دولت و مسائل کشور بسیار گفت و گو می کنیم، وی 

تاکنون نه چنین ایده ای را مطرح کرده  و من نیز چنین صحبتی را نشنیده ام و هیچ حرفی 
در این خصوص از جانب آقای جهانگیری صحت ندارد.

ربیعی با اشاره به دو منظر و رویکرد در زمینه استعفای دولت اظهارداشت: منظر اول منظر 
اعتراضی است که گفته می شود حالا که نمی گذارند دولت کار خودش را انجام بدهد، 
دولت کنار برود و بگذارد کسانی که مدعی هستند بر سر کار بیایند و این منظری است که 
برخی از این سمت به آن نگاه می کنند و می گویند دولت زودتر کنار برود و عده ای که فکر 
می کنند می توانند کشور را بهتر اداره کنند زودتر بیایند و کشور را بگیرند و مصلحت کشور 

را به این شکل می بینند.
 تصویب نشدن لوایح fatfنوعی خودتحریمی است

ربیعی در ادامه گفت: چون فرصت زیادی وجود ندارد همین جا از همه کارشناسان و 
نخبگان رسانه ها و افراد دانشگاهی درخواست می کنم پیرامون لوایح fatfبه جای طرح 

دعواهای سیاسی بحث های فنی و کارشناسی را توسعه دهند.
وی افزود: همچنین از صدا و سیما درخواست می کنم اجازه دهند مخالفان و موافقان 

این موضوع  در آنجا حضور پیدا کنند و این مساله را بیشتر باز کنند. 
سخنگوی دولت گفت: مدیران ارشد و وزیران ما و کارشناسان بانک ملی و وزارت اقتصاد و 
بالاترین مقامات وزارت خارجه معتقد هستند که رفتن ایران در لیست سیاه مستقیما زندگی 
همه ایرانیان را تحت تاثیر قرار خواهد داد. ربیعی افزود: همکاران ما در وزارت خارجه نیز 
معتقدند در صورت رفتن ایران در این لیست سیاه خارج شدن از آن کار مشکلی است و ما را 
درگیر کشورهایی می کند که با جمهوری اسلامی ایران دشمنی ذاتی داشته  و دارند و حتی 
برای دولت های آینده هم مشکل ساز خواهد بود. ربیعی ادامه داد: کارشناسان امنیتی 
دولت هم معتقدند تحفظ های لازم برای حفظ مسایل مرتبط با امنیت ملی ما رعایت شده 
است به هر حال چین و روسیه هم  قطعا حفظ امنیت ملی خود را در این زمینه لحاظ کردند. 
وی اضافه کرد: کارشناسان سیاست خارجی ما هم معتقدند تصویب نشدن این لوایح 
باعث نوعی خودتحریمی است حتی مناسبات ما را با کشورهای دوست هم که بخواهند به 

ما کمک کنند با مشکل روبرو می کند.
سخنگوی دولت گفت: این نظر دولت است اما با احترام تمام به نظرات اعضای مجمع 
منتظر تصمیم آنها هستیم. البته امیدواریم اعضای مجمع هم در فضای آرامی در کنار 

بحث های کارشناسی بتوانند به جمع بندی برسند که مصلحت نظام است.
معوقات مالیاتی 66 هزار میلیارد تومان است

سخنگوی دولت در پاسخ به سوالی درخصوص معوقات مالیاتی که بخشی از آن مربوط به 
10 شخص حقیقی و حقوقی است، اظهار داشت: گاهی وقت ها ابهاماتی را ایجاد می کنید 
که درست نیست. همه خبرنگاران می توانند چند گروه شده و پای سایت بنشینند، اسم 60 

میلیون به آنها داده می شود و می توانند بررسی کنند و این امکان وجود دارد.
ربیعی بیان کرد: در این مورد رقم دقیق و واقعی معوقات مالیاتی قابل وصول ما  66 هزار 
میلیارد تومان است که شامل 44 هزار میلیارد تومان جرایم مالیاتی، 22 هزار میلیارد تومان 

هم اصل مالیات است. من دقیقا به تفکیک این موارد را بیان می کنم.
 وی تصریح کرد: تحقق درآمد پیش بینی شده در بودجه با تاکید بر وصول مالیات معوقه 
است. سخنگوی دولت درخصوص ابهام دیگر مالیاتی و اینکه شما این مقدار مالیات در 
بودجه گذاشته اید، آیا قرار است، فشار جدیدی به مردم وارد کنید، گفت: اتفاقا بخشی از 
تحقق این رقم مالیاتی که قرار داده ایم، برای وصول مالیات های معوقه است که در سطح 

برنامه های عملیاتی سازمان امور مالیاتی قرار دارد.
سخنگوی دولت با بیان این که امسال هم مبالغ قابل توجهی از معوقات مالیاتی وصول 
شده است،گفت: برخی از این معوقات مالیاتی، متعلق به شرکت هایی است که ستادهای 
تسهیل استان می گویند هم پول تامین اجتماعی و هم پول مالیات و حتی معوقات بانکی را 
فعلا نگیرید. ربیعی اضافه کرد: برخی در حال قرارداد و قسط بندی هستند، برخی قلدری 
کرده و فرار می کنند و از راهکارهای فسادآمیز استفاده می کنند. قطعا یکی از برنامه های 
مهم پیش روی آقای دژپسند و همکاران وی در سازمان امور مالیاتی جلوگیری از فرارهای 

مالیاتی و گرفتن این مالیات ها هست.
فرایند قانونی استعفای رییس هلال احمر طی نشده است

سخنگوی دولت در پاسخ به سوالی درخصوص ابهامات در ریاست هلال احمر اظهار 
نواقصی وجود دارد تحقیق می کنم و  این خصوص  اگر در توضیحات من در  داشت: 
توضیحات بیشتری ارائه می دهم. تا جایی که اطلاع  دارم فرایند قانونی استعفا از جمله 

پذیرش آن از سوی رییس جمهوری هنوز طی نشده است که این مساله مهمی است.
ربیعی عنوان کرد: طبق اطلاع من، شورای عالی بدون رییس )حیث( جمعیت تشکیل 
شده و هنوز فرایند استعفای رییس هلال احمر قطعی نشده است. من روز گذشته در 
حاشیه جلسه هیات دولت مطلع شدم که کاندیداهای خارج از شورای عالی نامه ای نوشته 
و اعتراض کرده اند که تعارض منافع پیش آمده و برخی از کاندیداها که عضو بودند در جلسه 
حضور داشتند و البته این اشکال را آنها گرفته اند. حدود 2-۳ نفر کاندیدای دیگری هم که 

حضور داشتند نیز اعتراض کردند.
وی اضافه کرد: رییس جمهوری مجموعه این اعتراضات و مسائل را به معاونت حقوقی 
خود ارجاع دادند که وی براساس مستندات قانونی اعلام نظر کند. احتمالا ظرف یکی 
دو روز آینده معاونت حقوقی رییس جمهوری در این خصوص اعلام نظر می کند و تصمیم 

رییس جمهوری نیز براساس اعلام نظر معاونت حقوقی خواهد بود.
آمریکا از حقوق بشر استفاده ابزاری می کند

سخنگوی دولت در پاسخ به سوالی درباره موضع ایران درخصوص مصوبه کنگره آمریکا 
درباره مسلمان چین اظهار داشت: متاسفانه این مساله را مطالعه نکرده ام و اطلاعات زیادی 
در این زمینه ندارم. ولی معمولا آمریکا از نقض کنندگان بزرگ حقوق بشری است و حقوق 
بشر مانند اهرمی برای کشورهایی است که از آن تبعیت نکنند. ربیعی گفت: برخی از 
کشورها که همپیمان این کشور هستند و آمریکا نفت آنها را می برد بزرگترین جنایات هم 
در آن کشورها اتفاق می افتد، اما هیچ واکنشی از آمریکا نمی بینیم. وی بیان کرد: ممکن 
است یک نهاد حقوق بشری و یا جامعه مدنی آمریکا غیر از دولت آمریکا، واکنشی در این 
خصوص نشان بدهد ولی معمولا در این زمینه دولت آمریکا واکنشی صورت نمی دهد. 
سخنگوی دولت خاطرنشان کرد: البته من در این خصوص اطلاعاتی ندارم ولی از آنجایی 
که رفتارشناسی آمریکا را می دانیم اینطور به نظر می رسد که این هم بخشی از نارضایتی 

آمریکا از رفتار سیاسی آن کشورهاست که چنین مواضعی اتخاذ می کنند.
از »تحریم جایگزین جنگ« براحتی عبور نکنیم

دستیار ارتباطات اجتماعی رییس جمهوری در بخشی از سخنان خود تحلیل و ریشه یابی 
مسائل اجتماعی جامعه را یک  ضرورت بسیار مهم دانست و از تمام نخبگان و صاحب نظران 
دعوت کرد تا در این زمینه به دولت کمک کنند. سخنگوی دولت افزود: مسایل معیشتی، 
اشتغال، احساس نابرابری و حاشیه نشینی یک بخش از مسائل مهم جامعه، فقدان توسعه 
و نرخ رشد کم در سایر حوزه ها در چهل سال گذشته وهمچنین از طرف دیگر مسائل 
تحریم، شکل گیری افکارعمومی و انتظار اززندگی های جدید، جایگاه خاصی در مطالعات 
اجتماعی دارد. وی اظهار داشت: ما نمی توانیم از تروریسم اقتصادی که آمریکا می گوید 
»ما آن را جایگزین جنگ کردیم« به راحتی عبور کنیم، این فقط تحریم نیست که اگر توجه 

نکینم چنین تحلیلی ساده انگارانه است و نباید از آن غافل شویم.
ربیعی با تاکید بر این که باید با تحلیل صحیح از تبعات تحریم درسی برای آینده و فردای 
کشور داشته باشیم، گفت: مردم برای ما مهم هستند، برای آمریکا مهم نیست که هزاران 
کودک در عراق بر اثر کمبود شیرخشک بمیرند؛ اما ریختن یک قطره خون از بینی یک 
نیازمند ریشه یابی وعلت یابی مسایل  و دراین مسائل قطعا  ما مهم است،  برای  ایرانی 
اجتماعی هستیم. وی با بیان این که در تحلیل های مسائل اجتماعی نباید یک سونگری 
شود،افزود:باید سهم هر کدام از عواملی که ناامنی را در جامعه گسترش داده است، 

مشخص شود و نباید واقعیت های اجتماعی را  فراموش کنیم.

سخنگوی دولت:

اصولگرایانی که سودای ریاست مجلس را در سر دارندبه هیچ عنوان بحث استعفای رئیس جمهور مطرح نیست 

اصولگرایان و رنگین کمان مدعیان بهارستان 

 اصولگرایان مدتهاست خود را فاتح بهارستان می دانند اما باید منتظر ماند و دید 
چنین فرصت ظفری تا چه اندازه از سهم خواهی رنگین کمان مدعیان اصولگرا 
مصون خواهد ماند و پایداری ها و بهاری ها چگونه با نواصولگرایان و سنتی ها نسخه 

اتحاد منجر به پیروزی خواهند نوشت. 
فهرست نام های اصولگرایی که برای حضور در انتخابات مجلس یازدهم داوطلب 
شدند نشان از مربعی جدید در طیف بندی این جناح دارد و تحلیلگران بر همین 
اساس منتظر تجربه ای جدید در صورت پیروزی اصولگرایان در مجلس یازدهم 
هستند. اظهارات، گفت وگوها و تحلیل های چهره های شاخص این جریان طی 
ماه های گذشته نشان می دهد که راست های سیاست ایران مجلس یازدهم را فتح 

شده می دانند. اما داستان پس از فتح بهارستان چیست؟
»پلن بی« اصولگرایان اما چندان واضح نیست. میان پایداری ها، بهاری ها، سنتی ها 
و نواصولگرایان چه طرحی باید انداخته شود تا هر چهار ضلع این مربع "احساس" 
فتح کنند موضوعی مبهم است. آیا پایداری ها همچنان سازناکوک خواهند نواخت 
با  شده  صلاحیت  تایید  بهاری های  نسبت  تافت؟  برنخواهند  را  نواصولگرایان  و 
سنتی های اصولگرا چه خواهد بود؟ این سوالات تعیین تکلیف برای مجلس آینده 
را حتی با وجود حضور کم رنگ رقیب برای اصولگرایان دشوار می کند و احتمال تکرار 

اختلاف درونی در عدم حضور رقیب بیرونی را افزایش می دهد.
ماه هاست که خبرهای اردوگاه اصولگرایی بازحکایت از تلاش آن ها برای ائتلاف و 
وحدت دارد. جمنا، شاجا و اکنون هم شانا سازوکارهای این وحدت است اما تجربه 
چند دهه انتخابات در ایران نشان داده است که اصولگرایان زمانی که میدان را خالی 
از رقیب به هر دلیلی می بینند، اختلافات میان گروهی آن ها اوج می گیرد و از شرایط 
آرمانی دور می شوند. در انتخابات پیش رو هم با حضور سهم خواهانه چهار طیف از 

اصولگرایان افق وحدت، چندان روشن نیست.
شاید توصیف »محمد مهاجری« فعال رسانه ای اصولگرا در این زمینه جالب باشد. 
او گفته است: »اصولگرایان دست بالا را در مجلس خواهند داشت، اما از الان زود 
است که بگوییم آنها در مجلس بعدی به چند شعبه تقسیم می شوند. در شرایطی 
که اصلاح طلبان نمی توانند لیست قدرتمندی بدهند، فضا برای اختلاف داخلی 
اصولگرایان فراهم است و در کنار لیست اصلی این جریان، احتمالا یکی دو لیست 

دیگر هم ارائه خواهد شد.«
با قبول فرض مهاجری در دست بالای اصولگرایان در انتخابات مجلس، ترکیب این 
مجلس هم جالب توجه خواهد بود. »علی لاریجانی« در مجلس آینده غایب است، 
طیف فکری نزدیک به او هم چندان حضور قدرتمندی در ثبت نام انتخابات نداشتند؛ 
شاخص های معتدل و سنتی هم به نهادسازی و تشکل پروری بیشتر از حضور خود 
در مجلس همت گمارده اند؛ با چنین توصیفاتی صدای پای تندروی در مجلس 
آینده بیش از همیشه به گوش می رسد. صدایی که »امیر محبیان« دیگر نظریه پرداز 
اصولگرا درباره آن هشدار می دهد و می گوید: »تلاش هایی دارد صورت می گیرد که 
به نوعی از همگرایی و سرلیست واحد برسند که البته ضمن امیدواری برای رسیدن 
به این هدف نسبت به امکان آن شدیدا مشکوک هستم. جریان اصیل اصولگرا 
سال هاست در انفعال محض است و تعریفش از وحدت باج دادن به افراطی هاست. 
بازی که افراطی ها برای آنها تعریف کرده اند بسیار ساده است؛ ایجاد توهم درباره 
جایگاه اجتماعی افراطیون، انداختن اصولگرایان سنتی به انفعال و تلاش برای 

تامین نظر افراطی ها و نهایتا در آخرین لحظه بر هم زدن بازی.«
جبهه پایداری اما به عنوان طیفی که امکان تندروی آنها زیاد است از هم اکنون 
شمشیر از رو بسته است. »محمدجواد ابطحی« از اعضای این جبهه گفته است: 
»همه اش گفته می شود که چرا جبهه پایداری انعطاف نشان نمی دهد؟ خوب چرا 

آن ها انعطاف به خرج نمی دهند؟«
گرچه احتمال کسب ریاست مجلس برای »محمدباقر قالیباف« بیش از هر شخص 
دیگری فرض گرفته می شود اما این به معنای توافق جمعی اصولگرایان بر سر این 
موضوع نیست. پایداری ها قالیباف را به اندازه کافی انقلابی نمی دانند و نواصولگرایی 
او را خارج از اصول اصولگرایی می شمارند، برای این گروه »مرتضی آقاتهرانی« در 
اولویت است. از سوی دیگر سنتی هایی از جنس »غلامرضا مصباحی مقدم« هم 
در مجلس آینده حضور خواهد داشت و این معادله ریاست را سخت می کند. ابهام 
آمیزترین بخش داستان اما از سوی بهاری ها رقم خواهد خورد جایی که طرفداران 
رئیس جمهوری سابق هیچ یک از سه طیف سنتی، پایداری و نواصولگرایی را قبول 

ندارند و ساز خود را کوک کرده اند.
هدف خدمت به ملت نیست کنترل دولت است

دارند،  اذعان  برآن  اصولگرایان  خود  آنچه  اساس  بر  آینده  مجلس  قالب  و  فرم 
اصولگراست و ترکیب قدرت فراکسیون ها هم قطعا تحت تاثیر سهم خواهی ها 
خواهد بود اما برنامه هایی که نامزدهای اصولگرا از آن سخن می گویند عجیب 
است. استیضاح رئیس جمهوری، کنترل دولت و اقدامات انقلابی نمونه هایی است 
که در اظهارات نامزدهای اصولگرا شنیده می شود و نشان از این دارد که نمایندگان 
محتمل و آینده خانه ملت برای دیگر منتخب ملت یعنی رئیس جمهوری و دولت 
خواب های عجیب دیده اند و با اتکا بر این مانورهای انتخاباتی و بهره جویی از شرایط 
اقتصادی جامعه در پی جلب نظر و آرای مردم هستند. تجربه اما حکایت دیگری دارد 
و نشان می دهد بی اعتمادی مردم به جریان سیاسی رقیب هرگز به معنای اعتماد 
به اصولگرایان نبوده است و شوراهای ائتلاف از هر نوعی باید این اصل را مدام تکرار 
کنند و در پی کاستن از سهم خواهی های حاضران در آن و انتخاب محتوایی برای 

خدمت به ملت باشند.

دیاکو حسینی:

تصویب نشدن FATF منجر به تحریم همه 
ملت ایران می شود

مدیر برنامه مطالعات جهانی مرکز بررسی های استراتژیک ریاست جمهوری تاکید 
کرد: عدم تصویب FATF منجر به تحریم همه ملت ایران می شود در واقع دیگر تحریم 

افراد و اشخاص نیست بلکه ملیت ایرانی را هدف قرار می دهد. 
دیاکو حسینی درباره تبعات نپیوستن ایران به FATF گفت: فکر می کنم به اندازه 
کافی درباره جنبه های مختلف FATF در ایران به طور کامل صحبت شده اما در این 
مقطع که تحریم ها به حداکثر فشار رسیده عدم تصویب لوایح مربوطه که امروز تا 
اندازه زیادی مسایل سیاست داخلی را درگیر کرده، به نظر می رسد از  عنوان یک 

مساله فنی دور شده و اثر تحریم ها را می تواند مضاعف کند.
وی تصریح کرد: اگر این لوایح تصویب نشود ما وارد لیست سیاه می شویم آن هم به 

صورت اتوماتیک و هیچ تمدیدی در کار نخواهد بود.
 FATF این کارشناس ارشد مسائل استراتژیک خاطرنشان کرد: عدم تصویب
و لوایح مربوطه منجر به تحریم همه ملت ایران می شود، دیگر تحریم افراد و 
اشخاص مد نظر نیست بلکه ملیت ایرانی را در نظر دارد که در این صورت ممکن 
است افراد از تمام فعالیت های بانکی ممنوع شوند که چنین وضعیتی قابل 

تحمل نیست.
حسینی یادآور شد: البته گفته می شود خبرهای خوبی نسبت به تصمیم گیری 
در مورد FATF شنیده می شود. همچنین عده ای که در اقلیت و مخالفت با آن در 
مجمع تشخیص مصلحت حضور دارند و کسانی هستند که با ورود ایران به پروسه 

پذیرش FATF  موافق نیستند انگیزه سیاسی خود را در نظر دارند.
مدیر برنامه مطالعات جهانی مرکز بررسی  های استراتژیک ریاست جمهوری  افزود: 
آن هایی که مخالفت دارند به این موضوع توجه کنند که تصویب این لوایح  برای پرهیز 

از خود تحریمی موثر است.
حسینی در گفت وگو با ایسنا درباره این که آیا دلایل مخالفان منطقی است؟ گفت 
:دلایلشان منطقی نیست البته نگرانی هایی وجود دارد که قابل درک است و همه این 
نگرانی ها راه حل هایی دارد که به توجه این افراد رسیده است و با عضویت وارد چنین 
مشکلاتی نمی شویم. به شکل های مختلف راهکارهایی وجود دارد که همه توضیح 

داده شده و اطلاع هم دارند.
حسینی در پایان اظهار داشت: به نظر می رسد انگیزه ها سیاسی است تا فنی 

و پیگیری منافع ملی،  امیدواریم با توجه به تغییر رویه ها،  انگیزه ها نیز تغییر کند.



استاندار قم با بیان اینکه جامعه علمی باید بتواند با 
بخش صنعتی ارتباط برقرار کند، گفت: مراکز فناوری 

مهم ترین ظرفیت تبدیل ایده به ثروت هستند.
مراسم  حاشیه  در  یکشنبه  شامگاه  سرمست  بهرام 
اختتامیه بیستمین نمایشگاه دستاوردهای پژوهش و 
فناوری استان قم با اشاره به اینکه نیاز اساسی و چاره 
برگزاری  گفت:  است،  فناوری  و  پژوهش  کشور  ساز 
نمایشگاه ها می تواند توانمندی ها و ظرفیت های بالقوه 

استان را بالفعل کند.

وی با اشاره به اینکه نمایشگاه های پژوهش و فناوری 
می تواند به هم افزایی و تعالی فکری صاحبان ایده و 
صنعت کمک کند، گفت: برگزاری نمایشگاه باید منجر 
به معرفی ایده به بازار هدف و ارتباط گیری با صنعت شود.
استاندار قم با بیان اینکه روز پژوهش به یک الگوی 
فراگیر و دائمی در جامعه مبدل شود، گفت: نمایشگاهی 
مدیریت  با  و  فناوری  و  پژوهش  کارگروه  همت  به  که 
پارک علم و فناوری استان قم برگزار شد نشان داد که 
ظرفیت های فناوری خوبی در استان به چشم می خورد.

وی با ابراز امیدواری از فعالیت های گسترده و هدف دار 
نسل جوان در حوزه پژوهش و فناوری استان، ادامه داد: 
خوشبختانه نسل جوان استان نشان داده است که توجه 

ویژه ای به توسعه فناوری و اقتصاد دانش بنیان دارد.
لزوم همراهی دانشگاه ها با فناوری

سرمست با تأکید بر اینکه برگزاری نمایشگاه پژوهش 
و فناوری تنها یک حرکت نمادین برای ارائه دستاوردها 
نیست، افزود: این نمایشگاه باید محلی برای دیده شدن 
و  ایده  از صاحبان  برای حمایت  و فرصتی  دستاوردها 

فناوری باشد.
وی با بیان اینکه باید به جوانان کمک کنیم تا ایده خود 
را به ثروت نزدیک کنند، گفت: متولیان امر باید زمینه 
حمایت از دستاوردهای پژوهشی و فناوری را فراهم کرده 
و در تبدیل ایده های فناوری به محصول و تجاری سازی 

آنها نقش آفرینی کنند.
استاندار قم تنها راه رسیدن به اقتصاد دانش بنیان و 
توسعه کارآفرینی پژوهش محور را ارتباط دانشگاهیان 
به  باید  دانشگاه ها  گفت:  و  دانست  فناوری  مراکز  با 
رویکردهای تازه اقتصادی که همان ثروت آفرینی از بستر 

دانش و فناوری است توجه کنند.
استانی  نمایشگاه  بیستمین  است،  گفتنی 
دستاوردهای پژوهشی و فناوری استان با حضور 1۳ غرفه 
دانشگاهی و مراکز پژوهشی، به آموزش عالی، 9 غرفه از 
دستگاه های اجرایی، 4 غرفه از مراکز فناوری، ۳ غرفه 
تسهیل گر فناوری و یک غرفه حوزوی با شعار پژوهش 
اثربخش، فناوری ارزش آفرین و رونق تولید با مسئولیت 

پارک علم و فناوری استان قم در دانشگاه قم برگزار شد.

رئیس پلیس فتا استان قم :

رمز عبور کارت های بانکی را به صورت 
دوره ای تغییر دهید

رئیس پلیس فتا استان قم گفت: رمز عبور کارت های بانکی را به صورت دوره ای 
تغییر دهید و حتماً برای کارتی که با آن خرید اینترنتی انجام می دهید، رمز دوم 
یکبار مصرف یا پویا )OTP( را فعال کنید.   سرهنگ علی موالی اظهارداشت: 
یک یا چند کارت بانکی خود را به عنوان کارت امن قرار دهید، هرگز آن ها را به 
درگاه های اینترنتی و حتی درگاه های فروشگاه متصل نکرده و رمز دوم آن را نیز 
فعال نکنید و موجودی اصلی حساب خود را در حساب متصل به این کارت قرار 
دهید. وی ادامه داد: حتی المقدور یک کارت بانکی مجزای  دیگر نیز برای خرید 
روزانه و استفاده از پوزهای فروشگاهی و خریدهای اینترنتی با استفاده از رمز دوم 
اختصاص دهید و در هنگام خریدهای اینترنتی، از معتبر بودن فروشگاه و درگاه 
بانکی اطمینان حاصل کنید و هنگام استفاده از پوزهای فروشگاهی، رمز عبور را 
شخصاً وارد نمایید. رئیس پلیس فتا استان قم بیان کرد: به میزان نیاز و ضرورت 
از کارت های اصلی یا همان کارت های امن، مبلغ مورد نظر را از طریق عابربانک 
و خود پرداز بانک ها به کارت  روزانه یا اینترنتی خود انتقال دهید. سرهنگ موالی 
اظهار داشت: رمز عبور کارت های بانکی به ویژه کارت اصلی خود را در دسترس 
سایر افراد حتی فرزندان خود به علت عدم آگاهی مکفی آنان به موارد ایمنی 
قرار ندهید. رئیس پلیس فتا استان تصریح کرد: رمز عبور کارت های بانکی را 
به صورت دوره ای تغییر دهید و حتماً برای کارتی که با آن خرید اینترنتی انجام 
می دهید، رمز دوم یکبار مصرف یا پویا )OTP( را فعال کنید، قابلیت اعلام 
پیامکی تراکنش های بانکی کارت های حساب خود را فعال و نرم افزارهای بانکی 
همراه بانک خود را ترجیحاً از خود بانک مربوطه و یا سایت اصلی آن بانک دانلود 

و برروی گوشی هوشمند خود نصب کنید

با اعتباری بالغ بر ۱۰میلیارد ریال  صورت گرفت 

احداث لاین برگشت خیابان اصلی 
شهرک مهدیه 

با  اصلی شهرک مهدیه  برگشت خیابان  احداث لاین  از  منطقه 4  شهردار 
اعتباری بالغ بر 10میلیارد ریال خبر داد.

مهندس مهدی اصفهانیان مقدم شهردار منطقه از اجرای پروژه های عمرانی 
و ترافیکی و احداث لاین برگشت خیابان اصلی در شهرک مهدیه خبر داد.  وی 
افزود: با توجه به حجم تردد در خیابان اصلی و لزوم فراهم نمودن بستر مناسب 
در راستای عبور و مرور ایمن، اجرای عملیات جدولگذاری و زیر سازی و روکش 
آسفالت لاین برگشت خیابان اصلی شهرک مهدیه در دستور کار قرار گرفت. 
شهردار منطقه4 بیان داشت: این عملیات در جهت خدمت رسانی به شهروندان 
و همسطح سازی معابر، سهولت در عبور و مرور ساکنان این ناحیه و وسائط 
نقلیه صورت گرفته است. اصفهانیان مقدم اذعان کرد: این پروژه با مساحت 
9000 مترمربع در نیمه دوم سال جاری آغاز و در حال حاضر به بهره برداری 
رسیده است. وی در خصوص مشخصات این پروژه افزود: این پروژه به طول 
900 مترمربع و اجرای  1۸00 متر جدول گذاری و  9000 متر مربع زیرسازی 
و آسفالت با هزینه ای بالغ بر 10 میلیارد ریال انجام پذیرفت. اصفهانیان مقدم 
تصریح کرد: در کنار اقدامات زیر بنایی و ترافیکی دیگر، در تابستان سال جاری 
نصب علائم ایمنی و ترافیکی ،خط کشی شوارع، تابلوهای راهنمای مسیر با 

هزینه ای بالغ بر 1 میلیارد ریال نیز به اتمام رسیده است. 

شهردار منطقه هشت قم خبرداد

اتمام احداث مخزن ذخیره آب بتنی 
بوستان غدیر

شهردار منطقه هشت قم از اتمام احداث مخزن ذخیر آب 400 متر مکعبی 
بوستان غدیر خبر داد. ابوالفضل مستقیمی با بیان اینکه مدیریت منابع آبی در 
حوزه فضای سبز از اولویت های مدیریت شهری است، گفت: با توجه ویژه به 
اهمیت مدیریت آب در بوستان های بزرگ شهری و با هدف نگهداری و توسعه 
فضای سبز جنگلی بوستان غدیر اقدام به احداث منبع بتنی دوقلوی ذخیره آب 
به حجم کل 400مترمکعب در داخل بوستان غدیر شده است. وی در ادامه با 
اشاره به اینکه کمبود آب در ماه های کم آب سال از جمله مشکلات در راستای 
توسعه فضای سبز شهری می باشد، بیان داشت: این مخزن پس از آبگیری و 
تست های مربوطه مورد بهره برداری قرار گرفته است. مستقیمی در ادامه با 
اشاره به مزایای اجرای این طرح ابراز داشت: در این مخازن با ذخیره سازی آب و 
مدیریت در مصرف آن به خصوص در ماه های کم آبی امکان انجام آبیاری فضای 
سبز فراهم شده و همچنین جهت توسعه فضای سبز بوستان غدیر مشکلات 
مرتفع خواهد شد. وی در ادامه هزینه احداث این پروژه را مورد توجه قرار داد و 
خاطر نشان کرد: جهت اجرای این پروژه بیش از 4میلیارد ریال هزینه شده است.

 
شهردار منطقه هفت قم  اعلام کرد

احداث حفاظ پل شهید رجایی با 
اعتبار 1.۵ میلیارد ریال

شهردار منطقه هفت قم از احداث حفاظ پل شهید رجائی با اعتبار 1.5 
پروژه های متعددی که در  به  با اشاره  میلیارد ریال خبر داد. مجید متین فر 
راستای تامین ایمنی و زیباسازی شهر در منطقه هفت اجرا می شود، اظهار 
کرد: در سال های اخیر جداره های پل های معصومیه و علیخانی در منطقه هفت 
بهسازی و زیباسازی شد و با توجه به مطلوبیت فضای ایجاد شده در باقی پل های 
سطح منطقه نیز پروژه بهسازی و زیباسازی در دستور کار مدیریت شهری است. 
شهردار منطقه هفت قم با اشاره به برنامه احداث حفظ و جداره پل شهید 
رجایی، خاطرنشان کرد: جداره های بسیاری از پل های روی رودخانه فرسوده 
شده و از نظر ایمنی نیاز به بهسازی و ایمن سازی آنها وجود دارد و در همین 
راستا پروژه احداث حفاظ پل شهید رجائی در برنامه کاری منطقه قرار گرفته 
است. متین فر با اشاره به پیش بینی 1.5 میلیارد ریال اعتبار برای اجرای این 
پروژه، خاطرنشان کرد: این پروژه به صورت احداث دیوار اجری حفاظ پل به 

طول تقریبی 120 متر انجام می شود.
 

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم خبرداد

افزایش تعداد نیروهای واحد
 نظارت و کنترل فضای سبز 

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم گفت: علاوه بر توسعه 
متوازن و مناسب فضای سبز شهری و جنگلی، حفظ و نگهداری از این فضاها از 

وظایف مهم سازمان پارک ها و فضای سبز است.
پیام جوادیان با بیان اهمیت حفظ و توسعه فضای سبز اظهار داشت: علاوه 
بر توسعه متوازن و مناسب فضای سبز شهری و جنگلی، حفظ و نگهداری از 
این فضاها از وظایف مهم سازمان پارک ها و فضای سبز است. وی با تأکید بر 
لزوم حفظ فضای سبز کنونی شهر افزود: برای حفظ نشاط و شادابی شهروندان 
باید فضای سبزی که با هزینه بسیار زیاد ایجاد شده در بهترین حالت نگهداری 
شود و مراقبت از آن و جلوگیری از آسیب رساندن به آن  یکی از دغدغه های 
اصلی سازمان پارک ها و فضای سبز است. مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای 
سبز شهرداری قم ادامه داد: حراست و حفظ فضای سبز نیازمند ارائه راهکاری 
قانونمند و ضابطه مند بوده که زیرساخت های آن با راه اندازی واحدهای حفظ 
باغات و اشجار و نیروهای کنترل و نظارت فضای سبز از مدت ها قبل در سازمان 
ایجاد شده است. جوادیان از توسعه و افزایش نیروهای این واحدها خبر داد و 
تصریح کرد: این مجموعه با دارا بودن مجوزهای لازم از نیروی انتظامی آزادی 
عمل بیشتری در برخورد با متخلفان خواهد داشت و  نیروی های این واحد 

دوره های آموزشی لازم برای برخورد مناسب و معقول با متخلفان را گذرانده اند.

از سوی سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری قم :

مسابقه شهروند هوشمند، زندگی 
هوشمند برگزار می شود

برگزار  قم  شهرداری  سوی  از  هوشمند  زندگی  هوشمند،  شهروند  مسابقه 
هوشمند  زندگی  هوشمند،  شهروند  مسابقه  شهرنیوز،  گزارش  به  می شود. 
با  همزمان  می شود.  برگزار  قم  شهرداری  ورزشی  فرهنگی  سازمان  سوی  از 
برپایی نمایشگاه الکامپ در استان قم شرکت ها می توانند تا تاریخ 10 دی ماه 
مشخصات محصولات خود شامل نرم افزار، بازی، سخت افزار و… برای ارزیابی 
و تعیین برترین ها در ادرس qom.ir/smartcitizen بارگذاری کنند. این مسابقه 
در راستای به دست اوردن ظرفیت های مرتبط با شهر هوشمند و همچنین ایجاد 
جذابیت برای کار بیشتر در این حوزه برگزار می شود. شهرداری قم در سال های 
اخیر با راه اندازی ستاد شهر هوشمند و تشکیل سازمان فناوری اطلاعات گام 
بلندی در راستای ارائه خدمات الکترونیک به شهروندان و هوشمندسازی شهر 
برداشته است. راه اندازی نرم افزارهای خدمات شهروندی از جمله قم یار، شفاف، 
شاخه و… بخشی از اقدامات انجام شده در این زمینه بوده که در بستر آن از چند 
ماه قبل پیگیری امور مرتبط با دریافت پروانه های ساختمانی نیز انجام می شود.

۸۰ درصد پرونده های قضایی غیرقابل اثبات است 
 معاون فرهنگی قوه قضاییه با اشاره به اهمیت آگاهی بخشی به مردم در خصوص مسائل حقوقی، 
اعلام کرد: حدود 80درصد پرونده ها در دادسرا های کشور غیر قابل اثبات هستند.حجت الاسلام 
هادی صادقی شامگاه یکشنبه در آیین افتتاح طرح هر مسجد یک حقوقدان در مسجد صاحب 
الزمان )عج( کرج افزود: این بدان معناست که فرد شاکی نمی تواند انگیزه مجرمانه طرف را ثابت کند 
و مدعی می شود که دستگاه قضا نتوانسته حقم را بگیرد.وی ریشه چنین اتفاق هایی را از ناآگاهی افراد 
دانست و گفت: وقتی می گوییم هر مسجد به یک حقوقدان نیاز دارد برای این است که به درد های 
مردم رسیدگی کند.صادقی افزود: تنها راهش این است که اول سطح آگاهی ها را بالا ببریم هرچند 
که آموزش و پرورش و پرورش ما مهیای این نیست تا آگاهی های مردم را در مسایل حقوقی بالا ببرد و 
خیلی فاصله داریم، دستگاه های متولی، تربیت حقوقی و اجتماعی نمی کنند، اما ما تلاش می کنیم به 

قدر توان این نقیصه را جبران کنیم

سرطان سالانه جان ۳5 هزار نفر را در کشور می گیرد
دبیر انجمن رادیوتراپی آنکولوژی ایران گفت: سرطان دومین علت مرگ و میر پس از بیماری  های 
قلبی و عروقی در کشور است و حدود ۳5 هزار نفر در سال بر اثر این بیماری می میرند و سالانه 110 هزار 
مورد جدید ابتلا به سرطان به شمار بیماران اضافه می شود. حسین فودازی افزود: دو سوم بیماران مبتلا 
به سرطان در کشور درمان قطعی می شوند و یک سوم از بیماران جان خود را از دست می دهند.وی 
نجات بیماران مبتلا به سرطان و برگرداندن آنها به چرخه زندگی و جامعه را اقدامی بسیار مهم دانست، 
اظهار داشت: درمان این بیماری باید بصورت تیم پزشکی انجام شود، سرطان فقط شیمی درمانی 
نیست، بلکه جراحی، پرتو درمانی مهم تر از شیمی درمانی است، در واقع 40 درصد افراد مبتلا به این 
بیماری با جراحی بهبود کامل می یابند، حدود ۳5 درصد با پرتو درمانی درمان قطعی می شوند و نقش 

شیمی درمانی حدود 20 درصد است.

کاهش نگران کننده مراجعه مردم به مراکز درمانی 
معاون بیمه و خدمات سلامت بیمه سلامت گفت: آمار مراجعان به نظام خدمات درمانی کشور، 
نسبت به سال گذشته قریب به ۳0 درصد کاهش یافته است.»کوروش فرزین« معاون بیمه و خدمات 
سلامت سازمان بیمه سلامت، درباره ماده 6 آئین نامه حمایت از معلولان مبنی بر پوشش بیمه ای 
خدمات توانبخشی، جسمی و روانی افراد دارای معلولیت گفت: باید توجه کنیم که مسئولیت این 
ماده، بر عهده وزارت بهداشت است، اما وقتی به پوشش بیمه ای اشاره می شود، اولین مصداق آن در 
وزارت بهداشت، سازمان بیمه سلامت است. وقتی به یک پوشش بیمه ای اشاره می کنیم که موظف 
به ارائه خدمات توانبخشی، جسمی و روانی به افراد معلول است و از همین رو باید بسته خدمتی به ما 
ارائه شود.وی در ادامه گفت: ما در قبال بسته های خدمتی که ارائه می شود، تعهد داریم. بطور مثال اگر 
فیزیوتراپی را برای بیماران متعهد شده باشند، تمام بیمه شدگان ما خدمت دریافت می کنند. فرقی هم 

ندارد که معلول باشند یا غیرمعلول و همچنین فرقی هم ندارد که شهری باشند یا روستائی.

احضار سفیر کره در ایران بخاطر بدهی نفتی 
یک روزنامه کره ای در گزارشی مدعی شد که در ماه گذشته، وزارت امور خارجه ایران، سفیر کره 
جنوبی در تهران را برای شکایت درباره معوقات پول نفت خریداری شده از ایران احضار کرده است.به 
گزارش ایسنا، به نقل از روزنامه کره تایمز، کره جنوبی با وجود درخواست تهران مبنی بر پرداخت پول 
نفتی که از ایران خریده، میان آمریکا و ایران، در یک تنگنا قرار گرفته است. این در خواست در حالی 
مطرح شده است که آمریکا از کره جنوبی درخواست کرده تا به ائتلاف آمریکایی در تنگه هرمز بپیوندد. 
آمریکا همچنین از کره می خواهد تا به تحریم های اقتصادی که فروش بین المللی محصولات ایرانی از 

جمله نفت را محدود می کند، پایبند باشد. 

استیضاح وزرای نفت وآموزش و پرورش منتفی شد
یک عضو کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی از منتفی شدن استیضاح وزیر نفت خبر داد.

علی بختیاراظهار کرد: استیضاح کنندگان خود بنا به مصالحی از پیگیری استیضاح وزیر نفت منصرف 
شدند و این مسئله منتفی است..میرحمایت میرزاده سخنگوی کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس 
شورای اسلامی گفت که با توجه به پس گرفتن تعدادی از امضا های متقاضیان استیضاح وزیر آموزش و 

پرورش، این استیضاح از حد نصاب افتاد و منتفی شد.

شکایت وزارت اطلاعات از محمود صادقی
محمدجواد جمالی سخنگوی هیات نظارت بر رفتار نمایندگان گفت:: وزارت اطلاعات از آقای 
صادقی شکایتی را مطرح کرده مبنی بر اینکه علیرغم توضیحات وزیر اطلاعات درباره پرونده ترور 
دانشمندان هسته ای آقای صادقی جلساتی با مظنونان قبلی این پرونده داشته و به آن ها قول های 

خلاف واقع داده است. 

نظر سردار جلالی درباره »غائله« آبان
سردار جلالی رئیس سازمان پدافند غیرعامل کشور گفت: مهمترین هدف غائله آبان ایجاد یک 
هراس عمومی در کشور بود تا به مردم القاء کنند هزینه مقاومت در برابر آمریکا تا چه حد می تواند 

سنگین باشد.

سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری
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سه شنبه - بیست وششم آذرماه 1398 - سال بیست ودوم- شماره 4942

استاندار قم:

مراکز فناوری مهم ترین ظرفیت اقتصاد دانش بنیان هستند

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم گفت: شهر قم حداقل به 10 ایستگاه سنجش 
آلودگی هوا نیاز دارد تا بتوانیم درست، دقیق و به هنگام میزان آلودگی هوا را سنجش و برای 

مردم و مسئولان اطلاع رسانی کنیم.
سید رضا موسوی مشکینی با ذکر این مطلب که تعداد اندک ایستگاه های سنجش آلودگی 
هوا، یکی از مهم ترین چالش هایی حال حاضر این دستگاه است، گفت: این کمبودها باعث 
ایجاد مشکلایت در زمینه سنجش میزان آلودگی هوای استان شود. وی افزود: در حال حاضر 
فقط یک ایستگاه سنجش آلودگی هوا در شهر قم فعال است؛ دو ایستگاه دیگر نیز به دلیل 
نبود امکانات و اعتبارات لازم از کار افتاده اند؛ البته خبر خوب آن که تا پایان شاهد شاهد راه 
اندازی یک ایستگاه مستقل سنجش ذرات خواهیم بود. مشکینی گفت: برای حل مشکلات 
مرتبط به ایستگاه های جدید نیازمند اعتبارات هستیم؛ که امیدواریم در این بخش اعتبارات 
لازم جهت پیشگیری، سنجش و مقابله با آلودگی های زیست محیطی استان تامین شود. 
مدیرکل حفاظت محیط زیست استان در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به طرح های 
مرتبط به آلودگی هوا در قم گفت: یکی از برنامه هایی که می تواند در این زمینه راهگشا باشد، 
محدودسازی و اعمال تردد نوبتی خودروها در طرح زوج و فرد و برخورد با وسایل نقلیه آلاینده و 

دودزا است. وی تصریح کرد: استفاده از سوخت مایع در روزهای آلوده برای نیروگاهها و صنایع 
ممنوع است، از جمله اقدامات موثری که در این زمینه می توان انجام داد، تعطیلی موقت 
واحدهای صنعتی و مراکز مؤثر در تشدید آلودگی هوا و همچنین به کارگیری حداکثر توان 

ناوگان حمل و نقل عمومی است.

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم مطرح کرد

استان قم نیازمند 1۰ ایستگاه سنجش آلودگی هوا

غرر الحکم : ج 2 ص 22 ح 1654 .

مدیر کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان قم  خبرداد

اصلاح 4۵ نقطه حادثه خیز در جاده های استان قم
مدیرکل راهداری وحمل ونقل جاده ای استان قم با اشاره به اینکه 66 نقطه حادثه خیز را دراین استان 
شناسایی کردیم، گفت: تا کنون 45 نقطه را اصلاح و مشکلات آن را بر طرف کردیم و 21 نقطه دیگر 

باقی مانده که طبق برنامه در صدد هستیم تا پایان سال 99 این نقاط را نیز اصلاح کنیم.
ابوالفضل جمالی ظهر دوشنبه در نشست خبری با اصحاب رسانه اظهار داشت: برای تکمیل سریع تر 
پروژه سلفچگان - ساوه و پل تاج خاتون مبلغ 9 میلیارد تومان اعتبار دریافت شده و مشاور انتخاب شده 
است و مناقصه نیز انجام شده و اکنون در حال تکمیل قرارداد هستیم تا به زودی اقدامات لازم برای 

تکمیل پروژه انجام شود.
وی در خصوص تکمیل زیرگذر شاه جمال نیز افزود: این زیرگذر در زمان تکمیل شدن دارای روکش 
آسفالت مناسبی نبود که طبق آخرین پیگیری ها جهاد کشاورزی و شهرداری وارد شده است و برآورد 

لازم انجام گرفته و آماده برگزاری مناقصه است.
مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان قم در خصوص انجام روشنایی جاده اراک تصریح 
کرد: جاده اراک از پروژه هایی است که از راه و شهرسازی به اداره کل راهداری منتقل شد که پس از 
انعقاد قرارداد با پیمانکار در نظر گرفته شد که هر پنج کیلومتر روشنایی جاده انجام شود تا مبلغ مورد 

نظر پرداخت شود.
وی با بیان اینکه روشنایی 10 کیلومتر جاده اراک انجام شده است، گفت: به دلیل گرانی تجهیزات 
روشنایی با مکاتبات با استانداری و نهادهای نظارتی پرونده مختومه شد که اکنون برآورد چهار و نیم 

میلیارد تومان انجام شده و تا پایان سال ادامه روشنایی اتوبان اراک انجام می شود.
جمالی بیان کرد: از آنجایی که تعریض جاده محمدیه از کنار خط راه آهن تا ایستگاه محمدیه که 
2 و نیم کیلومتر و جاده ای اختصاصی است، خواسته مردم بود، در شورای حمل و نقل استان انجام 
اقدامات برای تعریض جاده در دستور کار قرار گرفت و در کمیسیون راه ها مصوب شد که جز جاده های 
نیازمند تعریض قرار بگیرد که نیازمند چهار و نیم میلیارد تومان هزینه است و یک و نیم میلیارد تومان 

برای حل مشکلات اساسی نیاز است.
وی ادامه داد: برای تعریض این جاده با شکایت کشاورزان مواجه شده ایم که در نهایت با مذاکره با 
بخشداری برنامه ریزی انجام گرفته که راه آهن آزادسازی را انجام دهد تا بتوانیم تعریض و تسطیح کنیم.
مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان قم بیان کرد: بر اساس مطالعات انجام گرفته در 
خصوص تصادفات سال های گذشته در راه های استان با همکاری اداره کل راهداری، راه و شهرسازی 

و پلیس راه، نقاط پرتصادف و حادثه خیز که راه در این تصادفات نقش داشته است، مشخص شد.
وی با اشاره به اجرای طرح زمستانی در جاده های استان افزود: 6 هزار تن ماسه و نمک خریداری، 
همچنین پنج راهدارخانه اصلی دپو و در هر 25 کیلومتر در یک نقطه ماسه و نمک قرار داده شده است.
مدیر کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان قم بیان کرد: 117 دستگاه وسیله نقلیه سبک و 

سنگین به همراه 1۳0 نفر راهدار در اجرای طرح زمستانی در جاده ها آماده هستند.
وی با اشاره به اینکه از اول آذرماه برای اجرای این طرح قرارگاه مرکزی ایجاد شده است، افزود: کلیه 
راهدار خانه ها به وسائل ایمنی تجهیز و راهداران به صورت 24 ساعته شیفت بندی شده اند و مدیریت 
راه ها نیز به صورت 24 ساعته پاسخگو است. جمالی بیان کرد: تمامی دستگاه های ماشین آلات سبک 
و سنگین به سیستم GPS تجهیز شده اند که این موجب می شود که نتوانند از حوزه فعالیت خارج 

شوند.
وی گفت: بر اساس توافق انجام گرفته با استان های همجوار هر استانی موظف است تا 10 کیلومتر 

از استان همجوار را نیز نمک پاشی کند.
مدیر کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان قم عنوان کرد: روستاها هر میزان نمک و ماسه 
که احتیاج دارند به صورت رایگان در اختیارشان قرار داده می شود. وی با بیان اینکه 2 پل آماده بهره 
برداری تا پایان سال است، افزود: برای احداث پل طغرود سه میلیارد تومان هزینه شده است، همچنین 

پل باقرآباد نیز با هزینه یک میلیارد و 500 میلیون تومان به اتمام می رسد.

در کارگروه سلامت و امنیت غذایی استان قم مطرح شد؛

کنترل آنفلوانزا در قم
کارگروه سلامت و امنیت غذایی استان قم با حضور دکتر سلیمان پور معاون سیاسی امنیتی استاندار 

و دکتر قدیر رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم و مدیران استان برگزار شد.
دکتر محمدرضا قدیر در این جلسه با اشاره به شیوع آنفلوانزا در کشور گفت: از ابتدای آغاز موج این 
بیماری، در استان قم تلاش کردیم تا در راستای کنترل و پیشگیری از این بیماری کوشیده و با ارائه 

آموزش های لازم از گسترش بیماری جلوگیری کنیم.
وی تأکید کرد: استان قم هیچ وضعیت بحرانی را در خصوص آنفلوانزا نداشته و دارو موردنیاز نیز در 
استان وجود دارد و تأمین شده است و امیدواریم که با پیشگیری توسط مردم از گسترش ابتلا به این 

بیماری جلوگیری کنیم.
دکتر محمد نیک پور معاون فنی مرکز بهداشت قم نیز در این جلسه با اشاره به راه اندازی کمپین 
شستشوی صحیح دست ها در مدارس گفت: یکی از جامعه هدف این بیماری، دانش آموزان دوران 
دبستان هستند که به منظور آموزش و پیشگیری، کمپین شستشوی صحیح دست ها در مدارس 
اجراشده است. وی بیان داشت: شستشوی دست به عنوان یک اقدام تأثیرگذار در جلوگیری از انتقال 

ویروس آنفلوانزا مؤثر است و 40 تا 60 درصد از ابتلا به بیماری جلوگیری می کند.
معاون فنی مرکز بهداشت قم تأکید کرد: یکی از نکته های اصلی عدم خوددرمانی است که در صورت 

بروز هرگونه علائم، بیمار باید فورا به پزشک مراجعه کند.
دکتر سلیمان پور معاون سیاسی امنیتی استاندار قم نیز در این جلسه ضمن قدردانی از تلاش صورت 
گرفته توسط دانشگاه علوم پزشکی قم در کنترل بیماری آنفلوانزا در قم گفت: اقدامات گسترده ای 
انجام شد که قدردانی می کنیم و انتظار است که رسانه ها نیز در خصوص این اقدامات اطلاع رسانی 
کنند. وی تأکید کرد: لزوم توجه به پیشگیری بسیار مهم است و نباید به هیچ عنوان از این موضوع غفلت 

کرد و با آموزش صحیح در این خصوص اجازه گسترش بیماری را نداد.

طرح:  مهدی عزیزی

الو 123 این آقا مزاحم من شده!

با توجه به افزایش قیمت بنزین و   فرماندارقم گفت: 
همچنین بالا رفتن هزینه آمد و شد معلمان به بخش ها و 
مناطق روستایی قم، موضوع اختصاص سهمیه بنزین به 

آنها پیگیری شود.
مرتضی حیدری روز دوشنبه درجلسه شورای آموزش 
و پرورش شهرستان قم درتالار امام رضا )ع( فرمانداری 
و  سوخت  کمیته  به  باید  موضوع  این  داشت:  اظهار 
همچنین شوراهای آموزش و پرورش و اداری استان ارجاع 

داده شود، تا تصمیم گیری در خصوص آن صورت گیرد.
و بخش  پرورش  و  آموزش  بیان داشت: مسئولان  وی 
پیشنهادی  و  راهکار  باید هرگونه  استان  اداری مختلف 

دراین زمینه دارند، را ارائه کنند.
 70 شعاع  تا  باید  روز  هر  مذکور  معلمان  افرود:  وی 
کیلومتری از قم تا دورترین نقاط روستایی این استان با 
وسیله نقلیه عمومی و یا شخصی تردد کنند، که با توجه به 
بالابودن هزینه های کرایه و بنزین این کار برای آنها به لحاظ 

اقتصادی مشکلاتی را در پی دارد.
خدماتی  و  کالا  هیچ  قیمت  شد:  یادآور  قم  فرماندار 

بواسطه افزایش قیمت بنزین جز درمواردی که اجتناب 
ناپذیر باشد نباید افزایش پیدا کند.

وی گفت: یکی از راه های حل این معضل این است، که 
معلمان بخش ها و مناطق روستایی استان در همان منطقه 

محل تدریس خود سکونت داشته باشند.
فرماندار قم در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به 
پیشرفت های صورت گرفته درامر سوادآموزی خاطرنشان 
کرد: پس از گذشت 40 سال از پیروزی انقلاب اسلامی، 
ما بتدریج در ارائه خدمات مختلف به جامعه به اوج خود 
می رسیم، که آموزش و سوادآموزی یکی از آنها می باشد.

وی با اشاره افزایش قابل توجه آمار باسوادان در قم در 
مقایسه با نخستین سال پیروزی انقلاب اسلامی گفت: 
سواد  نعمت  از  همچنان  قم  مردم  از  درصد  حدود 2.5 
محروم هستند، که عمدتا افراد آموزش ناپذیر میباشند، 
ولی باید شرایط با سواد شدن این گروه از افراد را نیز فراهم 

کنیم.
فرماندار قم همچنین توجه به سوادآموزی اتباع بیگانه 
را از افتخارهای نظام اسلامی دانست و گفت: ما برای با 

سواد شدن اتباع نیز به اندازه اهالی و مردم استان دغدغه 
داریم و همت و تلاش خود را به کار می گیریم.

درقم  بی سوادی  کامل  نابودی  برای  کرد:  تصریح  وی 
بویژه در روستاهای این استان باید از ظرفیت دهیاریها 
و همچنین روحانیان و امامان جمعه مستقر در محل، 

بیشترین استفاده را داشته باشیم.
حیدری همچنین معضل کمبود واحدهای آموزشی در 
برخی مناطق و نواحی آموزش و پرورش قم را مورد توجه 
قرار داد و گفت: در حال حاضر 9 قطعه زمین برای احداث 
مدرسه در قم مشخص شده ولی واگذاری آن بستگی به 

صدور مجوز از سوی شهرداری دارد.
وی با اشاره به عدم توانایی دولت و آموزش و پرورش برای 
خرید زمین گفت: شورای اسلامی شهر قم باید شهرداری 
را در تحویل این زمینها به طرق مختلف از جمله تهاتر 
مکلف کند، تا زمین جهت ساخت مدرسه دراختیار خیران 

قرار بگیرد.
وی بیان کرد: مدیریت شهری قم باید یک نگاه و رویکرد 

ویژه به مقوله آموزش و پرورش داشته باشد.

فرماندار قم:

سهمیه بنزین معلمان مناطق روستایی قم پیگیری شود

سرپرست معاونت تحقیقات و فناوری دانشگاه علوم 
پزشکی قم برنامه های هفته پژوهش در این دانشگاه و 

اقدامات این معاونت را تشریح کرد.
درباره  »ایمان«  با  گفت وگو  در  شریفی پور  احسان 
اقداماتی که طی سه ماه حضورش در این معاونت انجام 
داده است، اظهار کرد: اولین برنامه ما اصلاح و بروزرسانی 
فعالیت های پژوهشی اساتید و دانشجویان بود که این کار 

انجام گرفت.
طرح های  همه  گذشته  ماه  سه  طی  داد:  ادامه  وی 
و  شد  بروزرسانی   ... و  قراردادها  کمیته ها،  پژوهشی، 
و  تحقیقات  معاونت  در  مانده ای  عقب  کار  هم اکنون 

فناوری دانشگاه علوم پزشکی قم نداریم.
شریفی پور تصریح کرد: ایجاد زمینه و انگیزش برای 
ارتقای پژوهش و جایگاه آن در کشور و دنیا یکی دیگر 
از اهداف ما بود که به همین منظور جلسات مکرری در 
دانشگاه  پژوهشی  معاونت  در  مختلف  دانشکده های 
و  شد  برگزار  محققین  و  دانشجویان  اساتید،  حضور  با 

بازدیدهایی از مراکز مختلف به عمل آمد.
سرپرست معاونت تحقیقات و فناوری دانشگاه علوم 

پزشکی قم ابراز کرد: با برطرف کردن محدودیت طرح ها 
و ایجاد بسته های تشویقی و حمایتی و البته اطلاع رسانی 
موثر و مکرر در این مدت کوتاه، انگیزه زیادی در اعضای 
هیأت علمی، دانشجویان و محققین برای ایجاد کارهای 
به طوری که امسال در  به وجود آمده است،  پژوهشی 
جشنواره پژوهش استانی همه برگزیده ها در تمام حوزه ها 
برای  برتر  دانشجوی  و  کارمند  استاد،  فناور،  ازجمله 

دانشگاه علوم پزشکی قم بودند.
از برنامه های این معاونت را گسترش  وی یکی دیگر 
فناوری و ارتباطات با صنعت عنوان کرد و افزود: ازجمله 
اولویت های ما ارتقای رشد و فناوری، تماس با کارآفرینان 
استان، تقویت مرکز رشد، احداث پردیس سلامت در پارک 
علم و فناوری و تولید محصولات فناورانه از تحقیقات انجام 
شده بود که در این راستا از استانداری قم و دفتر معاونت 
تحقیقات و فناوری ریاست جمهوری بازدیدهای حضوری 
داشتیم. سرپرست معاونت تحقیقات و فناوری دانشگاه 
علوم پزشکی قم یادآور شد: نخستین اتفاقی که در این 
راستا افتاد، تشکیل جلسه شورای استانی سلول های 
بنیاد و بازساختی در استانداری بود که اولین جلسه نیز در 

روز یکشنبه، بیست و چهارم آذرماه انجام گرفت.
شریفی پور با اشاره به برنامه هایی که در هفته پژوهش 
در نظر گرفته اند، اظهار کرد: تقدیر از برگزیدگان پژوهش 
دانشگاه علوم پزشکی قم در حیطه ها و دانشکده های 
مختلف، برگزاری کارگاه های درجه یک توانمندسازی با 
حضور اساتید برجسته کشوری، ارائه بسته های تشویقی 
و گرانت های تحقیقاتی برای انجام کارهای تحقیقاتی 

فاخر، ازجمله برنامه های ما در این هفته است.
تا جایگاه  است  این  ما  اصلی  کرد: هدف  تاکید  وی 
بهبود  و  ثبات  را  پزشکی قم  پژوهش در دانشگاه علوم 
ببخشیم و بتوانیم جایگاه پژوهشیِ دانشگاه را در سراسر 
حیطه ها  بعضی  در  همچنین  و  ببخشیم  ارتقا  کشور 

به عنوان قطب و تاثیرگذار در کشور عمل کنیم.
سرپرست معاونت تحقیقات و فناوری دانشگاه علوم 
پزشکی قم عنوان کرد: یکی دیگر از از اهداف مهم ما، 
گسترش فعالیت های فناورانه و تولید محصولات دانش 
بنیان و به کارگیری ظرفیت کارآفرینان و صنعتگران استان 
در جهت رونق تولید ملی و بومی است که امیدوار هستیم 

در انجام این کار موفق شویم. 

سرپرست معاونت تحقیقات و فناوری دانشگاه علوم پزشکی قم تشریح کرد
اقدامات حوزه تحقیقات و فناوری در دانشگاه علوم پزشکی قم

اجتماعی  اورژانس  رئیس 
هزار   5۰۰ از  گفته  کشور 
امسال  ابتدای  از  تماس  مورد 
با  کشور  اجتماعی  اورژانس  با 
شماره ۱23، نیمی از آنها مزاحم 
وظیفه  با  ارتباطی  و  هستند 

اورژانس اجتماعی ندارند.


